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روزنامه

طي حكمي از سوي شهردار قم، قائم مقام شهردار اين كلان شهر منصوب شد.
سيد مرتضي سقاييان ن ژاد در حكم خود ابراهيم معتمدي را به سمت قائم مقام شهرداري كلان شهر قم منصوب 
كرد. ابراهيم معتمدي طي دو دهه اخير به عناون يكي از موثرين و فعالين فرهنگي اصفهان سوابق اجرايي مختلفي 
را در كارنامه خود دارد.وي به عنوان رييس شوراي مركزي و مدير مجموعه عاشوراييان و مجتمع فرهنگي باران به 
عنوان دو مجموعه  بزرگ و شاخص فرهنگي كشور فعاليت كرده است.معتمدي همچنين طي سال هايي از دهه ۷۰ 
به عنوان يكي از مسولين ستاد برگزاري سمينار علمي تبيين انديشه هاي شهيد والا مقام آيت ا... دكتر بهشتي فعاليت 
كرده است.وي طي دهه ۸۰ تاكنون از سوابق اجرايي و مديريتي متعددي در شهرداري اصفهان برخوردار مي باشد و 
در تعداد قابل توجهي از مجموعه هاي مديريتي و نظارتي شهرداري اصفهان فعاليت كرده است و با توجه به حضور 

در جلسات تخصصي مرتبط با كلان شهرها،آشنايي قابل توجهي با ظرفيت هاي كاري در شهرداري كلان شهرهاي 
كشور دارد.وي طي يك دهه گذشته به عنوان مسول بازرسي و نظارت در سازمان هاي ميادين و ساماندهي مشاغل 
شهري،بازيافت،پارك ها و فضاي سبز،اتوبوسراني ، تاكسيراني،آتش نشاني و خدمات ايمني و شهرداري هاي مناطق ۸ 
و ۱ و معاونت هاي خدمات شهري و حمل و نقل و ترافيك شهرداري اصفهان به خدمت رساني مشغول بوده است.

ابراهيم معتمدي همچنين در سال ۸۴ به عنوان مشاور جوان شهردار اصفهان فعاليت كرده و سابقه معاونت خدمات 
شهري منطقه ۷ شهرداري اصفهان را در كارنامه دارد.وي همچنين پيش از اين به عنوان مديرعامل سازمان آرامستان 
هاي شهرداري اصفهان،مديرعامل سازمان زيباسازي و قائم مقام و مدير برنامه ريزي معاونت خدمات شهري شهرداري 

اصفهان به خدمت رساني مشغول بوده است.

نخستین مدير اصفهانی به ايستگاه »خاكفرج« رسید

انتصاب اولین مهره کلیدی در شهرداری قم

مسئول هیئت خادم الرضا )ع( اعلام كرد:

فعالیت جريان تفرقه انگیز در قم

بی آبی داد مردم تاج خاتون را درآورد

روستایی که در دو شبانه روز 

3ساعت آب دارد

آيت ا... سعیدی در خطبه های نماز جمعه قم:

امنیت جانی مردم 
در فضاهای عمومی قم تامین شود

آيت ا... هاشمی رفسنجانی:

مخالفان تخریبی 
درصدد القای 

ناکارآمدی مسئولان 
اجرایی هستند 

ريیس مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: مخالفان 
تخريبی با استفاده از منابع مالی و رسانه های تبلیغی 
فراوان خود، درصدد القای ناكارآمدی مسوولان اجرايی 

كشور هستند. 
آيت ا... اكبر هاشمی رفسنجانی در ديدار هيأت مديره و جمعی 
از اعضای خانه صنعت، معدن و تجارت جوانان ايران، توجه به 
نهادهای غيردولتی و تشكّل های مردم نهاد به ويژه سازمان هايی 
كه با تلاش و كوشش جوانان تشكيل شده اند را ضروری دانست 
. وی افزود: موانع اداری و بهانه جويی های شبه قانونی مخالفان 
تقويت بخش خصوصی با اصلاح و تدوين سياست های صدر 
و ذيل اصل ۴۴ قانون اساسی برطرف شد، اما در اجرا گرفتار 
دولتی شد كه هيچ اعتقادی به آن نداشت.رييس مجمع تشخيص 
مصلحت نظام با تاكيد بر واگذاری امور به مردم و موفقيت آن در 
مقايسه با بخش های دولتی، توجه به بخش خصوصی را يك روند 

جهانی دانست.
هاشمی رفسنجانی اظهارداشت: در جامعه ای كه ظرفيت برای 
اشتغال زايی وجود دارد، افزايش بيكاران با هيچ بهانه ای توجيه 
پذير نيست.وی در پاسخ به ابراز نگرانی های اعضای خانه صنعت، 
معدن و تجارت جوانان در باره اوضاع كشور، به بايدها و نبايدهای 
مكرر بعضی از نهادهای كشور برای ايجاد محدوديت در كارهای 
دولت اشاره كرد.رييس مجمع تشخيص مصلحت نظام خاطرنشان 
كرد: در حالی كه منابع درآمدی كشور به شدت كاهش پيدا كرده، 
برخی دخالت ها در تصميم گيری های اجرايی، مخصوصاً در 
سياست خارجی، صورت می گيرد. هاشمی رفسنجانی با تأكيد 
بر اين نكته كه ضررهای اظهارنظرهای غيركارشناسی مقامات غير 
مسوول و تصميم های جناحی برخی نهادها، در وهله اول به ضرر 

مصالح و منافع ملی كشور و مردم تمام می شود ...

امام جمعه قم با اشاره به تكرار حادثه برق گرفتگی در يكی از بوستان های قم فوت يک كودک گفت: مردم از مسئولان 
می خواهند امنیت جانی در مكان های عمومی تامین شود؛ لازم است تمهیدات ايمنی را كاملا در نظر گرفت تا مردم بتوانند از 

خدمات شهرداری بهترين استفاده را ببرند.
آيت ا... سيد محمد سعيدی ظهر روزگذشته در خطبه نخست نماز جمعه اين هفته قم با بيان اينكه دوری از قرآن و عمل نكردن به 
معارف ناب آن موجب بدبختی و گرفتاری های فراوان مسلمانان می شود گفت: خداوند نخواسته كفار بر مسلمانان تسلط يابند ولی امروز 

می بينيم سران برخی كشورهای اسلامی راه نفوذ كفار به ويژه صهيونيست ها را به سرزمين های خود باز گذاشته اند و ...

روستای تاج خاتون كه در 35 كیلومتری قم واقع شده است با كم آبی بسیار شديد دست وپنجه نرم می كند تا جايی كه اهالی 
اين روستا در شبانه روز تنها يک ساعت آب شرب دارند. 

تعدادی از اهالی اين روستا با ارسال نامه ای به دفتر روزنامه آورده اند: روستای تاج خاتون در 35 كيلومتری قم قرار دارد. تاج خاتون روستايی 
شهيدپرور و در تمامی مقاطع مدافع انقلاب و نظام مقدس جمهوری اسلامی بوده اند كه با تقديم ۱5 شهيد والامقام كه دو نفر از آن ها دانشجوی 
پزشكی بودند و تعدادی جانباز وفاداری خود را به انقلاب ثابت كرده اند،  اينك درحالی كه در كنار شاهراه لوله آب شرب قم زندگی می كنند...
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توافق هسته ای تا 3۰ ژوئن نهايی می شود 

مديرعامل شركت شهرک های صنعتی قم اعلام كرد:

فعالیت 40 هزار نفر درصنعت فرش قم
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سرمقاله:  حمید اشعری

شهردار منتخب شورای شهر 
قم در روزهای گذشته عهده دار 
مديريت شهری قم گرديد. نگارنده 
برای  موفقيت  آرزوی  ضمن 
شهردار جديد شهرمان در دوران 
مسئوليت، اميدوار است رويكرد 
جديد مديريت شهری در نظام 
برنامه ريزی شهری انسان محوری ..

مدیریت شهری 
و شهری انسان محور
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نقش قم در انقلاب و دفاع مقدس تبیین شود
استاندار قم:
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امتیاز بهره برداری از دو سازه بیلبورد به ابعاد 8*4 را به 

مدت سه سال  از طريق برگزاری مزايده به بخش خصوصی 

واگذار نمايد.

لذا از كلیه كانون های تبلیغاتی واجد شرايط دعوت به 

عمل می آيد از تاريخ نشر آگهی نوبت دوم به مدت 1۰ روز 

جهت دريافت اسناد و ارائه پیشنهادات به سازمان زيباسازی 

شهرداری قم واقع در خیابان شهید طالقانی )آذر(، كوچه 

شماره 25 مراجعه و يا جهت دريافت اطلاعات بیشتر با 

شماره تلفن 377229۰۰ تماس حاصل فرمائید. 

ضمنا سازمان در رد يا قبول هر يک از پیشنهادات مختار 

بوده و هزينه آگهی و كارشناسی بر عهده برنده مزايده 

خواهد بود. 

سازمان زیباسازی شهرداری قم

روابط عمومی سازمان زیباسازی شهرداری قم

آگهی مزایده )نوبت دوم(



اخبار شنبه - سی ام خردادماه 1394 - سال هجدهم - شماره 23748

سرمقاله

خبر
آيت ا... سعیدی در خطبه های نماز جمعه قم:

امنیت جانی مردم در فضاهای عمومی قم 
تامین شود

امام جمعه قم با اشاره به تكرار حادثه برق گرفتگی در يكی از بوستان های قم 
فوت يک كودک گفت: مردم از مسئولان می خواهند امنیت جانی در مكان های 
عمومی تامین شود؛ لازم است تمهیدات ايمنی را كاملا در نظر گرفت تا مردم 

بتوانند از خدمات شهرداری بهترين استفاده را ببرند.
آيت ا... سيد محمد سعيدی ظهر روزگذشته در خطبه نخست نماز جمعه اين هفته 
قم با بيان اينكه دوری از قرآن و عمل نكردن به معارف ناب آن موجب بدبختی و 
مسلمانان  بر  كفار  نخواسته  خداوند  گفت:  می شود  مسلمانان  فراوان  گرفتاری های 
تسلط يابند ولی امروز می بينيم سران برخی كشورهای اسلامی راه نفوذ كفار به ويژه 
صهيونيست ها را به سرزمين های خود باز گذاشته اند و اگر به قرآن عمل می كردند، اين 

چنين نمی شد.
تشییع پیكرشهدا تبديل به يكی از اتفاقات مهم انقلاب شد

از سخنان خود  ديگری  در بخش  معصومه )س(  فاطمه  آستان مقدس  توليت 
خاطرنشان كرد: چند روز پيش شاهد تشييع پيكر مطهر شهدای غواص و گمنام دوران 
دفاع مقدس با حضور قدرشناسانه مردم بوديم، اين تشييع عظيم آنقدر پيام داشت كه 

تبديل به يكی از اتفاقات مهمی انقلاب اسلامی ايران شد. 
ملت  پرمضمون  حضور  انقلاب  معظم  رهبر  داد:  ادامه  وی  فارس،  گزارش  به 
مسئوليت پذير ايران را ثروتی عظيم برای نظام جمهوری اسلامی توصيف كردند و 
فرمودند شهدا در لحظه نياز، غبارها را زدودند؛ حضور حماسی مردم در تشييع پيكر پاك 

اين شهدا دارای پيام های فراوانی است. 
سعيدی نخستين پيام اين حضور را خطاب به ملت و مسئولان دانست و افزود: شهدا 
به ما می گويند ما با دست های بسته در مقابل ستمگران و متجاوزان تسليم نشديم و مبادا 
شما با دست های باز تسليم مستكبران شويد؛ دومين پيام هم آن است كه در تشييع 
پيكر اين شهدا، همه با كنار گذاشتن اختلاف سلايق حضور داشتند تا به جهانيان و به 
ويژه آمريكای جهانخوار و پيمان شكن بگويند ما بر سر ارزش های خويش، متحد و استوار 

و مقاوم ايستاده ايم و ذره ای از آرمان هايمان عدول نخواهيم كرد. 
خطيب جمعه قم عنوان كرد: اين حضور باشكوه به تيم مذاكره كننده كشورمان 
اين پيام را داد كه شما رزمندگان خطوط ديپلماسی ما هستيد و مقاومت در برابر 
زياده خواهی های ستمگران رمز پيروزی است بنابراين با قدرت و عزت از حق مسلم ملت 
سرافراز ايران دفاع كنيد. وی تصريح كرد: ملت ايران جنگ طلب نيستند ولی اگر كسی 
در انديشه تجاوز به ميهن اسلامی باشد با قدرت و قاطعيت تا عمق خاكش او را تعقيب 
خواهيم كرد. سعيدی با بيان اينكه شهادت مظلومانه شهدای كربلای ۴ به خاطر خيانتی 
بود كه آمريكايی ها انجام دادند گفت: به همين دليل شعار مرگ بر آمريكا در اين تشييع 

باشكوه طنين انداز شد.
پیشنهاد برای تغییرساعت كار در ماه رمضان

به حفظ  الزام دولت  به طرح  از سخنان خود  امام جمعه قم در بخش ديگری 
دستاوردهای هسته ای از سوی مجلس اشاره كرد و افزود: اين طرح به خاطر حفظ 
خطوط قرمز تعيين شده از سوی رهبری و حمايت از دولت تنظيم شده و با رأی 92 
درصدی نمايندگان به تصويب رسيد و نشان می دهد نمايندگان ملت در حفظ منافع 
ملی يكصدا هستند؛ بر اين اساس تحريم ها همزمان با توافق بايد لغو شوند، آژانس انرژی 
اتمی تنها مجاز به نظارت های متعارف آن هم فقط از مراكز هسته ای است و دسترسی 

به اسناد ملی و مراكز نظامی ممنوع خواهد بود. 
وی در خاتمه گفت: شنيده شده برخی شركت ها و كارخانجات همزمان با ماه رمضان 
از كارگران می خواهند مانند روزهای عادی در زير آفتاب كار كنند كه اين امر موجب 
گسترش روزه خواری خواهد شد، آيا بهتر نيست ساعات كاری در ايران هم مانند برخی 

كشورهای اسلامی از صبح زود تا ساعت ۱2 شود تا همگان موفق به روزه داری شوند؟

ارتباط مردمی با روزنامه ايمان
www.eimandaily.ir     329۰32۰9 :تلفن: 329۰616۰  فكس 

اخبار

حوادث

با هدف نظارت برفعالیت های واحد های صنفی:
 طرح ضیافت در قم اجرا می شود

مدير بازرسی و نظارت اتاق اصناف استان قم از اجرای طرح ضیافت با هدف 
نظارت و بازرسی از واحدهای عرضه كننده مايحتاج ضروری خبر داد.

عباس جعفری اتابك در گفتگو با ايمان اظهار داشت: هر ساله در ماه مبارك رمضان 
طرح ضيافت با هدف نظارت بر واحدهای صنفی عرضه كننده فراورده های لبنی ، زولبيا 
و باميه ، حبوبات و سبزيجات ، مواد پروتئينی ، مرغ، ماهی ، گوشت و تخم مرغ و نان و 
غيره در سطح مركز استان وشهرهای تابعه ی آن اعم  از كهك، قنوات، سلفچگان، جعفريه 

و دستجرد اجرا شود. 
وی ادامه داد: اين طرح با همكاری و هماهنگی اداره بازرسی و نظارت سازمان صنعت و 
معدن و تجارت ، اداره كل تعزيرات حكومتی ، اداره بهداشت انجام شود.جعفری اضافه كرد: 
بازرسان در اين طرح با خودروهای كه دارای آرم اداره نظارت و بازرسی هستند و همچنين 
با كارت شناسايی معتبر و با مجوز های لازم از نهادهای مسئول فعاليت می نمايند.مدير 
بازرسی و نظارت اتاق اصناف قم تصريح كرد: تيم های سيار بازرسی و نظارت بصورت 
آشكار همه روزه در ماه مبارك رمضان تا ساعت 2۴ جهت رسيدگی به شكايات مردم آماده 
هستند وهمچنين شهروندان می توانند شكايات خود را از طريق تلفن گويا 2۷۷5۱2 و 
تلفن همراه ۰93۷2۷۷3۸3۰ اعلام و همكاران ما در اسرع وقت اقدام به رسيدگی خواهند 
كرد.وی در بخشی ديگر از سخنان خود با تاكيد بر اينكه قاطبه اصناف استان قانون مدار 
هستند، گفت: در غالب اين طرح واحدهای متخلف شناسايی شده به اداره كل تعزيرات 

حكومتی استان معرفی و آنها براساس قانون نسبت به برخورد با آنها اقدام خواهند كرد.

معاون صنايع دستی سازمان میراث فرهنگی قم خبر داد

احداث بازارچه صنايع دستی در جوار حرم مطهر
معاون صنايع دستی سازمان میراث فرهنگی، صنايع دستی و گردشگری 
حضرت  حرم  شرقی  ضلع  در  دستی  صنايع  بازارچه  احداث  از  قم  استان 

معصومه )س( خبر داد.
مهدی نصراصفهانی با اشاره به فعاليت های اين سازمان در زمينه صنايع دستی گفت: 
احداث بازارچه صنايع دستی در پاركينگ حرم مطهر حضرت معصومه )س( از جمله 
اين اقدامات بوده است. وی با تأكيد بر لزوم حمايت دولت از صنايع  دستی اظهار كرد: 
اين بازارچه در راستای حمايت از صنعتگران و  هنرمندان داير می شود. معاون صنايع 
دستی سازمان ميراث فرهنگی، صنايع دستی و گردشگری استان قم اختصاص غرفه ارزان 
برای فروش محصولات توليدی كارگاه های صنايع دستی را از جمله اهداف اين بازارچه 
دانست. نصر اصفهانی در خصوص چگونگی روند اين بازارچه بيان كرد: ساخت اين بازارچه با 
مشاركت شهرداری انجام می شود و مقرر شده تا اواخر خردادماه زمين تحويل ما شود كه در 
صورت تحويل به موقع توسط شهرداری سازه بازارچه ظرف مدت ۱5 روز داير خواهد شد. 
معاون صنايع دستی سازمان ميراث فرهنگی، صنايع دستی و گردشگری استان قم با اشاره 
به مساحت زمين اين بازارچه افزود: اين بازارچه در زمينی به مساحت ۴۰۰ متر آماده سازی 
خواهد شد. نصر اصفهانی هزينه اجرا و ساخت اين بازارچه را ۷۰ ميليون تومان اعلام كرد و 
گفت: حدود 25 ميليون تومان هزينه اجاره بهايی است كه بايد به شهرداری پرداخت شود. 
وی ادامه داد: اين بازارچه شامل ورك شاپ برای آموزش صنايع دستی به علاقمندان و 23 
غرفه فروش محصولات صنايع دستی است كه به صورت ماهانه به افراد متقاضی واگذار 
می شود. معاون صنايع دستی سازمان ميراث فرهنگی، صنايع دستی و گردشگری استان 
قم در پايان سخنان خود به شركت قم در بيست و پنجمين نمايشگاه صنايع دستی ايران 
و چهارمين نمايشگاه بين المللی صنايع دستی اشاره كرد و افزود: اين نمايشگاه از بيستم تا 
بيست و پنجم خرداد ماه سال جاری در محل دائمی نمايشگاه های بين المللی تهران برگزار 
شد. نصر اصفهانی اعلام كرد: استان قم با هفت غرفه در رشته های سفال، سراميك، گليم 

و گبه، معرق، چوب، زيورآلات و انگشترسازی و نگارگری در اين نمايشگاه شركت كرد.

مديرعامل جمعیت هلال احمر استان قم  خواستار شد : 

بهره مندی از توان خیرين در احداث پايگاه های 
امداد و نجات جاده ای

مديرعامل جمعیت هلال احمر استان قم با بیان اينكه آمار تصادفات در 
محورهای مواصلاتی استان قم بسیار زياد است، گفت: برای امداد رسانی به موقع 
و سريع نیازمند به كارگیری توان خیرين در احداث پايگاه های امداد و نجات 

جاده ای هستیم.
محمد گل فشان در ديدار هئيت امناء مجمع خيرين جمعيت هلال احمر استان قم 
با هيئت امنا مجمع خيرين مسجد مقدس جمكران با بيان اينكه يكی از وظايف مهم و 
اصلی جمعيت هلال احمر در مقاطع و اهداف مختلف، بحث های امدادی و درمانی است، 
از احداث مركز امدادی اين جمعيت در جوار مسجد مقدس جمكران خبر داد و اظهار كرد: 
تلاش خواهيم كرد تا اين ساختمان را تا پايان سال جاری راه اندازی كنيم. وی ادامه داد: 
با وضعيت موجود و اعتبارات دولتی نمی توانيم به ادامه كار سرعت دهيم بلكه بايد از توان 
خيرين برای تكميل اين مركز در كنار مسجد مقدس جمكران بهره مند شويم.مدير عامل 
جمعيت هلال احمر استان قم با اشاره به فعاليت های فرهنگی اين جمعيت برای جوانان 
گفت: اعلام كرديم برای گسترش برنامه های فرهنگی در مناطق محروم شهر و استان 
نيازمند فضا حتی به صورت موقت هستيم تا بتوانيم فعاليت سازنده داشته باشيم.گل فشان 
با بيان اينكه حدود ۴۰ نفر در هيئت امنای مجمع خيرين هلال احمر در حال فعاليت 
دارند بيان كرد: اگر اين مجمع بتواند به خوبی اهداف تعيين شده را محقق كند می تواند 
در سطح كشور گسترش يافته و به عنوان الگو برای ساير استان ها عملياتی شود تا سبب 
خير در كشور شويم. وی با بيان اينكه جاده های قم نيازمند احداث پايگاه های امداد و نجات 
است، اظهار كرد: امسال در ايام نوروز يك پايگاه موقت درجعفريه ايجاد كرديم كه در همان 
ابتدا جان دو نفر را از مرگ حتمی نجات دادند و اگر بتوانيم اين پايگاه ها را در محورهای 
مواصلاتی گسترش دهيم قطعاً می توانيم جان عده زيادی از هموطنانمان را نجات دهيم.  

رئیس مركز مديريت حوادث و فوريت های پزشكی استان قم  خبرداد

5 كشته  در حوادث ترافیكی هفته گذشته قم
رئیس مركز مديريت حوادث و فوريت های پزشكی استان قم از مجروح 
شدن 579 نفر در حوادث ترافیكی هفته گذشته قم خبر داد گفت : حوادث اين 
مدت پنج كشته بر جای گذاشت كه سه كشته به حوادث موتورسیكلت سواران 

اختصاص داشت.
محمدرضا حسنی با اشاره به عملكرد اورژانس قم در هفته گذشته گفت: از تاريخ 2۰ خرداد 
ماه تا 2۸ خرداد ماه ۸ هزار و 5۰5 تماس در اورژانس قم به ثبت رسيد كه مجموع اين تماس ها 
منجر به انجام هزار و ۴۱۷ ماموريت مختلف شد.وی افزود: از مجموع ماموريت های انجام شده 
در اين مدت هزار و 2۱۸ ماموريت شهری و ۱99 مورد ديگر نيز مرتبط با ماموريت های 
جاده ای بوده است.رئيس مركز مديريت حوادث و فوريت های پزشكی استان قم با اشاره به 
آمار حوادث ترافيكی اظهار كرد: ۴96 مورد از ماموريت های صورت گرفته در اين مدت به 
حوادث ترافيكی اختصاص داشته است.حسنی بيان كرد: ۴2۱ مورد از اين ماموريت ها شهری 
و ۷5 مورد ديگر نيز ماموريت های جاده ای بوده اند.وی آمار مجروحان حوادث ترافيكی را مورد 
توجه قرار داد و اضافه كرد: اين حوادث 5۷9 مجروح بر جای گذاشت.رئيس مركز مديريت 
حوادث و فوريت های پزشكی استان قم اضافه كرد: 2۱۷ نفر از اين مجروحان به صورت 
سرپايی در محل درمان و 35۸ مجروح ديگر نيز به مراكز درمانی انتقال داده شدند.حسنی 
به ماموريت های مرتبط با موتورسواران اشاره كرد و افزود: بيش از ۷۰ درصد ماموريت های 
اين مدت به موتورسيكلت سواران اختصاص داشت.وی با اعلام اينكه 352 ماموريت مرتبط 
با موتورسواران بود ابراز كرد: اين حوادث با مجروح شدن ۴۱2 نفر همراه بود.رئيس مركز 
مديريت حوادث و فوريت های پزشكی استان قم يادآور شد: از مجموع ۴۱2 مجروح ۱۷3 نفر 
به صورت سرپايی در محل درمان و 23۷ نفر به مراكز درمانی منتقل شدند.حسنی در مورد 
آمار فوتی های اين حوادث گفت: حوادث اين مدت پنج كشته بر جای گذاشت كه سه كشته 

به حوادث موتورسيكلت سواران اختصاص داشت.

معاون مركز مديريت حوادث و فوريت های پزشكی استان قم:

واژگونی خودروی سمند در قم 
6 مجروح بر جای گذاشت

معاون مركز مديريت حوادث و فوريت های پزشكی استان قم از مجروح شدن 
6 نفر بر اثر واژگونی يک دستگاه خودروی سمند خبر داد.

مهدی فراهانی با اشاره به حوادث 2۴ ساعت گذشته واژگونی يك دستگاه خودرو را از 
جمله اين حوادث برشمرد و گفت: اين حادثه در دو راهی آشتيان روی كه در آن خودروی 
سمند واژگون و در پی آن با مانع برخورد كرد. وی افزود: اين حادثه با مجروح شدن 6 نفر 
همراه بود كه دو مجروح آن به قم و چهار مجروح ديگر نيز به اراك انتقال داده شدند. معاون 
مركز مديريت حوادث و فوريت های پزشكی استان قم، برخورد دو دستگاه موتورسيكلت را 
از ديگر حوادث اين مدت دانست و بيان كرد: اين حادثه در جاده پرديسان به ورجان روی 
داد كه در آن پنج سرنشين موتورسيكلت ها مجروح شدند. فراهانی ابراز كرد: تمام مجروحان 
اين حادثه كه شامل دو كودك و سه بزرگسال می شدند توسط سه دستگاه آمبولانس 
اورژانس به مراكز درمانی انتقال داده شدند. وی به برخورد دو خودرو در سلفچگان اشاره 
كرد و گفت: اين حادثه با مجروح شدن چهار نفر همراه بود كه مجروحان آن به وسيله دو 
دستگاه آمبولانس به مراكز درمانی منتقل شدند. معاون مركز مديريت حوادث و فوريت های 
پزشكی استان قم با اشاره به عملكرد اين مركز در 2۴ ساعت گذشته اظهار كرد: طی 
اين مدت هزار و 96 تماس در اورژانس قم به ثبت رسيد. فراهانی ادامه داد: مجموع اين 
تماس ها منجر به انجام ۱۷6 ماموريت شد كه ۱6۰ مورد ماموريت شهری و ۱6 ماموريت 
ديگر نيز جاده ای بود. وی آمار حوادث ترافيكی را مورد توجه قرار داد و بيان كرد: از مجموع 

ماموريت های انجام شده 66 ماموريت به حوادث ترافيكی ارتباط داشت.

فعال  قم  در  كه  تفرقه انگیز  جريان 
 شده اند همواره با توجه به ويژگی هیئت 
خادم الرضا )ع( سعی در شايعه آفرينی 
آن  مداحان  و  هیئت  اين  خصوص  در 
داشته اند. اين سخنانی است كه حمید 
ناطقی مسئول هیئت خادم الرضا )ع( 
در ديدار جريان بازديد حجت الاسلام 
بنايی معاون سیاسی امنیتی استاندار قم 
از دفتر اين هیئت اعلام كرد. وی البته هر 
گونه ارتباط هیئت خادم الرضا )ع( با اين 

جريان را تكذيب كرده است.
اجازه نمی دهیم برای خراب نشدن 

چمن، فكر جوانان خراب شود
معاون سياسی امنيتی استاندار قم در اين 

بازديد طی سخنانی با بيان اينكه مجموعه های ورزشی بايد به طور كامل در اختيار جوانان 
قرار گيرد گفت: اجازه نمی دهيم كه فكر جوانان خراب شود اما چمن يك مجموعه ورزشی 

برای خراب نشدن مورد استفاده قرار نگيرد.
به گزارش روابط عمموی هيئت خادم الرضا )ع(، حجت الاسلام و المسلمين علی بنايی در 
بازديد از دفتر هيئت وكانون خادم الرضا )ع( و در جمع اعضای ستادی اين هيئت تصريح كرد: 
هيئت و كانون خادم الرضا )ع( برای تمام مسوولين استان و حتی كشور شناخته شده است و 
خود را حقيقتاً نوكر و خادم اين هيئت می دانيم. وی با بيان اينكه عنوان »خادم الرضا« يكی 
از زيباترين اسم هاست افزود: اگر نگاه حضرات معصومين )ع( و بخصوص امام رضا )ع( به ما 

نباشد مشخص نيست كه چه حال و وضعی خواهيم داشت.
مجموعه های ورزشی قم بايد در اختیار جوانان قرار گیرد

عضو شورای سياستگذاری هيئت وكانون خادم الرضا )ع( با اشاره به آمادگی استانداری 
برای همكاری با هيئت خادم الرضا )ع( در زمينه فراهم سازی زمينه استفاده اعضا از اين اماكن 
تصريح كرد: در جلسه ای كه با مديركل ورزش و جوانان استان قم داشته ام تاكيد شده است 

كه مجموعه های ورزشی به طور كامل در اختيار جوانان قرار گيرد.
وی با بيان اينكه جوان نبايد بگويد كه برای ثبت نام و استفاده از فلان مجموعه ورزشی 
رفتم اما نتوانستم از آن استفاده كنم افزود: اجازه نمی دهيم كه فكر جوانان خراب شود اما 

چمن يك مجموعه ورزشی برای خراب نشدن مورد استفاده قرار نگيرد.

حجت الاسلام و المسلمين بنايی با بيان 
اينكه برای هيئت خادم الرضا )ع( اصالتی قائل 
اين هيئت توانسته در ميان  هستيم گفت: 
هيئت های سطح شهر و حتی ايران و تشكل 
های جهان اسلام بدرخشد و اميدواريم بتوانيم 
از ظرفيت های مختلف در استان برای كمك 

به هيئت استفاده كنيم
وی با اشاره به شرايط سخت مالی دولت 
رييس  محترم  معاون  نوبخت  داشت:  بيان 
را  كشور  سمينارهای  درصد   ۸۰ جمهور، 
تاكنون حذف كرده اند و دولت خود را همپای 
بی پولی رشد داده و سفرهای خارجی را نيز به 

طور چشمگيری كاهش داده است.
معاون سياسی امنيتی استاندار قم با ابراز 
اميدواری نسبت به بهبود شرايط مالی در آينده و عزت روزافزون اسلام و كشور خاطرنشان 
كرد: بايد خداوند را شاكر باشيم كه در شرايطی كه منطقه بهم ريخته است، شاهد امنيت و 

آسايش در كشور هستيم.
تكذيب هرگونه ارتباط هیئت خادم الرضا با جريان تفرقه انگیز قم

حيمد ناطقی »مسوول هيئت و كانون خادم الرضا )ع(« نيز در اين ديدار با اشاره به فعاليت 
های اين هيئت در عرصه های مختلف تصريح كرد: حجت الاسلام و المسلمين بنايی، بدون 

هيچگونه چشم داشتی همواره در كنار هيئت بوده اند.
وی افزود: ايشان همواره در جايگاه های مختلف به قم و هيئت های مذهبی عنايت داشته 
اند و تلاش های بسياری را در بحث ستاد دهه مهدويت در هيئت وكانون خادم الرضا )ع( 

داشتند كه نتيجه آن ثبت اين دهه در تقويم ملی بود.
مسوول هيئت وكانون خادم الرضا )ع( همچنين با اشاره به ولايتمداری اين هيئت و 
حركت در مسير وحدت مورد تاكيد رهبر معظم انقلاب ادامه داد: جريان تفرقه انگيز كه در قم 
فعال شده اند همواره با توجه به اين ويژگی هيئت خادم الرضا )ع( سعی در شايعه آفرينی در 

خصوص هيئت و مداحان آن داشته اند.
وی بيان داشت: دامنه تخريب های اين جريان نسبت به اين هيئت و شكست آنان به 
حدی است كه سعی دارند تا با نسبت دادن اين هيئت به خود، اذهان را نسبت به هيئت تحت 

تاثير قرار دهند كه اين ارتباط  به شدت تكذيب می گردد.

كشاورزی  جهاد  سازمان  رئیس 
استان قم با بیان اينكه طی سال گذشته 
در استان قم حدود 7۰۰ هكتار سیستم 
آبیاری نوين اجرا شده است، گفت: در 
هكتار  هزار   3 اجرای  نیز  جاری  سال 

آبیاری نوين در دستور كار قرار دارد. 
محمدرضا طلايی در ديدار بهره برداران و 
كشاورزان بخش جعفرآباد با اشاره به اينكه 
حوزه  در  بخش  اين  اشتغال  درصد   95
رتبه ای  اگر  داشت:  اظهار  است،  كشاورزی 
در سطح كشور و افتخاری در سازمان جهاد 
كشاورزی داريم ناشی از زحمات بهره برداران 
به  مربوط  آن  است كه عمده  و كشاورزان 
بخش جعفرآباد است. وی ضمن تأكيد بر 

وضعيت بحرانی آب در استان قم افزود: بهره برداری بهينه 
از آب يك امانت و يك دينی است كه بر گردن بهره برداران 
بخش كشاورزی است چرا كه هيچ كس بهتر از شما قدر 
آب را نمی داند. طلايی بيان داشت: اگر امروز می گوييم 
بخش جعفرآباد بهترين توليدات بخش كشاورزی و دامی 

را دارد به بركت وجود آب باكيفيت در اين بخش است.
وی ادامه داد: اگر می خواهيم كشاورزی پايدار داشته 
باشيم و بقاء خود را در بخش كشاورزی پايدار می دانيم بايد 

منابع آبی خود را حفظ كنيم.
بايد به سمت مصرف بهینه آب حركت كنیم

رئيس سازمان جهاد كشاورزی استان قم در ادامه سخنان 
خود با اشاره به اينكه نزديك به 9۰ درصد آب در بخش 
كشاورزی مصرف می شود، گفت: در سفره های آب زيرزمينی 
قم سالانه درگذشته ۴۰۰ ميليون متر مكعب آب وارد می شده 
كه اين ميزان امروز به صفر رسيده است، بايد آن قدری از اين 

منابع برداشت كنيم كه اين سفره ظرفيت دارد.
وی اضافه كرد: بالاخره چند سال است كه در بخش 
كشاورزی سرمايه گذاری شده و زمين آباد شده است، ديگر 

نمی توانيم اين زمين ها را رها كنيم و برويم، لذا بايد به 
سمت مصرف بهينه آب حركت كنيم.

طلايی با تأكيد بر اينكه در حال حاضر اعتبار و راهكار 
برای رفع نگرانی آب وجود دارد، ادامه داد: در سفر پر خير 
و بركتی كه دولت تدبير و اميد به استان داشت ۱۱ ميليارد 
برای آبياری تحت فشار در استان قم اعتبار در نظر گرفت 

كه ۴ ميليارد آن تخصيص پيدا كرده است.
وی گفت: طی ۸ سال گذشته حدود هزار هكتار آبياری 
نوين در قم اجرا شده است اما فقط طی سال گذشته در 
استان قم حدود ۷۰۰ هكتار سيستم آبياری نوين اجرا شده 
است و در سال جاری نيز اجرای 3 هزار هكتار آبياری نوين 

در دستور كار سازمان جهاد كشاورزی قم قرار دارد.
طلايی اضافه كرد: دولت ۸5 درصد هزينه آبياری تحت 
فشار را به صورت بلاعوض به كشاورزان پرداخت می كند 
كه كشاورزان بخش جعفرآباد بايد از اين فرصت به دست 

آمده بهترين بهره برداری را داشته باشند.
27 هزار تن گندم در سال جاری 

برداشت می شود
به  اشاره  با  خود  سخنان  از  ديگری  بخش  در  وی 

ضرورت تغيير الگوی كشت در استان قم، 
افزود: از پائيز سال گذشته كه تغيير الگوی 
را در استان شروع كرديم ۱۰ هزار  كشت 
با  كه  بود  گندم  زير كشت  هكتار  و ۴5۰ 
 2۰۰ و  هزار   2 شده  انديشيده  تمهيدات 
هكتار از سطح زير كشت گندم كم شد و 

به ۸ هزار و 2۴۷ هكتار رسيد.
وی بيان داشت: در صورتی كه سطح زير 
كشت كاهش پيدا كرده است ولی توليد نه 
افزايش هم پيدا كرده  بلكه  تنها كم نشده 
است به طوری كه در سال گذشته 22 هزار 
تن گندم به مراكز خريد رفت كه اين ميزان 
در سال جاری به حدود 2۷ هزار تن خواهد 

رسيد.
وی ادامه داد: به كشاورزان توصيه می كنم كه كمتر 
بكارند ولی خوب بكارند و توليد بيشتری هم داشته باشند، 
اراضی كه ضعيف است بايد از چرخه خارج شود و در اين 
زمين ها ظرفيت های باغبانی ايجاد كنيم، اگر از زمينی كه 
در هكتار زير 5 تن گندم برداشت می شود، گندم نكاريم 

بهتر است.
طلايی در ادامه سخنان خود به ظرفيت دامی بخش 
جعفرآباد اشاره كرد و گفت: 5۰ ميليارد تومان در سفر 
هيئت دولت برای تأمين سرمايه در گردش اين بخش 
ابلاغ شده است، خواهشی كه از بهره برداران دارم اين 
است كه اين پول را تبديل به سنگ و آجر نكنند، اين 
پول به عنوان سرمايه در گردش در قالب علوفه و دام 

هزينه شود.
وی تصريح كرد: اخذ تسهيلات در بخش كشاورزی 
مهم نيست نحوه هزينه كرد آن مهم است، به اندازه ای كه 
می توانيد نقدينگی تهيه كنيد در بخش دام وارد شويد چرا 
كه افزايش بدون برنامه آن در آينده تبديل به يك معضل 

برای دامداران خواهد شد.

مديركل راه و شهرسازي استان قم 
گفت: اگر تلاش مضاعفي بكنیم امیداريم 
تا پايان شهريور ماه از طرح تفصیلي قم 

رونمايي شود.
محسن بهشتي در ديدار با شهردار قم با 
اشاره به اينكه بحث طرح تفصيلي جديد قم از 
سال ۸۷ شروع شده اظهارداشت: فقط يكسال 
روي شرح خدمات تيپ ۱2 آن كار كرديم 
چرا كه اين تيپ جوابگوي نيازهاي شهرهاي 
ما نيست  و قراردادي است كه در دهه ۴۰ و 
5۰ تهيه شده است  و با زحماتي كه مهندس 
صالحي و خاكي در شهرداري انجام داده اند، 

هم اكنون به مراحل پاياني رسيده است.
بهشتي با بيان اينكه طرح تفصيلي قبلي مربوط سال ۷2 
بوده تصريح كرد: تاكنون تغييرات زيادي در شهر انجام شده 

و اين چالش بزرگي براي شهر است.
مديركل راه و شهرسازي استان قم افزود: طرح تفصيلي 
سند توسعه شهر است و هر چه قدر ديرتر به دست شهرداري 
برسد ما بيشتر شاهد نابساماني هاي سطح شهر خواهيم بود.

نبايد به كارها نگاه بخشي داشته باشيم
بهشتي با اشاره به اينكه شهر براي همه است و نگاه 
بخشي نبايد به كارها داشته باشيم، گفت: شهرداري براي 
همه مردم است يك نهاد عمومي و غير دولتي اما به اين 
منظر نيست كه دولت كاري به كار شهرداري نداشته باشد. 
بيشترين كمك را بايد دولت به شهرداري ها بكند. ولي دولت 
در خيلي مواقع انتظارات به حق شهرداري ها را هم برآورده 

نكرده است.
وي تصريح كرد: طي سال هاي اخير ظرفيت هايي از 
شهرداري ها كم شده و درآمدهاي پايداركه موتور توسعه 
شهرداري ها هست محقق نشده ولي سال به سال بخشي 

از خدمات دولت به عهده شهرداري ها گذاشته شده است.

و  مشهد  اصفهان،  مثل  شهرهايي  در  افزود:  بهشتي 
تهران اعتبارات بخش فرهنگي، هنري و ورزشي به مراتب 
از اداره كل فرهنگ و ارشاد اسلامي و اداره كل ورزش و 
جوانان بيشتر است البته در قم شايد نتواند اين ادعا را كرد 
ولي اميدواريم با رويكردي كه جنابعالي در خصوص اين 
نوع زيرساخت ها داريد اين اتفاق بيافتد. اين نشان دهنده 
ظرفيت زياد شهرداري در حوزه هاي گسترده اي است كه 
امروزه شهرداري ها را به عنوان يك دستگاه صرف خدماتي 

و عمراني نمي بينند.
محسن بهشتي با اشاره به تجربه سي ساله شهردار قم 
در كارهاي اجرايي و پژوهشي ادامه داد: اميدوارم با حضور 
شما در شهر مقدس قم موتور توسعه قم نسبت به گذشته 
با سرعت بيشتري پيش رود و همه بايد با هم كمك كنيم 
كارهاي زمين مانده در شهر قم با مديريت شما و كمك كليه 

دستگاه هاي اجرايي قم  محقق شود.
بايد از ظرفیت های قم 

برای توسعه اين شهر استفاده شود
شهردار قم نيز در اين ديدار طی سخنانی گفت: امروز 

يكپارچگي در مديريت حرف اول و آخر را مي 
زند ولي متاسفانه از بيشترين شاخصه هاي 
كشورهاي جهان سوم جزيره اي عمل كردن 

است و هر كسي به كار خود مشغول است.
سيدمرتضي سقائيان نژاد افزود: ارتباطات 
خوبي داريم كه بايد از همه اين ظرفيت ها 
استفاده كنيم و نقل است كه اگر نتوانيم از 
ظرفيت هايي كه داريم استفاده كنيم تقريبا 
سفي هستيم؛ اما از اين سرمايه ها و ظرفيت 

هاي شهر قم بايد استفاده كنيم.
وی بيان داشت: اصطلاحا گفته مي شود 
شهرسازي  و  راه  سازمان  دست  شهر  ساز 
است و دار شهر بر عهده شهرداري هست. به 
اين معنا كه زيربناها، ساخت و سازها از نظر 
سياست گذاري بر عهده شهرسازي است و شهرداري اداره 
آن را بر عهده دارد. وي تصريح كرد: ساز شهر آينده شهر 
را ترسيم مي كند، براي اينكه مردم در آن آسايش داشته 
باشند و توسعه بتواند راه خود را دنبال كند و شهر داري 
هم هماهنگي ها را انجام مي دهد كه مردم بتوانند از اين 
پاشيدگي امور در قالبي كه برايشان مشخص كرده اند حركت 
بكند. شهردار قم افزود: بايد همديگر را دريابيم و به همديگر 
كمك كنيم تا شهر بتواند راه اعتلا و توسعه خودش را به طور 
صحيح پيدا كند و تعاملات بين شهرداري قم و اداره كل راه 
و شهرسازي استان قم خيلي مي تواند در اين زمينه موثر 
واقع شود. سقائيان نژاد با اشاره به مطالعه برخي پرونده هاي 
در ارتباط با راه و شهرسازي گفت: خيلي از مسائل از قبل 
باقي مانده و بايد ديد كه چگونه مي توان آنها را حل كرد. 
وي در خاتمه بيان داشت: اميداريم همكاري شهرداري و راه 
و شهرسازي بيشتر از ساير ارگانها بتواند براي شهر مفيد واقع 
شود و در پرتو همكاري و همدلي بتوانيم نتايخ خيلي خوبي 

براي شهر قم داشته باشيم.

مسئول هیئت خادم الرضا )ع( اعلام كرد:

فعالیت جريان تفرقه انگیز در قم

رئیس سازمان جهاد كشاورزی استان  خبر داد:

اجرای طرح آبیاری نوين در سه هزار هكتار از اراضی كشاورزی قم

مديركل راه و شهرسازي استان در ديدار شهردار قم:

طرح تفصیلي قم تا پایان شهریور ماه رونمایي می شود

سازمان  داخلی  بازرگانی  معاون 
قم  استان  تجارت  و  معدن  صنعت، 
شهر  سطح  در  فروشگاه   17۰ گفت: 
به توزيع برنج، گوشت و مرغ در ماه 

رمضان اهتمام دارند.
امير محمدی چهر، ضمن تبريك حلول 
ماه مبارك رمضان با اشاره به برنامه های 
مشترك سازمان صنعت، معدن و تجارت 
استان قم با سازمان جهادكشاورزی برای 
تنظيم بازار در ايام ماه مبارك رمضان اظهار 
كرد: امسال با توجه به اينكه در بازار ركود 

حاكم بود تصميم گرفته شد كه نمايشگاه 
عرضه مستقيم كالا در ماه رمضان برپا نشود 
و فروشگاه هايی كه در سطح شهر در نظر 
گرفته شده به عرضه اقلام مورد نظر اقدام 

كنند. 
نظر  مورد  فروشگاه های  شمار  وی 
سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم 
كرد: ۱۷۰  بيان  و  داد  قرار  اشاره  مورد  را 
فروشگاه در سطح شهر برای تامين اقلام 
مورد نياز مردم در ماه مبارك رمضان در نظر 
گرفته شده است كه كالا در اين فروشگاه ها 

با قيمت های مناسب عرضه می شود. 
معاون بازرگانی داخلی سازمان صنعت، 
معدن و تجارت استان قم ادامه داد: برنج، 
شكر، گوشت و مرغ از اقلامی است كه برای 
عرضه در فروشگاه ها با قيمت مناسب در نظر 

گرفته شده است.
در  نظر  مورد  اقلام  تبيين  با  وی   
فروشگاه ها و قيمت آنها تصريح كرد: برنج 
آرژانتينی با قيمت 2 هزار و 65۰ تومان، 
شكر با قيمت هر كيلو 2 هزار و 3۰۰ تومان، 
مرغ منجمد به ازای هر كيلو 5 هزار و ۱۰۰ 

تومان و گوشت منجمد برزيلی با قيمت هر 
كيلو 2۱ هزار تومان در فروشگاه های معين 

در سطح شهر توزيع می شود. 
بازرسی  به  پايان  در  محمدی چهر 
مناسب از واحدهای عرضه و فروش اقلام 
مورد نظر در ماه مبارك رمضان اشاره كرد 
نانوايی ها و  بر  بازرسی های ويژه  و گفت: 
اماكن صنفی آغاز شده و مردم در صورتی 
كه تخلفات را مشاهده كردند می توانند با 
شماره ۱2۴ تماس حاصل كرده و مراتب 

را گزارش كنند.

معاون سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم اعلام كرد:

17۰ فروشگاه عامل توزيع اقلام مصرفی در ماه رمضان

مديريت شهری 
و شهری انسان محور

شهردار منتخب شورای شهر قم در روزهای گذشته 
عهده دار مديريت شهری قم گرديد. نگارنده ضمن آرزوی 
موفقيت برای شهردار جديد شهرمان در دوران مسئوليت، 

اميدوار است رويكرد جديد مديريت شهری در نظام برنامه ريزی شهری انسان محوری باشد 
چراكه اگر اين مهم سرلوحه اقدامات و برنامه ريزی مديريت شهری باشد ميزان رضايت 
شهروندان از كيفيت زندگی در شهرشان به دليل پاسخگويی به نيازهايشان افزايش خواهد 
يافت. همچنين شهرمان با توجه حضور خيل عظيم گردشگران مذهبی در مقام ميزبانی به 
شهری خاطره ساز و جذاب و به يادماندنی تبديل خواهد گشت. در غير اين صورت كلاف 
سردرگم و دور باطل مديريت شهری برای حل مسائل و مشكلات شهر همچون گذشته 
در آينده نيز ادامه خواهد يافت و تنزل كيفيت زندگی شهری همگام با توسعه فيزيكی شهر 

بيشتر خواهد شد.
چشم اندازی كه برای آينده يك شهر انسان محور می توان متصور شد بدين گونه می باشد 
كه در مديريت شهری اصل مهم، پاسخگويی شايسته به نيازهای متنوع گروه های مختلف 
سنی و جنسی در زمينه های گوناگون می باشد و شهروندان از كيفيت زندگی در شهرشان 
به دليل رعايت مقياس انسانی در طراحی و كاركرد شهر احساس رضايت و غرور خواهند 

داشت.
ازنظر نگارنده توسعه شتابان شهر گرايی در دهه های اخير در شهرمان و مسائلی كه 
به تبع آن گريبان گير مديريت شهری نمود ضرورت رويكرد انسان محوری در طرح و 
برنامه های توسعه شهری و پاسخگو بودن در قبال نيازهای متنوع شهروندان را به فراموشی 
سپرد و شهرمان متعلق به اتومبيل ها و پروژه های بزرگ ساختمانی گرديد و انسان به عنوان 
صاحب اصلی شهر به حاشيه رانده شد. نگارنده در مطالب پيشين به شواهد اين مدعا در 
شهرمان اشاره نموده ام. بر اين اساس اميدواريم در رويكرد جديد مديريت شهری اين مهم 
موردتوجه قرار گيرد و مديريت شهری با يك نگاه جامع كارشناسی و بلندمدت آينده 

شهرمان را به سمت وسوی شهری انسانی تر طرح ريزی نمايد.
 به اعتقاد نگارنده مديريت شهری برای گام برداشتن و تحقق شهری انسانی تر می بايستی 
با انجام پژوهش های دقيق شناخت دقيق و جامعی از نيازهای متنوع و متفاوت گروه های 
سنی و جنسی شهروندان را داشته باشد تا بر مبنای شناخت نيازها فرايند برنامه ريزی را 
برای بهبود كيفيت زندگی و انسانی تر نمودن فضای شهرمان انجام نمايد؛ اما اگر بخواهيم در 
يك تقسيم بندی كلی نيازهای شهروندان شهر را بيان نماييم می توان موارد ذيل را به طور 

خلاصه مطرح نمود:
 نياز به سكونت: مديران و برنامه ريزان شهری در شهر انسان محور ارتقای كيفيت 
مسكن و مناطق مسكونی را مهم می دانند چراكه در يك شهر انسان محور مسكن و محيط 
مسكونی بستری برای ايمنی، تفريح، آرامش، تعالی و رشد انسان می باشد. بر اين اساس 
بهسازی و نوسازی واحدهای مسكونی ناپايدار در برابر مخاطرات طبيعی نظير زلزله و نيز 
احيای زندگی شهری در محلات مسكونی قديمی و حاشيه ای را در اولويت اقدامات خود 
قرار می دهد و به طورجدی و ملموس با بهره گيری از مشاركت شهروندان اقداماتی را به 
منصه ظهور می رساند. همچنين برنامه ريزی محله محور باهدف احيای كاركرد و هويت 

محلات به عنوان مبنا و اساس برنامه ريزی شهری مورد اهتمام قرار می گيرد.
نياز به بهبود شرايط كسب وكار و فعاليت: در شهر انسان محور ارتقای سطح زندگی 
شهروندان و كاهش فقر شهری مدنظر مديريت شهری قرار دارد. بر اين اساس ايجاد 
فرصت های شغلی جديد با تكيه و حمايت از اقتصاد بومی نظير صنايع دستی، توانمندسازی 
اقتصادی خانوارهای كم درآمد، فراهم نمودن بستر لازم برای مشاركت بخش خصوصی در 
امور زير بنايی و فعاليت های بزرگ مقياس، بهبود محيط كسب وكار از طريق ساماندهی 
صنايع و مشاغل در فضای شهری ازجمله اقداماتی می باشد كه مديريت شهری دريك شهر 

انسان محور مدنظر قرار می دهد.
نياز به گذران اوقات فراغت: گذران اوقات فراغت در ميان گروه های سنی و جنسی 
شهروندان متنوع می باشد بر اين اساس در شهر انسان محور پاسخ شايسته ای به نحوه 
گذران اوقات فراغت باسليقه های گوناگون داده می شود. افزايش قابليت پياده مداری و 
دوچرخه سواری در فضای شهر، گسترش فضاهای باز و سبز طبيعی درون شهری، تجهيز 
شهر به مراكز ورزشی، هنری، فرهنگی و. با دسترسی مناسب و كوتاه برای استفاده 
شهروندان، برگزاری جشنواره و نمايشگاه های شاد و پرنشاط فرهنگی هنری در فضاهای 
عمو می شهر نظير بوستان ها و ميادين اصلی، زيباسازی و از بين بردن اغتشاشات ديداری 
نظير جداره های كثيف و آلوده ميادين و خيابان های اصلی جهت دعوت شهروندان به 
حضور در فضای شهری برای گشت وگذار و افزايش تعاملات اجتماعی بخشی از اقدامات 

برای پاسخ به نيازهای روانی شهروندان در شهر انسان محور می باشد
نياز به حقوق اجتماعی: در شهر انسان محور نقش شهروندان به معنای واقعی در اداره 
امور شهر برجسته می باشد. بر اين اساس شهروندان فرصت بروز نيازهای اجتماعی را پيدا 
می كنند و مديريت شهری باروی باز و با باور راسخ پاسخگوی آن خواهد بود. حفاظت و احيا 
ميراث فرهنگی و طبيعی شهر به عنوان عناصر هويت ساز برای شهر و شهروندان به واسطه 
ايجاد حس تعلق و غرور ميان شهروندان، احترام و حفظ كرامت انسانی شهروندان به عنوان 
صاحبان اصلی شهر از طريق برنامه ريزی مشاركتی با شهروندان، فراهم نمودن بسترهای 
لازم برای آشنايی و در صورت لزوم نقد افكار و عملكرد مديران و برنامه ريزان شهری و 
تدوين راهكارهايی برای پاسخگو بودن به شهروندان در قبال تصميمات مديريتی ازجمله 
حقوق اجتماعی شهروندان بر مديريت شهری می باشد كه اگر به نحو شايسته از سوی 
مديريت شهری پاسخ داده شود می توان انتظار داشت كه شهروندان نيز تكاليف شهروندی 

را به خوبی برای داشتن شهری انسانی تر موردتوجه قرار دهند.
و سخن آخر اينكه تحقق بخشيدن شهری انسان محور نيازمند داشتن مديران و 
برنامه ريزانی است كه پاسداشت حق زندگی معنادار شهروندان شهرشان را فراتر از 
ملاحظات شغلی وظيفه اخلاقی و حرفه ای خود بدانند و برای آن تلاش نمايند كه اميدواريم 

بر مديريت شهری شهرمان اين نگاه حاكم باشد.
* كارشناس ارشد جغرافیا و برنامه ريزی شهری

حمید اشعری*



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

3,998,000یک مثقال طلا

922,940یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,050,000سکه بهار آزاد ی

9,070,000سکه امامی

4,580,000نیم سکه

2,510,000ربع  سکه

1,700,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خود رو

 20634,300,000 تیپ 5

 206SD37,000,000وی 8

GLX 405 32,3۰۰,۰۰۰پژو 

SLX 405 32,5۰۰,۰۰۰پژو 

ELX 43,500,000پژو پارس 

 39,۰۰۰,۰۰۰پژو پارس سال

E2 90 46,۰۰۰,۰۰۰تند ر 

LX 33,۰۰۰,۰۰۰رانا 

TU5 33,5۰۰,۰۰۰رانا 

LX 3۰,5۰۰,۰۰۰سمند 

LX EF7 31,۰۰۰,۰۰۰سمند 

ELX 37,۰۰۰,۰۰۰سورن 

قیمت بازارنام خود رو

300 S 75,000,000زوتی 

 17,000,000سایپا کارا 151

 21,۰۰۰,۰۰۰سایپا 111

 2۰,5۰۰,۰۰۰سایپا 131

 20,500,000سایپا 132

SX 24,5۰۰,۰۰۰سایپا تیبا 



قیمت بازارنام خود رو

315MVM41,500,000

530MVM42,000,000

MVM X3368,000,000

MVM X3375,000,000جدیداتومات

MVM11020,500,000چهارسیلندر

با وجود آزادسازی قيمت ها؛

کارت های بنزین بازنشسته نمی شوند
معاون شركت ملی پخش فرآورده های نفتی با بیان اينكه عرضه بنزين با كارت 
سوخت با وجود آزادسازی قیمت ها اطلاع ثانوی ادامه دارد، گفت: فاز دوم عرضه 

گازوئیل براساس پیمايش به زودی اجرا می شود. 
منصور رياحی با بيان اينكه عرضه بنزين با كارت هوشمند سوخت با وجود آزادسازی 
قيمت ها اطلاع ثانوی ادامه دارد، گفت: نگاه به سامانه هوشمند سوخت )پس از تك نرخی 

شدن قيمت بنزين( به صورت جزيره ای و قشری به هيچ وجه درست نيست.
معاون شركت ملی پخش فرآورده های نفتی ايران با اعلام اينكه سامانه هوشمند سوخت، 
بزرگترين طرح آی تی منطقه خاورميانه به شمار می رود كه همسو با اهداف دولت الكترونيك 
شكل گرفته است، تصريح كرد: اين سامانه مزيت های متعددی برای رسيدن به اهدف دولت 

الكترونيك به ارمغان آورده كه كنترل قيمت بنزين تنها يكی از وظايف آن است.
اين مقام مسئول با اشاره به اينكه مديريت مصرف سوخت يكی ديگر از ويژگی های مهم 
سامانه هوشمند سوخت به شمار می رود، اظهار داشت: علاوه بر اين، مديريت جامع اطلاعات، 
داده كاوی و تجزيه و تحليل داده ها را از ديگر مزيت های اين سامانه هوشمند سوخت است.

رياحی با بيان اينكه شفافيت اطلاعات، جلوگيری از قاچاق سوخت، كنترل مصرف و 
برنامه ريزی برای آينده مصرف سوخت، نيز از ديگر قابليت های سامانه هوشمند سوخت 
است، بيان كرد: از سوی ديگر به زودی اجرای طرح عرضه سوخت در ازای پيمايش نمايانگر 
قابليت ديگری از سامانه سوخت بوده و از آن می توان به عنوان سامانه هوشمند دو ياد كرد.

معاون شركت ملی پخش فرآورده های نفتی ايران تاكيد كرد: در اين سامانه، تخصيص 
سوخت بر اساس پيمايش، هم برای ناوگان حمل و نقل و هم برای ناوگان مسافربری كشور 

پياده سازی شده است.
اين مقام مسئول با تاكيد بر اينكه طرح ملی سامانه دو از مصوبات هيئت دولت است كه 
در دو مرحله انجام خواهد شد، يادآور شد: در طرح عرضه گازوييل بر اساس پيمايش، سهميه 
گازوييل خودروها از تير ماه امسال اجرا می شود، اين طرح با نصب سيستم موقعيت ياب در 

ناوگان حمل و نقل تا مهر ماه سال آينده تكميل خواهد شد.

ادامه تخلف در خدمات دهی به غيرمجازها؛

وقتی بانک ها به خودشان هم رحم نمی کنند
جدای از همه موضع گیری ها نسبت به فعالیت موسسات اعتباری غیر مجاز، 
در حالی مديران عامل بانكها همواره و در هر موقعیتی عملكرد اين موسسات 
را مورد انتقاد قرار داده و خواهان توقف و يا ساماندهی فعالیت آنها می شوند، 
كه در روی ديگر سكه، اين خود بانک ها هستند كه فضای بیشتری را برای 

تحركات آنها ايجاد كرده اند.
فعاليت مخرب موسسات غير مجاز بر كسی پوشيده نيست و ساماندهی آنها خاصه 
در يكی دو سال گذشته به طور جدی تری در دستور كار بانك مركزی و قوه قضائيه 
قرار گرفته است به گونه ای كه اخيرا پای انحلال هم به ميان آمده و آنطور كه مقامات 
قضايی اعلام كرده اند اين روند متوقف نخواهد شد و برخوردهای جدی با اين موسسات 

ادامه دارد.
اما در كنار تمامی زيان ديدگان از موسسات مالی و اعتباری غيرمجاز اين بانكها 
هستند كه ظاهرا از فعاليت های اين موسسات شاكی بوده و از عملكرد آنها نالانند؛ 
به طوری كه تاكيد دارند بی نظمی موسسات موجب انحرافشان از مسير قانون شده و 
گاها ناچار به دنباله روی از آنها می شوند. آنها مدعی هستند كه در حوزه سود بانكی با 
توجه به بی قيدی موسسات به دستورالعمل بانك مركزی و پرداخت سودهای بالاتر و 
جذاب تر نسبت به بانكها، مشتريان خود و به تبع آن هزاران ميليارد تومان از نقدينگی 

را از دست داده اند.
بر اين اساس بانك مركزی بارها هشدار داده كه همراه اقدامات قانونی كه از سوی 
مقامات قضايی، انتظامی و بانكی برای مقابله با موسسات غير مجاز انجام می شود، از 
يك سو مردم برای سپرده گذاری در اين موسسات اقدام نكنند و در سويی ديگر بانكها 

هم از خدمات دهی به اين موسسات خودداری كنند.
تذكرات بانك مركزی برای منع بانكها نسبت به خدمات دهی به غيرمجازها

اين در حالی است كه با وجود ابلاغ بخشنامه و دستورالعمل های بانك مركزی برای 
عدم ارائه خدمات به موسسات غير مجاز باز هم اين روند ادامه داشته و بانكها به جای 
همكاری برای تنبيه اين موسسات و حركت به سمت فعاليت های قانونمند بازهم 
خدمات دهی به موسسات را ادامه داده و به گونه ای دغدغه آنها برای روی زمين ماندن 

فعاليتشان را كم می كنند.
با توجه به اينكه موسسات غيرمجاز تحت نظارت بانك مركزی نبوده و از مزايای ساير 
بانكها و موسسات مجاز استفاده نمی كنند در شبكه شتاب هم عضو نبوده و از خدمات 
دهی در بسياری از بخش ها از جمله چك يا كارتخوان باز می مانند؛ بنابراين اين گونه 
خدمات را از طريق بانكها به مشتريان خود ارائه می كنند. به طوری كه مانند مشتريان 
حقوقی برای بانكها عمل كرده و با باز كردن حساب جاری و يا استفاده از دستگاههای 

كارتخوان آنها به مشتريانشان خدمات می دهند.
بانك مركزی كه برای چندمين بار در اين مورد به بانكها تذكر داده اخيرا نيز در 

بخشنامه ای نسبت به عدم ارائه خدمات به موسسات مالی و اعتباری تذكر داده است.
بانكها هم با توجه به بخشنامه ابلاغی بانك مركزی در پنجم خردادماه امسال، مبنی 
بر عدم هرگونه خدمات بانكی به موسسات مالی و اعتباری غيرمجاز، به مسئوولان شعب 
تاكيد كرده اند كه بايد تا تاريخ 2۰ خرداد ماه تمامی پايانه های فروشگاهی نصب شده 

در موسسات پولی غيرمجاز احصاء و جمع آوری شود. 
همچنين تا اول تيرماه باجه ها و واحدهای بانكی كه به هر شكل و با هر عنوان به 
موسسات غيرمجاز خدمت رسانی می كنند تعطيل شوند. در بند ديگری از بخشنامه 
اعلامی به شعب در مورد حساب های جاری و دسته چك تذكر داده شده است. به گونه 
ای كه تاكيد شده از تاريخ ابلاغ اين بخشنامه افتتاح هر گونه حساب به ويژه حساب 

جاری و صدور دسته چك برای موسسات غيرمجاز ممنوع است.
بانكها در حالی از اول تيرماه از ارائه هر گونه خدمات بانكی و اعتباری به موسسات 
غيرمجاز منع شده اند كه به آنها يادآوری شده ليست اسامی بانكها و موسسات اعتباری 
مجاز از طريق پايگاه اطلاع رسانی رسمی بانك مركزی در معرض اعلان عمومی قرار 
داشته و هر موسسه ای خارج از اين ليست غيرمجاز تلقی شده و نبايد خدماتی دريافت 

كنند.
اما با وجود تمامی بخشنامه ها و تذكرات اعلام شده به بانكها در رابطه با عدم خدمات 
دهی به موسسات غيرمجاز متاسفانه بازهم در اغلب بانكها اين كار در حال اجراست. 

موضوعی كه در نهايت نه به نفع مشتريان و نه به سود خود بانكهاست. 

خودروسازان از ابتدای امسال تقاضای افزايش قیمت دارند، اما آخرين نتايج از 
تصمیم شورای رقابت مبنی بر اين است كه شرايط را برای افزايش قیمت مناسب 
نمی بیند و البته به گفته شیوا مكانیزم افزايش قیمت بر اساس فرمول های علمی تهیه 

شده  است ولی شورا منتظر تعیین تكلیف وضعیت انحصاری بودن خودرو است.
 در سال جاری تنها افزايش قيمت مجاز اعمال شده از سوی خودروسازان همان افزايش يك 
درصدی ماليات بر ارزش افزوده بوده  است، اما خودروسازان با اشاره به بالاتر رفتن هزينه های 
توليد تقاضای افزايش قيمت بيشتری را در سال جاری دارند كه تاكنون تصميم گيری در اين 
مورد برعهده شورای رقابت بوده  است. رييس شورای رقابت می گويد كه مكانيزم تصميم گيری 
در مورد ميزان افزايش قيمت تهيه شده و در مورد آن نه تنها مذاكره ای با اين شركت ها 
نمی كند بلكه ارزيابی بازار خودرو نشان می دهد كه كشش افزايش قيمت وجود ندارد، اما 
در نهايت اين شورا منتظر اظهار نظر مجلس در مورد انحصاری بودن صنعت خودرو است. از 

سوی ديگر خودروسازان و وزير صنعت معتقدند كه خودرو كالايی انحصاری به حساب نمی آيد. 
بنابراين اصلا شورای رقابت نبايد به مسئله قيمت گذاری وارد شود و لازم است شرايط عرضه 
و تقاضا تعيين كننده افزايش قيمت باشد. از همان ابتدای سال جاری بحث و گفت وگوها 
در مورد افزايش قيمت خودرو بالا گرفت تا در نهايت در مقابل فشارهای خودروسازان برای 
افزايش قيمت شورای رقابت نيز سكوت كند و منتظر تصميم مجلس بماند. نعمت زاده از 
همان روزهای ابتدای وزارتش به قيمت گذاری خودرو از سوی شورای رقابت انتقاد داشت 
و خودرو را كالای انحصاری نمی دانست. وی در آخرين اظهارنظرش در مقابل حدود يكماه 
سكوت شورای رقابت برای قيمت گذاری خودرو، تصريح كرد كه اين شورا نبايد برای خودرو 
قيمت تعيين كند و اقدامات آن در اين مورد را غير قانونی دانست. وزير صنعت بار ديگر تاكيد 
كرد كه خودروی سواری كالايی انحصاری نيست و افزود: شورای رقابت به جای ارائه  ضوابط و 
تصميم كارخانجات برای قيمت گذاری مستقيما اقدام به قيمت گذاری كرده كه از نظر ما اين 
امر مغاير قانون است. اگرچه به گفته نعمت زاده هنوز بين شورای رقابت و وزارت صنعت بحث 
جدی درباره قيمت گذاری خودرو پيش نيامده است، اما انتظار اين وزارت خانه اين است كه 
شورای رقابت تصميم دو سال قبل خود را اصلاح كند و به اين ترتيب نقشش در زمينه تعيين 
قيمت خودرو از بين برود. در عين حال به نظر می رسد شورای رقابت همچنان معتقد است 
كه خودروی سواری كالايی انحصاری است و وظيفه تعيين مكانيزم قيمت آن را دارد و در آخر 
شرايط در سال جاری به گونه ای نيست كه تصميم برای افزايش قيمت خودرو گرفته شود. يك 
عضو ناظر شورای رقابت در اين مورد در پاسخ به انتقاد اخير نعمت زاده تصريح كرد كه هيچ 
گاه شورای رقابت اقدام غيرقانونی برای قيمت گذاری خودرو نكرده و مكانيزم قيمت گذاری را 
تعيين و به خودروسازان ابلاغ كرده است. استدلال اين عضو شورای رقابت برای عدم پذيرش 
درخواست خودرو سازان اين است كه تورم طی سال قبل مهار شده است و از سوی ديگر قيمت 
ارز نيز پايين آمده بنابراين دليلی برای افزايش قيمت خودرو وجود ندارد. خودروسازان از سوی 
ديگر معتقدند ارزان شدن يورو با توجه به اينكه خودروسازان از ارز مبادلاتی استفاده می كنند 
كه نرخ آن نيز افزايش داشته است، تاثيری بر كاهش هزينه های آنها ندارد. در نهايت با توجه 
به اينكه تا به حال بحثی جدی درباره قيمت گذاری خودرو بين شورای رقابت و وزارت صنعت 
در نگرفته  است و شيوا نيز معتقد است اگر وظيفه تعيين قيمت را داشته باشد با خودروسازان 
مذاكره نمی كند و از فرمول های علمی بهره می برد، آخرين اظهار نظرها مبنی بر اين است كه 

اين شورا تصميمی به افزايش قيمت خودرو ندارد. 

با عدم برگزاری نمايشگاه ضیافت در سال جاری، 
يارانه ای كه دولت هرساله و به طور غیرمستقیم برای 
عرضه كالاهای اساسی ارزان قیمت به قشر ضعیف 
جامعه در آستانه ماه رمضان پرداخت می كرد، حذف 

شد.
 نمايشگاه طرح ضيافت به عنوان مكانی كه عموما قشر 
ضعيف جامعه را به خود جلب می كرد و برای حمايت از 
قشر ضعيف جامعه در قالب ارائه كالاهای مصرفی مردم در 
ماه رمضان با حمايت يارانه ای دولت برپا می شد، در سال 
جاری با استدلال اينكه توليد انواع كالا در كشور مناسب بوده 
و رفت و آمد مردم به اين اماكن به دليل بعد مسافت دشوار 

است حذف شد.
نمايشگاه ضيافت در سال های گذشته به حدی مورد توجه 
مصرف كنندگان قرار می گرفت كه برخی از مردم علاوه بر 
خريد موارد نياز خود در ماه مبارك رمضان، به دليل قيمت  
مناسب اجناس در اين نمايشگاه، مايحتاج چندين ماه خود را 

نيز ذخيره می كردند.
اين امر علاوه به اينكه به اقتصاد خانوار آسيب پذير كمك 
می كرد باعث رونق كسب و كار اصناف و توليدكنندها می شد . 
درشرايط ركودی اخير نيز توليد كنندگان و اصناف در واكنش 
به حذف عرضه مستقيم كالا، در حركتی هماهنگ وعده 
برگزاری طرح ضيافت را در واحد های خود از قبيل خرده 
فروشی ها و بنكداری ها با عرضه انواع مواد غذايی مورد نياز 
مردم با تخفيف 5 تا ۱5 درصدی دادند و اعلام كردند كه به 
دليل شرايط ركود حاكم بر بازار حاضرند كه اين طرح را در 

ماه های آينده نيز ادامه دهند.
با اين حال عدم اجرای طرح ضيافت يا تعلل در طرح های 
مشابه آن نارضايتی هايی را باعث شده است به طوری كه 
خسروتاج  قائم مقام وزير صنعت در واكنش به اين امر گفت : 
" چندين بار گفته ام تنظيم بازار محصولات كشاورزی پس از 
قانون انتزاع بر عهده وزارت جهاد كشاورزی و تنظيم كالاهای 
صنعتی و معدنی بر عهده وزارت صنعت و معدن و تجارت 

است.
همراه  به  را  كشاورزی  جهاد  وزير  واكنش  موضوع  اين 
داشت به طوری كه در حاشيه نشست هيئت دولت در جمع 

خبرنگاران درباره طرح ضيافت، گفت : "جلسات ستاد تنظيم 
بازار برگزار شده و مقرر شد علاوه بر سهميه عادی، تامين 
كالاهای برنج، گوشت مرغ، گوشت قرمز، روغن و شكر به 
دسته های ذی ربط ابلاغ شود اما گزارشی از مشكل تنظيم 

بازار نداشتيم".
بنابراين گزارش تنظيم بازار كالاهای مورد نياز مردم ماه 
رمضان در حالی با استدلال فراوانی كالا توجيه می شود كه عدم 
توجه به اين امر زمينه سوء استفاده برخی ازعرضه كنندگان را 
در اين ماه فراهم كرده و به قشر ضعيفی كه به خريد ارزان كالا 

در اين ايام دلخوش كرده بودند، فشار مضاعف وارد می كند.

شورای رقابت: شرایط برای افزایش قیمت خودرو مناسب نیست

 یارانه کالایی رمضان با لغو نمایشگاه ضیافت حذف شد

گزارش/مريم يعقوبی

بازار مسكن طی يكی دو ماه اخير با دو اتفاق مهم مواجه بود؛ افزايش 
سقف تسهيلات خريد و ديگری هم رونمايی از طرح جامع مسكن. هر 
دو اتفاق، درستی يا نادرستی تصميمات دولت را در حوزه مسكن به 

موضوع اصلی محافل كارشناسی و رسانه ها تبديل كرده است.
از بررسی آنچه وزارت راه و شهرسازی به نمايندگی از دولت يازدهم 
طی ماه های اخير برای حل مشكل مسكن كه يكی از وعده های رئيس 
جمهوری به مردم بوده، به دست می آيد، می توان اين گونه نتيجه 
گرفت كه عباس آخوندی در دو افق كوتاه و بلندمدت به دنبال حل 
مشكل ريشه دار مسكن در ايران است. در كوتاه مدت با افزايش قدرت 
خريد طبقه متوسط و در بلندمدت با ساخت واحدهای مسكونی ارزان 

قيمت برای طبقه فرودست جامعه.
بازار مسكن؛ آرامش قبل از طوفان؟

قيمت مسكن طی چند سال اخير تغيير چندانی نداشته يا دستكم 
نرخ افزايش قيمت ها در اين بازار، فاصله زيادی با نرخ تورم داشته است. 
از اين بابت شايد بايد خوشحال بود، اما اين سكه روی ديگری نيز دارد؛ 
ركود حاكم بر بازار و افت شديد تعداد معاملات، اثر خود را بر سرمايه 
گذاری ها نيز گذاشته است. آمارهای رسمی به روشنی گويا كاهش 
چشمگير تعداد پروانه های ساخت صادر شده و سرمايه گذاری برای 

ساخت واحدهای جديد است.
اطلاعات جديد از پروانه هاي ساختماني حاكي است؛ سال گذشته 
ساخت وساز در پايتخت، به لحاظ »تعداد واحد مسكوني« به كمترين 
حد در 5 سال گذشته و به لحاظ »شتاب كاهش« نيز به پايين  ترين 

سطح در ۱۰ سال گذشته رسيده است.
كل واحدهای مسكونی ساخته شده در تهران طی سال 93 به ۱۰۰ 
هزار واحد هم نرسيد و اين يعنی 5/ 5۸ درصد افت نسبت به سال 92. 
چنين كاهشی در حالی رخ داده كه پايين ترين نرخ رشد ساخت و ساز 

مسكن در تهران طی يك دهه اخير منفي ۴3 درصد بوده است.
نمود اين ركود را می توان در تعداد واحدهای ساخته شده نيز ديد؛ 
تعداد آپارتمان های ساخته شده در تهران از سال ۸۸ تا 92 هيچ گاه  
كمتر از ۱2۰ هزار واحد در سال نبوده و توانسته است پاسخگوي نياز 

سالانه تهران به ۱۰۰ هزار واحد مسكوني باشد.  
ركود سال 93 به سال 9۴ نيز سرايت كرده است؛ تعداد پروانه هاي 
ساختماني صادر شده توسط شهرداري هاي مناطق 22 گانه در فروردين 
و ارديبهشت سال جاری حدود ۴ هزار واحد بوده كه به ترتيب 55 درصد 
و حدود ۷۰ درصد نسبت به فروردين و ارديبهشت سال 93 كمتر است.

وام جديد مسكن بی فايده يا موثر؟
در چنين شرايطی اين پرسش بيش از هر زمان ديگری خودنمايی می 

كند كه آيا با افزايش سقف وام خريد مسكن می توان اميدوار بود تحركی 
در بازار ايجاد شود و با فاصله گرفتن از شرايط ركودی، شاهد رونق دوباره 

ساخت و ساز باشيم؟
كارشناسان در اين باره ديدگاه های مختلفی دارند. بيت الله ستاريان، 
كارشناس بازار مسكن می گويد: »واقعيت اين است كه وام ۸۰ ميليون 
تومانی نمی تواند كمك چندانی به وضعيت بازار مسكن بكند؛ چراكه اين 
وام يك سال بعد به دست متقاضيان می رسد و از نظر رقم نيز چندان 

چشمگير نيست«.
به گفته ستاريان »بازار مسكن در حال حاضر علاوه بر مشكلات حوزه 
خود با چالش های كلان اقتصاد نيز درگير است. ركود كلی حاكم بر 
اقتصاد كشور اجازه حركت در بخش مسكن را نمی دهد؛ مگر اينكه 
شوك عظيمی به مسكن وارد شود تا بتواند اقتصاد را هم از ركود خارج 
كند. خروج از اين شرايط به برنامه مدونی نياز دارد كه هنوز نشانه ای از 

آن ديده نمی شود«.
با اين وجود، اما به نظر می رسد متقاضيان وام جديد مسكن چندان 
هم كم نيستند و چه بسا بتوان قدری خوشبينانه تر به اثرگذاری وام 

جديد نگاه كرد.

آماری كه توسط معاون مسكن و ساختمان وزير راه و شهرسازی از 
تعداد حساب های افتتاح شده برای دريافت وام ارائه شده، گويای اين 
واقعيت است. از ابتدای آغاز فعاليت صندوق پس انداز مسكن يكم يعنی 
طی سه روز كاری ۱6۰۰ حساب برای دريافت تسهيلات مسكن ۸۰، 
6۰ و ۴۰ ميليون تومانی حساب بازكرده اند. ميانگين سپرده گذاری در 

اين حساب ها هم  ۱۷ ميليون تومان بوده است.
به اين ترتيب تنها ظرف سه روز كاری مجموعا 2۸ ميليارد تومان در 
بانك مسكن برای دريافت تسهيلات خريد خانه سپرده گذاری شده است 
كه به اعتقاد حامد مظاهريان، »اين ميزان سپرده گذاری در مدت سه 

روز نشان دهنده استقبال مردم از صندوق پس انداز يكم است«.
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يك سوم خانوارهای كشور زير خط فقر مسكن قرار دارند، يعنی حدود 
هفت ميليون خانواز از 2۱ ميليون خانوار كشور فاقد مسكن تعريف شده 

هستند.
از نظر مسئولان، »مسكن استاندارد« مسكنی است كه در آن برای 
هر فرد بايد حداقل ۱2 مترمربع محل سكونت وجود داشته باشد و 
حداقل هايی مانند حمام، سرويس بهداشتی و آشپزخانه در هر واحد 

وجود داشته باشد.
با محاسبات وزارت مسكن، چنين واحد مسكونی به طور ميانگين در 
سطح كشور برای سكونت در چنين مسكنی بايد ۴۷۰ هزار تومان به 
ازای هر مترمربع در يك خانواده سه نفر هزينه كرد. به اين ترتيب هر 
خانواری كه قدرت تامين اين هزينه را ندارد و كمتر از اين مقدار را برای 
واحد مسكونی خود پرداخت می كند، از برخی از اين امكانات حداقلی 

محروم است.
مدير علمی طرح جامع مسكن در اين رابطه می گويد: »سياست های 
دولت نهم و دهم در حوزه مسكن بسيار مشكل ساز بوده است. بررسی ها 
نشان می دهد سال های ۱3۸۴ تا ۱39۱، قيمت مسكن ۴59 درصد 
افزايش يافته است. بنابراين  مشكلات مسكن به هيچ وجه در يك بازه 

زمانی دو ساله حل نخواهد شد«.
در همين راستا به نظر می رسد دولت به دنبال اين است كه برنامه های 

متعددی را برای پوشش نيازهای بخش های مختلف جامعه اجرا كند.
تشكيل صندوق ضمانت تسهيلات مسكن، نهاد برنامه ريزی مسكن 
اجتماعی و تشكيل بانك اطلاعاتی از برنامه های حمايتی و يارانه ای در 
بخش مسكن، سه برنامه كلی هستند كه در پيش نويس طرح جامع 

مسكن برای تامين مسكن اقشار كم درآمد مطرح شده است.
بنابر آنچه از سوی وزارت راه و شهرسازی اعلام شده است، ايجاد 
صندوق ضمانت تسهيلات مسكن برای »بانكپذير« كردن كم درآمدها، 
استفاده از ظرفيت خيريه و وقف برای تامين مسكن اقشار كم درآمد، 
هم پيوندی بين برنامه های بهسازی و نوسازی پهنه های نابسامان شهری 
با برنامه های تامين مسكن گروه های كم درآمد، تدوين  و روستايی 
بسته های تشويقی و حمايتی از طرف وزارت راه و شهرسازی جهت 
ترغيب نهادهای فعال عمومی و اجتماعی به تامين مسكن افراد زير 
پوشش، تبديل »استيجار« به يكی از ابزارهای اصلی تامين مسكن 
كم درآمدها و ايجاد انگيزه برای ساخت مسكن استيجاری توسط بخش 
خصوصی و تعيين و تدقيق وظايف نهادهای متولی و هماهنگ كننده 
مسكن اجتماعی؛ از جمله اقداماتی است كه برای صاحبخانه كردن ۷ 

ميليون خانوار قرار است انجام گيرد.
نكته مهم اين است كه از كل خانوارهای فاقد مسكن ملكی حدود 
۴۷.۸درصد در دهك های اول تا چهارم و 29 درصد در دهك های پنج 
تا هفت قرار دارند. در دوره ۱3 ساله آتی )در افق طرح جمع( به طور 
متوسط سالانه بيش از ۴29 هزار خانوار به كل خانوارهای شهری اضافه 
می شوند. با فرض رشد اقتصادی 5.2 درصد در سال و ثبات الگوی توزيع 
درآمد ملی ميان خانوارها، هر سال 6۴ هزار خانوار بر تعداد خانوارهای 
كم درآمد اضافه خواهد شد. در چنين شرايطی و با فرض ثبات قيمت 
مسكن، متوسط شاخص دسترسی در دوره ۱393 تا ۱۴۰5 به طور 

متوسط به هشت سال و در سال ۱۴۰5 به 5.5 سال خواهد رسيد. 

7میلیون بی خانمان  چگونه خانه دار می شوند 

آگهی مزايده 
 آگهی مزايده پنج دانگ مشاع از ششدانگ پلاک ثبتی 19 فرعی از 1۰596 و 1۰597 اصلی بخش يک ثبت 

قم مربوط به پرونده اجرائی كلاسه 91۰4۰3۰۰11۰۰۰28۰
 به موجب پرونده اجرائی كلاسه بايگانی 9۱۰۰۷۸۱، له : موسسه قرض الحسنه مهر بسيجيان قم ، و عليه: آقايان هادی 
برقعی، و امير عباس شاديان پور ، و مهدی شاديان پور مستند سند رهنی شماره ۸۸6 تنظيمی دفترخانه اسناد رسمی ۸۱ 
قم تمامی پنج دانگ مشاع از ششدانگ پلاك ثبتی شماره ۱9 فرعی از ۱۰596 و ۱۰59۷ اصلی بخش يك ثبت شده دفتر 
3۱6 و صفحه ۱3۱ بخش قم واقع در : قم – ابتدای صفاشهر- پلاك 2۷ – متعلق به آقايان : امير عباس و مهدی شاديان پور 

) نسبت به پنج دانگ ( از طريق مزايده به فروش می رسد.
حدود و مشخصات ششدانگ پلاك مورد مزايده:
شمالا: بطول ۱۴/۰۰ متر به جاده قديم كاشان 

 شرقا: بطول 3۱/5۰ متر پی اشتراكی با قطعه 2۰ مجزا شده 
 جنوبا: بطول ۱۴/۰۰ متر پی به خيابان هشت متری

غربا: بطول 3۱/5۰ متر پی اشتراكی به قطعه ۱۸ مجزی شده 
 به مساحت ۴۴۱ متر مربع 

 حقوق ارتفاقی ندارد.
مشخصات اعيانی:

ملك مذكور يك منزل مسكونی 3 طبقه جنوبی ساز و دو كله می باشد .طبقات زيرزمين و همكف هر كدام دارای 2 اتاق 
خواب با تزئينات گچكاری و رنگ آميزی آشپزخانه به مساحت حدود 2۰ متر مربع با كف سنگ چينی و ديوارهای كاشی 
شده تا زير سقف و كابينت بدنه فلزی و درب MDF   سالن به مساحت حدود ۱3۰ متر مربع با تزئينات گچكاری و رنگ 
آميزی و سرويس بهداشتی كامل می باشد كف طبقه زير زمين كفپوش و كف طبقه همكف سنگ چينی است. وجلوی 
ورودی زيرزمين از سمت حياط باغچه سازی شده ميباشد. طبقه اول بصورت يك اتاق با شومينه و كاغذ ديواری و سرويس 

بهداشتی توالت ميباشد.
راه پله ساختمان دارای پله های سنگ چينی كشكك و ديوارهای راه پله تا ۱/2۰ متر سنگ و مابقی سفيد كاری و رنگ 

آميزی است. كف حياط ساختمان سنگ چينی نمای سمت حياط  آجر نما و نمای سمت چپ خيابان صفاشهر تركيب سنگ 
و آجر نما است . سيستم سرمايش در ساختمان كولر آبی و گازی و سيستم گرمايش بخاری گازی می باشد . ساختمان دارای 

انشعابات آب 2 واحدی 3 كنتور برق تكفاز و انشعابات گاز 2 واحدی است.
مبلغ ارزيابی ششدانگ ملك مورد بازديد با نظر كارشناس رسمی دادگستری بدين شرح اعلام می گردد:

ارزش  به  جمعا  كه  ريال  مربع ۴۰/۰۰۰/۰۰۰  متر  هر  قرار  از  مربع  متر  مساحت ۴۴۱  به  عرصه ششدانگ  ارزش 
۱۷/6۴۰/۰۰۰/۰۰۰ ريال

ارزش اعيانی زيرزمين به مساحت 2۸۰ متر مربع از قرار هر متر مربع 6/۰۰۰/۰۰۰ ريال كه جمعا به ارزش ۱/6۸۰/۰۰۰/۰۰۰ 
ريال

ارزش اعيانی همكف 256/۸۰ متر از قرار هر متر مربع 6/5۰۰/۰۰۰ ريال كه جمعا به ارزش ۱/669/2۰۰/۰۰۰ ريال 
اعيانی طبقه اول ۴۰ متر مربع از قرار هر متر مربع 6/۰۰۰/۰۰۰ ريال كه جمعا به ارزش 2۴۰/۰۰۰/۰۰۰ ريال 

حياط سازی و انشعابات كه جمعا به ارزش 5۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ريال
 كل ارزش ششدانگ ملك به مبلغ 2۱/۷29/2۰۰/۰۰۰ ريال ) به حروف بيست و يك ميليارد و هفتصد و بيست و نه 
ميليون و دويست هزار ريال( ارزيابی گرديده، كه تمامی پنج دانگ مشاع از ششدانگ پلاك مذكور ) مورد مزايده( به مبلغ 

۱۸/۱۰۷/666/6۷۰ ريال ارزيابی گرديده و به مزايده گذاشته ميشود.
مزايده پنج دانگ ملك مذكور از ساعت 9 صبح الی ۱2 روز سه شنبه مورخ ۱39۴/۰5/۰6 در اجرای ثبت قم واقع در خيابان 
ساحلی انجام می شود مزايده از مبلغ پايه ۱۸/۱۰۷/666/6۷۰ ريال )به حروف هجده ميليارد و يكصد و هفت ميليون و ششصد 
و شصت و شش هزار و ششصد و هفتاد ريال( شروع و به بالاترين قيمت فروخته خواهد شد . حق الحراج و نيم عشر دولتی مازاد 
بر مبلغ ارزيابی به عهده برنده مزايده خواهد بود در ضمن بدهی های ملك اعم از ماليات و عوارض شهرداری و آب و برق گاز و 
غيره تا تاريخ حراج اعم از اينكه رقم قطعی آن معلوم شده يا نشده باشد به عهده برنده مزايده خواهد بود . خريداران می بايست 
مبلغ پايه را بعنوان سپرده شركت در مزايده به حساب اين اداره واريز نمايند و درصورت توافق بر واريز غير نقدی با بستانكار و 
نسبت به مازاد با بدهكار براساس توافق كتبی اقدام خواهد شد و چنانچه روز مزايده مصادف با تعطيل رسمی غير مترقبه گردد 
روز اداری بعد از تعطيل در همان محل  و ساعت انجام می شود و حقوق دولتی و حق مزايده طبق مقررات وصول خواهد شد. 
واح اجرا اداره ثبت اسناد و املاک قم 
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 مديركل ورزش و جوانان قم:
تکمیل طرح های نیمه تمام ورزش قم با 
مشارکت بخش خصوصی ممکن است

مديركل ورزش و جوانان قم با بیان اينكه تكمیل طرح های نیمه تمام ورزشی قم 
با مشاركت بخش خصوصی ممكن است گفت: 3 استخر، 6 سالن ورزشی و يک 

خوابگاه ورزشی فهرست اين طرح ها را تشكیل می دهند.
حسن عابدی اظهار داشت: سياست دولت و وزارت ورزش اين است كه تكميل طرح هايی 
كه به هر دليلی به بهره برداری نرسيده اند يا نيازمند بازسازی يا بهسازی هستند در اولويت 

بالاتری نسبت به احداث طرح های جديد قرار گيرد.
وی افزود: با توجه به ابلاغ اين سياست و تخصيص ۸۰ ميليارد ريال اعتبار از سفر رياست 
جمهوری به قم به منظور بازسازی و بهسازی اماكن ورزشی موجود در قم، در نظر داريم 
در 2 سال آينده نسبت به تكميل طرح های نيمه تمام و نيز بهسازی چند مكان ورزشی 

در قم اقدام كنيم.
مديركل ورزش و جوانان قم گفت: فرآيند تكميل و نوسازی فضاهای ورزشی نيمه تمام 
يا در دست ساخت با مشاركت بخش خصوصی انجام می شود به عبارت ديگر به دليل 
گستردگی طرح ها، تكميل طرح های نيمه تمام ورزشی قم با مشاركت بخش خصوصی 

ممكن است.
عابدی بيان كرد: اين طرح ها شامل ۱۰ مكان ورزشی از جمله چند استخر و سالن ورزشی 
هستند كه بايد طبق ابلاغيه وزارت ورزش و جوانان بر مبنای سود طرفين تكميل شود 
و بخش خصوصی با تأمين مالی تجهيز و تكميل اين پروژه ها از مزايای تكميل آن ها به 

صورت بلند مدت استفاده می كند.
وی عنوان كرد: بخش خصوصی برای مشاوره در زمينه اين پروژه ها می تواند به اداره كل 
ورزش و جوان��ان مراجعه و با كارشناس��ان در اي��ن زمينه گفت وگو كند ضمن اينكه از 
پيشنهادات جديد برای احداث يا نوسازی طرح ها به نحوی كه به سود ورزش استان باشد 

استقبال به عمل می آيد.
مديركل ورزش و جوانان قم تصريح كرد: 3 استخر، 6 سالن ورزشی و يك خوابگاه ورزشی 
فهرست اين طرح ها را تشكيل می دهند كه يكی از آن ها در خارج از شهر قم و بقيه آن ها 

داخل شهر قم قرار گرفته اند.

رئيس هيئت تنيس قم:

تنیسور قمی صدرنشین رنکینگ تنیس کشور شد

رئیس هیئت تنیس قم گفت: تنیسور قمی با كسب 77۰ امتیاز صدرنشین 
رنكینگ تنیس كشور شد و آرش میرعارفی ديگر تنیسور قمی با كسب 135 

امتیاز در رده ششم رنكینگ كشور قرار گرفت.
غلامرضا خانی اظهار داشت: محمدحسن جلاليان تنيسور نوجوان قمی در تازه ترين 
فهرست اعلام شده از سوی فدراسيون تنيس، در صدر رنكينگ تنيسورهای كشور قرار 

گرفته است.
وی افزود: جلاليان كه يكی از مهر های تاثيرگذار تيم ملی تنيس نوجوانان نيز هست، 
در رنكينگ جديد 39 نفره فدراسيون تنيس بالاتر از تنيسورهای اصفهان، البرز و كرمان 

در صدر قرار دارد.
رئيس هيئت تنيس قم گفت: اين تنيسور ملی پوش قمی با كسب ۷۷۰ امتياز بالاتر از 
نزديك ترين تعقيب كننده خود يعنی پارسا يزدخواستی تنيسور اصفهانی كه 6۸۰ امتياز 

دارد، در صدر رنكينگ تنيس ايران در رده سنی زير ۱6 سال قرار گرفته است.
خانی بيان كرد: جلاليان در مسابقات ليگ جوانان كشور در سال گذشته موفق به ۴5۰ 
امتياز در رنكينگ كش��وری ش��د و در جام رمضان متين اسپرت در سال 93 نيز 3۰۰ 
امتياز به دست آورد و 2۰ امتياز نيز از جام رمضان هتل استقلال در سال 93 كسب كرد.

وی عنوان كرد: با وجود اين كه جلاليان به دليل همراهی تيم ملی تنيس در مسابقات 
ديويس كاپ مالزی، در مسابقات قهرمانی جوانان كشور در زمستان 93 در قم حاضر نبود 
اما حتی عدم حضور وی و به تبع آن عدم كسب امتياز از اين مسابقات هم سبب نشد 

جلاليان رتبه خود را در صدر رنكينگ از دست بدهد.
رئيس هيئت تنيس قم تصريح كرد: پارسا يزدخواستی تنيسور اصفهانی به لطف غيبت 
جلاليان در مسابقات قهرمانی كشور در قم با كسب ۱6۰ امتياز از اين مسابقات خود را به 

رده دوم رنكينگ رساند اما نتوانست جايگاه محمدحسين جلاليان را تهديد كند.
خانی خاطرنشان كرد: آرش ميرعارفی ديگر تنيسور موفق قمی در رده سنی نوجوانان 
با كس��ب ۱35 امتياز در رده ششم رنكينگ كش��ور قرار گرفته است و مهدی آدابی و 
سينا يوسف زاده ديگر تنيسورهای قمی در اين فهرست به ترتيب در رده های پانزدهم 

و هفدهم قرار دارند.

تارتار: 

نمی توانیم برنامه ای برای
 شروع تمرینات داشته باشیم

 سرمربی تیم فوتبال صبای قم گفت: تا تكلیف مالک باشگاه مشخص نشده و 
با بازيكنان تسويه حساب كامل صورت نگیرد نمی توانیم برنامه ای برای شروع 

تمرينات داشته باشیم.
مهدی تارتار در خصوص آخرين وضعيت باش��گاه صبای قم و بلا تكليفی كادر فنی و 
بازيكنان اين تيم به دليل ابهام در وضعيت انتقال امتياز باش��گاه گفت: در نشستی كه 
با مديرعامل باشگاه داشتم ليست بازيكنان مورد نياز و مازاد خود را به او دادم. در اينجا 
از اعتمادی كه مديران باشگاه به من داشتند تشكر می كنم اما تا تكليف مالك باشگاه 
مشخص نشده و با بازيكنان تسويه حساب كامل صورت نگيرد نمی توانيم برنامه ای برای 
شروع تمرينات داشته باشيم. وی در ادامه افزود: در حال حاضر بازيكنان حدود 3۸ درصد 
از رقم قرارداد فصل گذش��ته خود را درياف��ت كرده اند ضمن اينكه حدود ۴۰ درصد از 
بازيكنان قراردادشان تمام شده است. در چنين شرايط سختی چگونه می توانيم تمرينات 
را آغاز كنيم؟ ضمن اينكه شايد مالك جديد مرا نخواهد و اگر اين اتفاق بيفتد انتظاری 
ندارم و می روم. س��رمربی تيم صبای قم در پاس��خ به اين پرسش كه در چنين شرايط 
بلاتكليفی كه وجود دارد، تا چه زمانی می خواهيد منتظر بمانيد، تصريح كرد: توافقاتی با 
مديران فعلی باشگاه برای ادامه همكاری داشته ام و قول وقرارهايی بين ما رد و بدل شده 

است، بنابراين تا تكليف مالكيت باشگاه مشخص نشود منتظر می مانم.
تارتار در خصوص اينكه پروسه واگذاری مالكيت باشگاه در چه مرحله ای قرار دارد، تصريح 
كرد: در جريان پروسه واگذاری مالكيت باشگاه نيستم اما شنيده ام اوايل هفته آينده به طور 

قطعی تكليف اين موضوع مشخص می شود.
  وی در مورد اظهارنظر ايوب كلانتری مبنی بر اينكه ديگر نمی خواهد در صبا بماند و 
می خواهد به پرسپوليس برود، خاطرنشان كرد: همانطور كه گفتم قرارداد حدود ۴۰ درصد 
از بازيكنان تمام شده و ايوب كلانتری هم يكی از آنهاست، بنابراين حق دارد در خصوص 

تيم آينده خود تصميم بگيرد.

غیاثی هدایت نماینده قم در لیگ برتر فوتسال 
را در دست گرفت

 سید مهدی غیاثی هدايت نماينده قم را در فصل جديد رقابت های لیگ برتر 
فوتسال باشگاه های كشور را دست گرفت. 

سرانجام تكليف نيمكت مربيگری تيم فوتسال ليگ برتری قم مشخص شد و سيد مهدی 
غياثی كه پيش از اين به عنوان نماينده تام الاختيار اداره كل ورزش و جوانان در امور اين 

تيم معرفی شده بود، هدايت اين تيم را بر عهده گرفت.
غياثی كه از پيشكسوتان و مربيان با سابقه فوتسال قم شناخته می شود پس از اين كه 
محسن حسن زاده از هدايت نماينده قم در ليگ برتر فوتسال صرف نظر كرد جانشين وی 

شد در حالی كه رضا كردی نيز ديگر گزينه مطرح برای اين سمت بود.
پيش از اين محسن حسن زاده به عنوان سرمربی نماينده قم در ليگ برتر فوتسال معرفی 
ش��ده بود اما وی در نهايت تصميم گرفت راهی حفاری خوزستان شود تا بدين ترتيب 

غياثی، خود هدايت اين تيم را در دست بگيرد.
به گزارش مهر، مسئول كميته فوتسال هيئت فوتبال استان قم كه سابقه مربيگری در 
تيم های كيش اير و دبيری تبريز در ليگ برتر فوتسال باشگاه های كشور را دارد از آغاز 
تمرينات اين تيم برای فصل جديد به صورت موقت نماينده ليگ برتری فوتسال قم را 

تمرين داده است.
هدايت نماينده ليگ برتری فوتسال قم كه هنوز نام آن برای حضور در مسابقات مشخص 
نيست، فصل گذشته و در زمان تيمداری ماهان تنديس بر عهده عليرضا رعدی بود اما 

رعدی در نيم فصل دوم و دوران حضور در ماهان تنديس عملكرد قابل قبولی نداشت.

مديرعامل باشگاه صبای قم:

2۰ درصد سهام باشگاه صبا 
در اختیار استانداری قم باقی می ماند

 مديرعامل باش�گاه صبای قم گفت: 8۰ درصد سهام صبا به بخش خصوصی 
واگذار می ش�ود و 2۰ درصد سهام باش�گاه صبا در اختیار استانداری قم باقی 

می ماند.
 عباس جهان بينی اظهار داشت: پرونده واگذاری باشگاه صبا به بخش خصوصی مفتوح 
است و قرار است طی هفته آينده به نتايج نهايی برسيم و روال قانونی برای واگذاری باشگاه 
صبا انجام شود.  وی افزود: ۸۰ درصد سهام صبا به بخش خصوصی واگذار می شود زيرا 
شرايط واگذاری ۱۰۰ درصدی باشگاه صبا به بخش خصوصی فراهم نيست و قرار است 
2۰ درصد باقی مانده در اختيار استانداری قم باشد.  مديرعامل باشگاه صبای قم گفت: با 
توجه به اين كه واگذاری ۱۰۰ درصدی و قطعی صبا به بخش خصوصی نيازمند گذشت 
زمان زيادی بود و در عمل وقت زيادی از صبا می گرفت مقرر شد فرآيند واگذاری فعلاً به 
شيوه فوق انجام شود.  جهان بينی بيان داشت: در روزهای اخير جلسه ای با استانداری قم 
در مورد وضعيت واگذاری صبا و متقاضيان خريد و انتظارات آن ها داشته ايم و اميدواريم تا 

روزهای آخر هفته آينده، نتيجه نهايی در اين بازه اتخاذ شود. 
وی عنوان كرد: در حال حاضر صبا 2 مشتری جدی دارد كه به آنها اعلام كرده ايم هر 
چه سريع تر و حداكثر تا روز شنبه نسبت به نهايی كردن وضعيت خود اقدام كنند تا بيش 
از اين وقتی از تيم هدر نرود.  مديرعامل باش��گاه صبای قم تصريح كرد: صبا در صورت 
واگذاری از قم خارج نمی شود و اين، اصلی اساسی برای استانداری قم بوده كه صبا تحت 

هر شرايطی در قم بماند البته اميدواريم شرايط برای پشتيانی بهتر صبا فراهم شود.

رئيس هيئت تكواندوی استان قم خبر داد:

کسب عنوان فنی ترین تکواندوکار کشور 
توسط ورزشکار قمی

 رئیس هیئت تكواندوی استان قم از كسب عنوان فنی ترين تكواندوكار كشور 
توسط ورزشكار قمی خبر داد.

 محمد جمشيدی اظهار داشت: بر اساس نظر كميته فنی سازمان ليگ تكواندو و كادر 
فنی تيم ملی تكواندوی نونهالان كشورمان، تكواندوكار قمی عنوان فنی ترين تكواندوكار 

كشور را به دست آورد.
 وی افزود: تيم تكواندوی نونهالان استان قم در مسابقات قهرمانی كشور موفق به كسب 
۴ مدال شامل يك طلا و 3 برنز شد كه تنها طلايی تيم تكواندوی قم حسين داداش زاده 
تكواندوكار وزن هشتم بود و به لطف اين ۴ مدال، تيم تكواندوی قم در رده چهارم كشور 
ايستاد.  رئيس هيئت تكواندوی استان قم گفت: داداش زاده كه در وزن هشتم با نمايشی 
فنی تحسين همگان را بر انگيخت سرانجام از سوی كميته برگزاركننده به عنوان فنی ترين 
تكواندوكار انتخاب شد تا راه خود را به سوی حضور در تركيب تيم ملی تكواندو هموار كند.

 رئيس هيئت تكواندوی اس��تان قم گفت: با توجه به س��رمايه گذاری تكواندوی قم بر 
روی رده های سنی پايه و حضور يك مربی و يك تكواندوكار قمی در تركيب تيم ملی در 
مسابقات آسيايی نوجوانان در تايوان، شرايط اميدواركننده ای برای تكواندوی قم ايجاد شده 
است.  جمشيدی بيان داشت: در رده های سنی پايه حرف های زيادی برای گفتن داريم و 
می خواهيم در المپيك تابستانی آينده از ميان همين جوانان و نوجوانان علاقمند و مستعد 
از استان قم نماينده داشته باشيم گرچه اميدهايمان برای حضور سيد محمد رفيعی در 
المپيك 2۰۱6 پابرجا است.  وی عنوان كرد: فضای خانه تكواندوی شهيدان برجعلی زاده 
كه عنوان خانه تكواندوی استان قم را نيز دارد با المان های مربوط به المپيك 2۰2۰ تزئين 
شده كه هدف از اين كار، آغاز عمليات روانی بر روی ورزشكاران به معنای آماده سازی آنها 
برای حضور در توكيو 2۰2۰ است.  رئيس هيئت تكواندوی قم تصريح كرد: سيد محمد 
رفيعی تكواندوكار بزرگسال قمی نيز در رنكينگ اخير فدراسيون جهانی در شرايط نسبتاً 
خوبی قرار دارد و هنوز به كسب سهميه حضور وی در المپيك ريو اميدواری زيادی داريم.

دارنده مدال نقره كشتی آسيا:

کسب مدال طلای المپیک
 بزرگترین هدف من است

ملی پوش قمی و دارنده مدال نقره كشتی نوجوانان آسیا با بیان اين كه از حريف 
قرقیزستانی در فینال نوجوانان آسیا شناختی نداشتم گفت: هدف اصلی من 

كسب مدال طلای المپیک تابستانی است.
محمدجواد رضايی اظهار داش��ت: از اين كه توانس��تيم مدال با ارزشی را برای كشتی 
ايران در مسابقات نوجوانان آسيا در هند به ارمغان آورم خوشحالم و اميدوارم بتوانم اين 
موفقيت ها را در مسابقات بين المللی آينده تداوم بخشم. وی افزود: در مسابقات آسيايی 
هند، كار سختی در پيش داشتم زيرا فرنگی كاران آسيای ميانه برای كسب مدال دسته 
سبك وزن برنامه ريزی كرده بودند و در نهايت تا مسابقه فينال هم پيش آمدم اما حريف 
قرقيزستانی، حريف سرسخت و قدرتمندی بود. ملی پوش قمی و دارنده مدال نقره كشتی 
نوجوانان آسيا گفت: از حريف قرقيز شناختی نداشتم و تنها يك مسابقه وی را قبل از 
حضور در فينال از نزديك ديدم با اين حال كسب مدال نقره از اين مسابقات برای من 
افتخار بزرگی است و تجربه خوبی به حساب می آيد. رضايی بيان كرد: هدف من كسب 
مدال طلای المپيك است البته تا رسيدن به اين هدف راه درازی در پيش دارم به ويژه 
اين كه فدراسيون كشتی روی رده های سنی سرمايه گذاری كرده و حريفان پرتلاشی برای 
حفظ جايگاه خود در تيم ملی دارم و می دانم كه بايد بيش از هميشه تلاش كنم. وی 
عنوان كرد: پيش از اين من و عليرضا نجاتی در وزن ۴6 كيلوگرم با هم رقابت داشتيم اما 
وی پس از برنز نوجوانان جهان به يك وزن بالاتر رفت و در عين رقابت با عليرضا نجاتی، 
هميشه با وی رفاقت داشتم و اميدوارم وی نيز در مسابقات آينده موفق باشد. ملی پوش 
قمی تيم ملی كشتی تصريح كرد: الگوی من در كشتی هادی عليزاده پورنيا است و با ديدن 
كشتی های وی چه در رسانه و چه از نزديك به رشته كشتی علاقمند شدم البته نقش 

روح الله ميكائيلی به عنوان مربی در موفقيت هايم غير قابل انكار است.

افتخاری دلایل انتخاب شمسایی را تشریح کرد

رييس كميته  اخلاق؛
برخورد با خالکوبی های جدید بازیکنان در لیگ برتر

رئیس كمیته فوتسال با بیان اينكه به وحید شمسايی از 1۰۰ امتیاز، 9۰ امتیاز برای 
سرمربیگری در تیم ملی می دهد، گفت: از نظر من تیم ملی فرصتی را از دست نداده 

و به اندازه كافی فرصت داريم.
 درباره انتخاب سرمربی تيم ملی فوتسال و اينكه تيم ملی فرصت زيادی تا جام ملت های 
آسيا ندارد، اظهار كرد: ما با عجله سرمربی تيم ملی را انتخاب نمی كنيم. به نظر من هم زمان 
كمی نداريم. در تمام دنيا تيم ملی متشكل از بهترين بازيكنان ليگ است و بعد از آن با گزينش 

بهترين های ليگ با برگزاری چند اردوی كوتاه كار هماهنگی تيم ملی انجام می شود.
وی افزود: در حال حاضر برای ما برگزاری ليگ مهمتر از تيم ملی اس��ت زيرا بازيكنان در 
ليگ آماده می شوند. در اين شرايط هم كه تيم ها كار بدنسازی می كنند، به تيم ملی بازيكنان 
نمی دهند. با اين وضعيت حتی اگر سرمربی تيم ملی هم انتخاب شود، چون باشگاه ها بدنسازی 

می كنند، بازيكن در اختيار تيم ملی قرار نمی گيرد.
رئيس كميته فوتس��ال خاطرنشان كرد در پاس��خ به اين پرسش كه آيا هنوز روی انتخاب 
وحيد شمسايی به عنوان سرمربی تيم ملی فوتسال نظر دارد يا خير؟، تاكيد كرد: بله، نظر 
من هنوز وحيد شمسايی است. به محض اينكه تيم وحيد شمسايی )تاسيسات دريايی( در 
جام باشگاه های آسيا قهرمان شود، من وحيد را رسما به هيات رئيسه فدراسيون فوتبال برای 
س��رمربيگری در تيم ملی معرفی می كنم. وی درباره اينكه باشگاه تاسيسات مخالف حضور 
شمس��ايی در تيم ملی اس��ت، تصريح كرد: ما مشكلی با اين موضوع نداريم. وحيد می تواند 
دستيارانش را در باشگاه بگذارد و خودش در تيم ملی باشد! مذاكره با تيم تاسيسات مرحله 
بعد است. ما در حال حاضر بايد كليت را قبول كنيم كه اين هم منوط به نتايج تاسيسات در 

آسيا است.
افتخاری در ادامه افزود: من چند روز پيش سر تمرين تاسيسات رفتم و ديدم كه وحيد با 
جديت كار می كند. ما همين را در تيم ملی از شمسايی انتظار داريم. من مطمئنم شمسايی در 

تيم ملی نتيجه می گيرد. البته سرمربيگری در تيم ملی ويژگی های خاص خودش را دارد، از 
جمله خصوصيات اخلاقی، رفتاری، اعتقادی، ارتباطی و مدرك مربيگری.

وی در پاسخ به اين پرسش كه به مربيگری وحيد شمسايی در تيم ملی فوتسال از ۱۰۰ نمره 
چه نمره ای می دهد، خاطرنشان كرد: من به وحيد 9۰ نمره می دهم. او گزينه مناسبی برای تيم 
ملی است. ۱۰ امتيازی هم كه به شمسايی نمی دهم يك مقدار آن مربوط به مدرك مربيگری 
و يك مقدار آن به تجربه مربيگری ملی برمی گردد. رئيس كميته فوتسال همچنين يادآور 
شد: فكر نمی كنم در حال حاضر بهتر از وحيد شمسايی برای تيم ملی داشته باشيم. او دلسوز 
فوتسال است و به اين رشته علاقه مند است. از لحاظ فنی هم سال های سال در تيم ملی بازی 
كرده و سابقه كار با مربيان بزرگ را هم دارد. به همين دليل مطمئنم اين ضعف او هم به تدريج 
برطرف  می شود. وی اضافه كرد:  در هر صورت از نظر من شمسايی سرمربی تيم ملی ايران در 

جام ملتهای آسياست، مشروط به اينكه در جام ملت های آسيا قهرمان شود.
افتخاری درباره احتمال انتخاب مربی خارجی برای تيم ملی هم، تصريح كرد: ما كلا نمی توانيم 

مربی خارجی بگيريم. اصلا شرايط اين كار را نداريم.
وی درباره اينكه عباس ترابيان اعلام كرده بود چند مربی خارجی حاضرند به قيمت كمتر در 
تيم ملی ايران كار كنند، تاكيد كرد: ما نمی توانيم مربی بزرگی با قيمت مناسب پيدا كنيم. خود 
خسوس كاندلاس كه يكی از بهترين مربيان بود، نتوانستيم دستمزدش را پرداخت كنيم. حالا 
چطور می توانيم مربی بزرگ ديگری بياوريم و سر موقع پولش را بدهيم؟ حالا اگر شمسايی را 

انتخاب كنيم با او يك جورهايی كنار می آئيم.
 رئيس كميته فوتسال در پايان درباره ناراحتی اعضای كميته فنی و توسعه فوتسال نسبت به 
غيبتش در آخرين جلسه، گفت: من صحبت هايم را در اين باره انجام داده ام. مگر كميته فنی 
مرا دعوت كرد كه به آن جلسه بروم؟ من خودم كلی برنامه و كار دارم و بايد وقتم را با زمان 

جلسه هماهنگ كنم. نمی شد بی اطلاع از همه جا به اين جلسه می رفتم.  

ريیس كمیته  اخلاق با بیان اين كه از انجام كارهای موازی با كمیته صیانت پرهیز 
می كنن�د، اظهار كرد: حضور آنها لزومی ندارد و در همین رابطه اعتراضمان را هم 

اعلام كرد ه ايم.
علی اكبر محمدزاده درباره برخورد با بازيكنانی كه روی بدنش��ان خالكوبی دارند، گفت: با 
بازيكنانی كه قبلا اين كار را انجام داده اند برخوردی نداريم، اما با كسانی كه به تازگی اين كار را 
انجام داده اند با قاطعيت برخورد خواهيم كرد. حداقل بازيكنان بايد روی خالكوبی های خود را 

بپوشانند. البته اين كار در ميان بازيكنان كاهش يافته است.
رييس كميته  اخلاق در پاسخ به اين سوال كه آيا كميته  صيانت سازمان ليگ با اين كميته 
تداخلی ندارد؟ اظها ر كرد: كميته  اخلاق، انضباطی و استيناف سه كميته  قضايی فدراسيون 
فو تبا ل هستند كه مشابه آنها در فيفا وجود دارد. اين سه كميته  می توانند حكم قضايی صادر 

كنند. به هيچ وجه موازی كاری را نمی پسنديم و ديوان تحقيقات كميته  اخلاق، وظايفی مشابه 
با كميته  صيانت سازمان ليگ دارد.

وی ا دا م��ه  داد: حضور كميته  صيانت لزومی ندارد و در اين رابطه اعتراض خودمان را اعلام 
كرده ايم. سازمان ليگ موسسه ای است كه زير نظر فدراسيون فو تبا ل كار می كند و نمی تواند 

مقنن قانون باشد.
محمدزاده درباره ليست منشوری های سال 9۴ گفت: رييس كميته  اخلاق هستم و اخلاق 
حكم می كند كه نام كس��ی را اعلام نكنم. متاس��فانه در گذشته نام افراد را منشوری و غير 

منشوری اعلام می كرد ند. در اين مساله با احتياط عمل می كنيم.
رييس كميته  اخلاق درباره رای صادر ش��ده برای محمدرضا خانزاده، بازيكن پر سپوليس 
مبنی بر شش ماه محروميت و سه ماه كار اجباری، خاطر  نشان كرد: سعی می كنيم طبق 
وظايف كميته  اخلاق مجازات متنوعی را برای خاطيان در نظر بگيريم. علاوه بر محروميت ها 
می خواهيم از بازيكنان در حوزه های تعليم استفاده كنيم. علاوه بر اين كه آنها به تعليم افراد 
جديدی می پردازند، می توانند خودشان را هم در شرايط ايده آل برای بازی كردن حفظ كنند.

 وی ا دا مه  داد: سال گذشته، سال نخست حضور كميته  اخلاق در فدراسيون فو تبا ل با سيستم 
جديد بود و سعی داشتيم با ملايمت با خاطيان برخورد كنيم. در سال 9۴ با قاطعيت با كسانی 

كه تخلف كنند، برخورد خواهيم كرد.
محمدزاده درباره برخورد با كس��انی كه از مواد نيروزا استفاده می كنند، اظها ر كرد: مساله 
دوپينگ مربوط به كميته  انضباطی می شود، اما اگر اين استفاده به حد اعتياد برسد، كميته  

اخلاق به آن رسيدگی می كند، چرا كه آنها اخلاق حر فه ای را زير سوال می برند.
رييس كميته  اخلاق درباره شرح وظايف اين كميته  و كميته  انضباطی نيز گفت: كميته  
انضباطی به تخلفات صورت گرفته در مستطيل سبز ورود می كند و زمانی كه اين تخلفات از 

زمين فو تبا ل خارج می شود، مربوط به كميته  اخلاق است. 

قائم مقام س�ابق باشگاه پرس�پولیس می گويد آرزو 
داشته پرسپولیس را قهرمان لیگ برتر كند.

محمدحسين نژاد فلاح  درباره جدايی اش از باشگاه پرسپوليس 
اظهار كرد: در هر صورت هيات مديره بايد ترميم می شد و وقتی 
اين اتفاق رخ داد آنها حق داشتند كه فرد جديدی را برای اداره 
باشگاه انتخاب كنند. در نهايت وقتی آقای طاهری به عنوان 
سرپرست باشگاه انتخاب شدند، من ديگر صلاح ندانستم كه 
بمانم. افرادی كه به عنوان عضو هيات مديره انتخاب شدند از 
تجربيات خوبی برخوردارند. جعفر كاشانی، علی اكبر طاهری 
و دكت��ر زادمهر پيش از اين عض��و هيات مديره بوده اند و تيم 
را به خوبی می شناسند. حسين عبدی هم در فصل گذشته 
با پرس��پوليس كار كرده و ش��ناخت خوبی از تيم دارد. آقای 
گرشاسبی هم مديركل اداره كل ورزش و جوانان استان تهران 

هستند و می توانند كمك های خوبی به باشگاه كنند.
وی اف��زود: تغيير بايد صورت می گرف��ت اما من اعتقاد دارم 
تغييرات مستمر در مديريت خوب نيست. عدم ثبات مديريت 
به سازمان يك باشگاه آسيب می زند. در هر صورت من برای 

هيات مديره جديد آرزوی موفقيت می كنم.
او در ادامه به دوران حضورش در پرس��پوليس اش��اره كرد و 
گفت: من برای موفقيت پرسپوليس تلاش های زيادی كردم. 
آرزو داشتم پرسپوليس را قهرمان كنم تا هواداران طعم واقعی 
قهرمانی را بچشند اما اتفاقاتی رخ داد كه نتوانستم به اين آرزو 
برسم. حتی من در اين راه برانكو كه يك مربی بزرگ است را 
به ايران آوردم و سعی داشتم با آوردن بازيكنان بزرگ به تيم، 
پرسپوليس واقعی را برای قهرمانی ببندم. حتی با سيدجلال 
حسينی هم توافق كردم كه به پرسپوليس بيايد. با اين حال 
قس��مت نشد بمانم و پرسپوليس را قهرمان كنم. اميدوارم بر 
خلاف اتفاقاتی كه در فصل گذش��ته رخ داد، در فصل آينده 
پرس��پوليس روزهای آرامی را پش��ت سر بگذارد و تيم نتايج 
خوبی كس��ب كند. من به هيات مديره توصيه كردم برانكو را 
نگه دارد زيرا او مربی خوب و بادانش��ی است و با پرسپوليس 

نيز قرارداد دارد.
نژادفلاح در پاس��خ به اين سوال كه »شما بابت جدايی تان از 
باشگاه پرسپوليس از وزارت ورزش و شخص سجادی گله مند 

نيس��تيد؟«، گفت: من آم��ده بودم تا بع��د از مدت ها رويای 
هواداران را تحقق ببخش��م. درس��ت است كه برخی رفتارها 
خوب نيست اما مهم اين است كه من شخصا با ديگران خوب 
رفتار كنم. زمانی كه در جلسه هيات مديره حاضر شدم، دكتر 
سجادی به من گفتند كه برو و با قدرت به كارت ادامه بده. من 
هم دقايقی بعد جلسه را ترك كردم زيرا از نظر اخلاقی درست 
نبود كه در جلسه باشم. می خواستم اعضای جديد هيات مديره 
بدون حضور من در آرامش كامل تصميم گيری كنند. به همين 
دليل جلسه را ترك كردم و به باشگاه رفتم و كارم را با قدرت 
ادامه دادم. در آن لحظه از طريق تلفن با چند بازيكن هم تماس 
گرفتم و شخصا آنها را برای حضور در تمرين روز شنبه دعوت 
كردم اما در ادامه آقای طاهری با دفتر من تماس گرفت و گفت 
اگر در باشگاه هستی بمان تا ما بياييم. وقتی هم به باشگاه رفتم 
به من گفتند كه طاهری سرپرست باشگاه شده پس بنابراين 

ديگر صلاح نديدم كه در پرسپوليس بمانم.
او در ادامه در پاس��خ به اين س��وال كه »در دوران مديريتی 
ش��ما بدهی به باشگاه تحميل ش��د يا خير؟«، گفت: يكی از 
افتخارات من اين اس��ت كه در دوران مديريت من در باشگاه 
پرسپوليس هيچ گونه بدهی مالی بر جای نماند. يعنی من به 
غير از قرارداد برانكو ايوانكوويچ هيچ گونه بار مالی را به باشگاه 
تحميل نكردم. در فصل نقل و انتقالات هم با چند بازيكن برای 
حضور در پرسپوليس توافق كردم اما هيچ قراردادی ميان ما 
امضا نشد. البته بايد نكته ای را متذكر شوم و آن اين است كه 
تغيير مديريت در باشگاه پرسپوليس در مقطع زمانی خوبی رخ 
داد زيرا در حال حاضر كه هيات مديره جديد آمده  فصل نقل 
و انتقالات است و آنها می توانند تيم را خودشان ببندند و برای 

حضور در ليگ آماده كنند.
او در ادامه اضافه كرد: معتقدم در دوران مديريتی من آرامش 
نسبی در باشگاه پرسپوليس ايجاد شد. من با تمام وجود سعی 
داشتم پرسپوليس را از انتهای جدول بالا بكشم. زمانی كه من 
به پرسپوليس آمدم اين تيم فقط سه امتياز با انتهای جدول 
فاصله داش��ت و همه هواداران نگران سقوط تيم به ليگ يك 
بودند اما با تلاش هايی كه انجام داديم تيم را از انتهای جدول بالا 
آورديم و همين طور در ليگ قهرمانان آسيا هم نتايج به مراتب 

خوبی گرفتيم. بايد يادآور شوم در روزهايی كه پرسپوليس قرار 
بود در ليگ قهرمانان آسيا شركت كند خيلی ها فكر می كردند 
كه در آسيا زنگ تفريح حريفانش می شود اما همگان ديدند كه 
اين گونه نشد و وقتی پرسپوليس در آزادی مقابل حريفان به 

ميدان می رفت ورزشگاه آزادی پر از تماشاگر می شد.
نژادفلاح درباره برانكو هم گفت: زمانی كه او را به ايران آوردم با 
هم قول و قرار گذاشتيم كه پرسپوليس را به قهرمانی برسانيم. 
از برانكو عذرخواهی می كنم كه رفيق نيمه راه شدم و نتوانستم 

در كنارش بمانم. او بايد بداند رفتن من دست خودم نبود.
قائم مقام س��ابق باش��گاه پرس��پوليس در پايان با تشكر از 
اسپانسرهای باشگاه در مدت حضورش، خاطرنشان كرد: در 
اين مدت تنها درآمدهای باش��گاه را به حساب بازيكنان واريز 
ك��ردم و فكر می كنم حدود ۷۰ درص��د از قرارداد بازيكنان را 
پرداخت كرده ام. در نهايت برای هيات مديره جديد و باش��گاه 
پرس��پوليس آرزوی موفقيت می كنم و اميدوارم پرسپوليس 

فصل آينده بهترين نتايج را كسب كند. 

نژادفلاح: آرزو داشتم پرسپولیس را قهرمان کنم اما نشد
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غلامرضا دباغيان؛

تصمیم گیرنده اصلی در تیم کاراته هستم

انتخابی تیم ملی كاراته در حالی عصر  رقابتهای 
چهارشنبه برگزار شد كه سه عضو اين تیم به دلیل 
عملكرد كادر فنی و شفاف نبودن تصمیمات اردوی 
آماده سازی را ترک كرده و در اين مسابقات شركت 

نكردند.
 رقابتهای انتخابی تيم ملی كاراته طی سال های گذشته 
جز در چند مورد خاص، هميشه با حرف و حديث های فراوان 
روبرو بوده و در واقع يكی از بزرگترين حواشی فدراسيون 
كاراته را رقم می  زند. نكته جالب اينجاست كه متوليان كاراته 
كشور كمتر به فكر ارائه يك راهكار مناسب برای برخورد با 

اين معضل بوده اند. 
اينكه يك كاراته كا بايد تابع كادر فنی تيم ملی باشد، يك 
اصل است و كاراته كاهای ما بايد ياد بگيرند احترام به كادر فنی 
و تصميمات آنها سرلوحه كارشان باشد. اما كادرفنی هم بايد 
نوعی برنامه يزی و عمل كند كه جای كوچكترين شبهه ای 
آئين نامه  اگر  نباشد. هرچند  اصلی  نفرات  انتخاب  در كار 
انتخابی ها تعيين و تصويب شده بود، هيچكدام اين مباحث 

پيش نمی آمد.

به هر حال اين مرحله از انتخابی ها نيز شبهات زيادی 
داشت تا سعيد فرخی، كيوان بابان و موسی گنج زاده در 
اعتراض به نحوع عملكرد تيم ملی قبل از برگزاری مسابقات 
انتخابی، اردو را ترك كنند. گنج زاده روز گذشته انتقاداتی را 
متوجه كادر فنی تيم ملی كرده بود كه سرمربی تيم ملی اين 

سخنان را رد كرد. 
غلامرضا دباغيان به اين موارد اينگونه پاسخ داد: به هيج 
عنوان با گنج زاده در خصوص سن و سالش صحبت نكردم 
و اين موضوع را قويا تكذيب می كنم. من به كاراته كاها اعلام 
كردم بايد در رقابتهای انتخابی بخش تيمی شركت كنند ولی 
اين عزيزان می خواهند خودشان تعيين كنند كه كجا و در 
چه شرايطی حضور داشته باشند كه اين موضوع برای من 

قابل قبول نيست. 
وی ادامه داد: يه هيچ عنوان اجازه نمی دهم كاراته كاها 
برای ما تعيين تكليف كند. البته بايد بگويم ما ۱۰ كاراته كا 
در اردو داريم كه تا زمان مسابقات در اردو هستند و تمرين 
می كنند. هنوز هم معلوم نيست كدام كاراته كا در كدام بخش 
مبارزه خواهد كرد. شايد در طول زمان باقی مانده تا رقابتهای 

قهرمانی آسيا يك كاراته شرايط بهتری داشته باشد و بتوانيم 
از او بهترين بهره را برای كسب موفقيت ببريم.

سرمربی تيم ملی كاراته در مورد اينكه چرا دو كاراته كا بدون 
انتخابی به اردو اضافه شده اند؟، تصريح كرد: مسئوليت فنی 
تيم ملی با بنده است و من تشخيص دادم بهمن عسگری 
و ايمان سنچولی می توانند به ما كمك كنند. به عنوان مثال 
عسگری دو سال گذشته ۱۰ تورنمتت كاراته وان را تجربه 
كرده و 9 طلا و يك نقره كسب كرده است، در رقابتهای 
قهرمانی جهان هم بهترين عملكرد را داشته باشد. آيا با اين 

رزومه انتخاب من اشتباه بوده است؟
 وی در پاسخ به اين پرسش كه چرا در فاصله بيش از دو 
ماه به مسابقات آسيايی تركيب تيم ملی را مشخص كرديد؟، 
يادآور شد: معتقدم زمان مناسب است و در خصوص مشكلی 
نيست، اگر تركيب تيم انتخاب نمی شد، كاراته كاها به دليل 
حضور در مسابقات انتخابی چندان برنامه های بدنسازی را 
جدی نمی گرفتند و انگيزه لازم برای تلاش جدی در تمرينات 
را نداشتند. اكنون كه تيم اصلی انتخاب شده می توانيم با 

جديت بيشتری برنامه ها را پيگيری كنيم. 
دباغيان در پايان به رقابتهای بين المللی قبل از اعزام به 
مسابقات قهرمانی آسيا اشاره كرد و گفت: از فدراسيون حضور 
در دو تورنمنت بين المللی را درخواست كرده ايم كه قبل از 
اعزام به ژاپن تيم ملی در اين مسابقات شركت كند. البته 
مسابقات بايد سطح فنی قابل قبولی داشته باشد تا كاراته 
كاهای ما تحت فشار قرار بگيرند و بتوانيم ارزيابی خوبی از 

آنها داشته باشيم. 
به گزارش خبرنگار مهر، در سومين مرحله از تمرينات تيم 
ملی كاراته كه در قم جريان دارد، كاراته كاها در رقابتی انتخابی 
به ميدان رفتند و در پايان امير مهدی زاده، ذبيح الله پورشيب، 
سعيد احمديي، سجاد گنج زاده، ابراهيم حسن بيگی، بهمن 
عسگری، حسين سمندر، يونس نوروزی، ايمان سنچولی و 
رضا روشن در اردوی تيم ملی باقی ماندند. تمرينات تيم ملی 
كاراته بزرگسالان تا روز يكشنبه 3۱ خردادماه در قم ادامه 

پيدا خواهد كرد.
سيزدهمين دوره رقابتهاي كاراته قهرمانی آسيا ۱2 تا ۱6 

شهريورماه در يوكوهامای ژاپن برگزار می شود.



علمی و سلامت

توصیه های  مرکز بهداشت در خصوص
 سالم بودن مواد اولیه و محصولات غذایی: 

- محصولات زولبیا و بامیه از شیرينی پزی و فروشی های مجاز و در مورد حلیم 
از كبابی يا حلیم پزی های مجاز و دارای پروانه كسب كه مقررات بهداشتی را 

رعايت می كنند خريداری نموده و حتماً فاكتور خريد دريافت نمايند. 
- به لحاظ مخاطرات بهداشتی استفاده از ظروف يك بار مصرف پلاستيكی پلی استايرن 
جهت توزيع غذا و نوشيدنی های داغ و روغنی و اعلام ممنوعيت استفاده از اين نوع 
ظروف توسط وزارت بهداشت در كليه مراكز طبخ موادغذايی از قبيل حليم پزی ، آشپزی، 
كباب و جوجه كباب، چايخانه ، اغذيه فروشی ها و مرغ سوخاری و پاچينی ، رستورانها 
و چلوكبابی ها و ... حتی توزيع نذورات غذايی داغ ، در هنگام خريد مواد غذايی يا توزيع 
نذورات استفاده از ظروف يكبار مصرف بر پايه گياهی بعنوان جايگزين آن مد نظر قرار گيرد.

- از خريد مواد غذايی آماده مصرف از قبيل زولبيا و باميه ، حليم ، نان و شيرينی سنتی، 
خرما ، كله پاچه، دل و جگر، بستنی، شربت آلبالو و زرشك و ... را از دستفروشان و دوره 
گردان خودداری كنند و در هنگام خريد مواد غذايی بسته بندی شده پروانه ساخت با 
شناسه نظارت بهداشتی، تاريخ توليد و انقضاء مصرف، نشانی دقيق كارخانه توليد كننده و 

سالم بودن بسته توجه كنند. 
- ضروری است قبل از مصرف سبزيجات و ميوه جات خام مراحل سالم سازی )شستشو، 

انگل زدايی و ضدعفونی( آنها رعايت گردد.
- هرگز مواد غذايی طبخ و آماده شده را در دمای محيط، بيش از 2 ساعت نگهداری 
نكنيد و تهيه مواد غذايی برای سحر در منزل يا مساجد ترجيحاً در هنگام سحری تهيه و 

به صورت گرم مصرف شود.
- ضروری است صاحبان مشاغل مواد غذايی و اماكن عمومی در اين ماه مبارك مقررات 
مربوطه و توصيه های بهداشتی را دقيق تر رعايت نموده و با مامورين بهداشت محيط 

همكاری نمايند..
- موقع خريد و مصرف خرما يا رطب حتماً در خصوص فساد و كپك زدگی آن دقت 

شده و قبل ازمصرف شستشو گردد.
- تاكيد بر استفاده ازوغنهای با ترانس پايين و تفكيك استفاده از روغنهای پخت و 

مخصوص سرخ كردنی
- نمك مورد استفاده در سفره غذا  از نوع نمك تصفيه شده يد دار باشد.

 دكتر محمد جواد باقری
رئیس مركز بهداشت شهرستان قم

با پوشیدن کفش پاشنه بلند برای همیشه با 
پاهایتان خداحافظی کنید 

پوشیدن دائمی و همه روزه كفش پاشنه بلند پس از طی يک مدت می تواند 
اثری همیشگی بر روی پا گذاشته و سلامت آن را بطوری كامل از بین ببرد.

 كارشناسان به آن دسته از بانوانی كه هر روز به طور مداوم از كفش پاشنه بلند استفاده 
می كنند هشدار می دهند تنها 3 سال استفاده منظم از كفش پاشنه بلند می تواند سبب 
تحليل رفتن شديد عضلات، ايجاد عدم تعادل به هنگام راه  رفتن، بروز رگ به رگ شدن 

مچ پا و سايش استخوان ها شود. 
گفتنی است، با وجود تقويت عضلات در ابتدا در اثر پوشيدن كفش پاشنه بلند، اما 
پوشيدن كفش هايی با پاشنه بلندتر از ۱۰ سانتی متر به ميزان سه بار در هفته از صبح تا 
شب می تواند ظرف كمتر از سه سال آسيب جبران ناپذيری به مچ پا، اعصاب، استخوان 

و عضلات آن آورد. 
كارشناسان بر اين اساس پوشيدن كفش هايی با پاشنه های مختلف، كفش های اسپرت و 
يا درآوردن پا در طول روز از داخل كفش و كشش عضلات آن را به بانوان توصيه می كنند.

 پوشيدن مداوم كفش های پاشنه بلند می تواند سبب ايجاد توده ها و تومورهايی در اطراف 
انگشتان پا شود كه حتی گاهی اوقات اين تومورها می توانند بدخيم شوند.

مواد غذایی که در فاصله
 افطار تا سحر باید استفاده کنید 

با توجه به اينكه ماه مبارک رمضان همزمان با گرم ترين ماه سال است، بهتر 
است برای رفع تشنگی نكاتی را رعايت كنید.

امسال ماه مبارك رمضان مصادف شده است با گرم ترين ماه سال از اين جهت برای 
جلوگيری از دست دادن آب بدن بايد تدبيری كرد. 

 پيام فرهبخش متخصص تغذيه در اين باره می گويد: افراد روزه دار برای كاهش تعرق 
بهتر است كمتر در معرض گرما قرار بگيرند و تغذيه سالم از جهت آب رسانی به بدن داشته 

باشند. به طور مثال ۸ تا ۱2 ليوان مايعات به فاصله افطار تا سحر ميل كند.  
وی ادامه داد: سبزيجات به علت فيبری كه دارد باعث آب رسانی بدن می شود بخصوص 

استفاده از سبزی خوردن و سالاد توصيه می شود. 
 وی بيان كرد: البته می توانيم با خوردن ميوه نيز كمبود  آب بدن را تامين كرد مانند 
هندوانه ، توت فرنگی، انگور كه به علت فيبر موجود و ويتامين ها، املاح را به بدن می رسند. 
 وی اظهار كرد: نمك ها عاملی بر تشديد تشنگی می شوند. بنابراين توصيه می شود افراد 

روزه دار از غذاهای شور، آماده و نيمه آماده در وعده سحری اجتناب كنند. 
 اين متخصص تغذيه گفت: افراد روزه دار بهتر است چای كم رنگ مصرف كنند و يا اگر 

فردی قهوه ميل می كند به تعداد يك يا دوبار مشكلی ايجاد نمی كند. 

چند عارضه مهم مصرف داروهای لاغری 
يک دكترای داروسازی با تاكید بر اينكه تجويز داروهای لاغری بدون در نظر 
گرفتن سن، وزن، موقعیت  فیزيولوژيک و رژيم غذايی مصرفی حتی اگر مورد 
تائید مراجع ذی صلاح باشد، جايز نیست و گفت: تداخلات غذا و دارو ممكن 

است عوارض جبران ناپذيری برای مصرف كننده ايجاد كند. 
دكتر حميد عباسی با اشاره به اينكه طی تحقيقات انجام شده ۱3 درصد زنان ايرانی دچار 
چاقی مفرط هستند، گفت: اكثر اين افراد جهت كاهش وزن به سراغ داروهای لاغری كه 
بسياری از آنها توسط هيچ مرجع معتبری تائيد نشده اند، می روند. مصرف اين نوع داروها در 

زمان طولانی سبب بروز مشكلات جدی جسمی می شوند. 
وی تاكيد كرد: داشتن يك رژيم غذايی كم كالری و فعاليت روزانه مناسب به صورت 
پياده روی سالم ترين و موثرترين روش كاهش وزن در افراد حتی كودكان، زنان باردار و افراد 

مبتلا به بيماری ديابت و فشارخون بالا است. 
عباسی خاطرنشان كرد: تجويز داروهای لاغری بدون در نظرگرفتن سن، وزن و موقعيت 
فيزيولوژيك و رژيم غذايی مصرفی حتی اگر مورد تائيد مراجع ذيصلاح باشد، درست 
نيست، زيرا تداخلات غذا و دارو ممكن است عوارض جبران ناپذيری برای مصرف كننده 

ايجاد كند و احتمال آن می رود كه بيماری های زمينه ای فرد را تشديد كند. 
اين دكترای داروسازی يادآور شد: مكانيسم عملكرد داروهای لاغری از طريق اثر بر 
سيستم اشتها و مركز آن در مغز، افزايش متابوليسم بدن، افزايش دفع آب بدن و كاهش 
جذب چربی و دفع چربی موجود در غذاهای دريافتی است.  عباسی گفت: مصرف داروهای 
لاغری علاوه بر اينكه ايجاد اسهال چرب می كند، باعث سردرد و كاهش جذب ويتامين های 
محلول در چربی ) ويتامين های K,E,D,A( نيز می شود. با مصرف چنين داروهايی 
عوارضی چون مدفوع مكرر چرب، اسهال، اضطراب، سرگيجه و ناراحتی های روده ای بروز 
می كند و در موارد نادری موجب خشكی پوست می شود. از ديگر عوارض اين دارو، كاهش 

قند خون و افزايش احتمال ايجاد سنگ كليه در افراد مستعد است. 

چند نکته درباره »کشنده ساکت« 
يک متخصص قلب و عروق گفت: برخلاف نظر عامه مردم، مصرف روغن و 

چربی های حیوانی فشارخون را افزايش می دهد. 
دكتر علی اصغر دادگر با بيان اينكه نمك يكی از عواملی اصلی تشديد فشارخون و 
بيماری های قلبی و عروقی است، در خصوص مصرف چربی های حيوانی، عنوان كرد: 
روغن و چربی های حيوانی برخلاف عقيده مردم فشارخون را افزايش داده و خطر تشكيل 

پلاك های چربی در داخل رگ ها را نيز افزايش می دهد. 
وی در رابطه با انواع فشارخون، اظهار كرد: دو نوع فشارخون وجود دارد كه شامل 
فشارخون اوليه يعنی بدون علت و فشارخون ثانويه علت دار است كه بيشترين آمار اين 

بيماری در دنيا از نوع اول يعنی بدون علت است. 
دادگر اضافه كرد: از عوامل تشديد فشارخون در افراد افزايش سن، چاقی مفرط، مصرف 
سيگار و قليان، مصرف غذاهای پرچرب، نمك زياد، عدم تحرك، استرس، عوامل ارثی و 
ژنتيكی است.  اين متخصص قلب و عروق خاطرنشان كرد: از فشارخون بالا به عنوان 
»كشنده ساكت« نيز ياد می شود؛ زيرا ممكن است فردی چند سال بيماری فشارخون 
داشته باشد، اما بی خبر باشد.  عضو هيات علمی دانشگاه علوم پزشكی مشهد درباره 
بيماری هايی كه فشارخون بالا می تواند آن ها را ايجاد  كند، اظهار كرد: فشارخون بالا احتمال 
سكته های قلبی و مغزی، بيماری های كليوی و اختلال در بينايی را سه تا چهار درصد 
افزايش می دهد. ميزان ابتلا به فشارخون بالا در جمعيت بالغ بيشتر است و حدود ۱5 تا 

25 درصد برحسب مناطق مختلفی كه مصرف نمك بالا دارند، بيشتر است. 
وی افزود: از عوامل كنترل فشارخون، پياده روی حدود يك ساعت در روز، استفاده از ميوه 
و سبزيجات تازه، غذاها و لبنيات كم چرب ، ترك كامل سيگار و قليان و كنترل و كاهش 
وزن است.  اين متخصص قلب وعروق در خصوص مصرف قليان، تصريح كرد: مصرف قليان 
علاوه بر فشارخون بالا و بيماری های قلبی - عروقی، در ايجاد بيماری های ريوی و برونشيت 

بيش از سيگار نقش دارد.

تاثیر روزه بر کاهش و افزایش وزن
ماه رمضان و روزه داری با تغییر رژيم معمول روزانه و وعده های غذايی، در دريافت 
میزان انرژی روزانه تغییراتی به وجود می آورد. گذشته از تغییر زمان وعده ها، مواد 
غذايی كه در اين ماه وارد الگوی مصرف روزانه می شوند نیز تغییراتی را در همین 

روند ايجاد می كنند. 
اين تغييرات برای كسانی كه به هر دليل از رژيم غذايی خاصی در روزهای عادی پيروی 
می كرده اند مهم تلقی می شود، برای مثال افرادی كه برای افزايش وزن تلاش می كنند و يا 
آنهايی كه برای كاهش وزن خود به رژيم لاغری روی آورده اند، در معرض اين تغييرات قرار 
می گيرند و چنانچه نتوانند خود را با اين تغييرات وفق داده و برنامه غذايی خود را با اين تغييرات 

متناسب كنند، ممكن است در ادامه رژيم های غذايی خود با شكست مواجه شوند.
   يكی از مهم ترين فوايد روزه داری، بهبود وضعيت بدن و تناسب اندام است كه با سوخت بافت 
چربی و كاهش انرژی دريافتی ميسر می شود، بنابراين در صورتی كه فرد روزه دار توصيه های 
بهداشتی را رعايت كند، به طور طبيعی پس از ماه رمضان، به دليل كاهش چربی های بدن بايد 

تا چند كيلوگرم كاهش وزن پيدا كند.
روزه و كاهش وزن

اين روزها سفره های سحری وافطار خيلی ها با انواع غذاهای چرب و شيرين مانند حلوا، كاچی، 
خرما، شله زرد، شيربرنج چرب و شيرين و بالاخره زولبيا و باميه رنگين می شود. نتيجه اينكه 
پس از يك ماه روزه داری نه تنها وزن كم نمی كنيم، بلكه با چند كيلو اضافه وزن دوباره به رژيم 
غذايی معمول خود برمی گرديم و روند چاقی و اضافه وزن را با الگوی غذايی غلط همچنان 
دنبال می كنيم. تهيه انواع و اقسام خوراكی ها، شيرينی های گوناگون در مهمانی های افطار نه 
تنها موجب از بين بردن آثار معنوی روزه می شود، بلكه با اسراف و پرخوری سرانجام اضافه 

وزن و چاقی را به همراه دارد.
چاقی با ذخيره بيش از حد انرژی به صورت چربی در بدن تعريف می شود. اين مشكل در 
اثر عدم تعادل بين انرژی دريافتی و انرژی مصرفی ايجاد می شود. چاقی از عوامل خطر بروز 
بيماری های مزمن مانند فشار خون بالا، افزايش چربی های خون، ديابت نوع دو، بيماری های 

قلبی عروقی و بعضی از انواع سرطان ها است. 
بر اساس تحقيقات انجام شده حدود 6۰ درصد جمعيت ميانسال كشور مبتلا به اضافه وزن 
و چاقی هستند. با توجه به شيوع بالای اضافه وزن و چاقی در اين گروه سنی و نقش چاقی به 
عنوان عامل خطر در بروز بيماری های مزمن و عواقب اقتصادی و اجتماعی آن، لزوم توجه به 
اين معضل بهداشتی بيش از پيش آشكار می شود. به ويژه آن كه تحقيقات نشان داده است 
حتی مقادير متوسط كاهش وزن به ميزان 5 تا ۱۰ درصد، در كاهش خطر بروز بيماری های 

مرتبط با چاقی بسيار موثر است. 
بيماری های مرتبط با چاقی و عوارض ناشی از آنها باعث ايجاد بار مالی بر كشور می شود، 
به طوری كه بر اساس برآوردها هزينه ناشی از چاقی 2 تا ۸ درصد كل بودجه مراقبت های 
بهداشتی را در بر می گيرد. با توجه به اين نكات مشخص می شود كسانی كه برای كاهش وزن 
خود تلاش می كنند، بايد در اين ايام نيز مراقب دريافت كالری خود باشند تا تلاش های آنها 

بيهوده نشود.

يک نكته قابل تامل
يكی ديگر از مشكلاتی كه ممكن است به علت ناترازی تغذيه ای طی ماه رمضان به وجود آيد، 
افزايش چربی های خون بر خلاف انتظار است. بسياری از افراد طی اين ماه دچار بد خوری و يا 
پرُخوری می شوند و در مصرف مواد غذايی افراط می كنند، به گونه ای كه ممكن است حتی در 
عين كاهش وزن، ميزان چربی خونشان افزايش يابد. علت اصلی اين مشكل افراط در مصرف 

شيرينی ها و مواد غذايی چرب ناسالم از جمله زولبيا و باميه است.
با برنامه  ريزی درست برای تغذيه و مصرف صحيح مواد غذايی در اين ماه و پرهيز از زياده روی 
در خوردن غذا، می توان از بركات معنوی اين ماه سود بيشتری جست و فوايد بهداشتی روزه 

را به دست آورد.
مصرف بی رويه اين مواد غذايی می تواند متابوليسم )سوخت وساز( بدن را مختل كرده و 
عوارضی برای بدن ايجاد كند. بنابراين بايد از مصرف زياد غذاهای چرب و سرخ كرده به شدت 
خودداری كرد، چون بر خلاف آنچه مردم گمان می كنند كه طی ماه رمضان به واسطه روزه 
گرفتن وزن افراد كم می شود و همچنين افرادی كه دچار چربی خون بالا هستند، چربی خون 
آنها كاهش می يابد، در بسياری از موارد مشاهده شده كه پس از ماه رمضان نه تنها كاهش وزن 

ايجاد نشده، بلكه موجب افزايش وزن و چربی خون هم شده است. 
اگر روزه داری به شيوه صحيح انجام شده باشد، می تواند با كاهش كالری دريافتی، نوع خوب 
كلسترول يا HDL را در بدن افزايش داده و موجب كاهش كلسترول بد يا LDL شود، در غير 

اين صورت كلسترول بد خون افزايش می يابد. 
به علاوه مصرف زياد مواد غذايی چرب هنگام افطار موجب بی اشتهايی در هنگام سحر 
می شود، چون هضم چربی ها در بدن نيازمند مدت زمان طولانی تر است. خوردن خوراكی ها 
و مواد غذايی تا دير وقت و به تاخير انداختن زمان خواب، موجب بی اشتهايی و بی حوصلگی 
هنگام سحر می شود، بنابراين اگر وعده افطار به صورت مناسب مصرف شود، مشكلی برای 

وعده سحر ايجاد نخواهد شد.
روزه و افزايش وزن

بر خلاف افراد چاق، افراد لاغری كه برای افزايش وزن تلاش می كنند، سوال می كنند كه 
چگونه می توانند طی ماه رمضان، به رژيم خود ادامه دهند. 

در پاسخ به اين گروه موارد زيرتوصیه می شود: 
شما می توانيد در طول ماه مبارك رمضان نيز از رژيم افزايش وزن خود پيروی كنيد. برای 
اين كار می توانيد غذاهای با كالری بالا و حجم كم كه بيشتر غذاهای چرب و شيرين هستند را 
البته با در نظر گرفتن سالم بودن آنها استفاده كنيد؛ برای مثال در سوپ های خود خامه اضافه 
كنيد. برنج خود را با كره ميل كنيد. همچنين می توانيد به خورش ها، قدری آرد اضافه كنيد تا 

هم غليظ تر شوند و هم ميزان كالری آنها بيشتر شود.
استفاده مناسب از مواد غذايی شيرين مانند خرما، شله زرد ، فرنی، حلوا ، كاچی و شيربرنج  با 
عسل، راه ديگری برای دريافت كالری بالا است. استفاده از تمام وعده های غذايی و ميان وعده ها 
در مدت زمان مجاز، به دريافت مقادير اضافی كالری كمك می كند، بنابراين به خصوص وعده 

سحری را از دست ندهيد و آن را جايگزين وعده ناهار كه حذف می شود، كنيد.
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محققان دانشگاه پنسیلوانیا موفق به ساخت نوعی پنجه مصنوعی شده اند كه قادر 
است مانند پنجه مارمولک خانگی به همه سطوح بچسبد و قدرت چسبندگی آن 

نیز كنترل شود.
محققان معتقدند كه پنجه مارمولك های خانگی كه از نظر بيشتر مردم موجوداتی كم اهميت 
تلقی می شوند، بسيار پيچيده و قابل توجه است و اين جانداران قادرند ميزان قدرت چسبندگی 
در هر پنجه را بدون هيچ حركتی، كم يا زياد كنند.  محققان پس از مطالعات تكميلی برای 
توليد محصولی ارزان و قابل اعتماد، بر خلاف برخی از نمونه های گذشته از يك نمونه دو بعدی 
استفاده كردند كه قادر است به آسانی به توليد انبوه برسد.  محققان در فاز آزمايشی، موفق به 
جابه جايی مواد شكستنی مثل لايه های نازك سيليكون و صفحات شيشه ای شدند.  هدف 
محققان از توليد پنجه هايی با قابليت كنترل ميزان چسبندگی، كمك به توليد تجهيزات كمكی 
برای ربات های صخره نورد و لباس های چسبنده است.  در واقع جابه جايی اشياء و بالا و پايين 
بردن آنها در كارخانجات توسط دست انسان  و ابزارهای رباتيك انجام می شود كه در بعضی موارد 
با مشكلاتی نيز همراه است.  پروفسور كوين ترنر، مهندس مواد دانشگاه پنسيلوانيا در مورد اين 
دستاورد اظهار كرد: هنگامی كه سخن از چسبندگی قابل كنترل به ميان می آيد، افكار به سمت 
مارمولك خانگی و تقليد از آن كشيده می شود، اما مشكل اينجاست كه تقليد و توليد مصنوعی 
مواد طبيعی با مشكلات بسياری همراه است.  وی در ادامه افزود: اگرچه تقليد از طبيعت به توليد 
ايده های نو كمك می كند اما بايد محصولی توليد شود كه علاوه بر عرضه قابليت های نزديك به 

نمونه طبيعی، فرايند توليد آسانی نيز داشته باشد. 

تولید میکروسکوپ اتمی با سرعت دو هزار تصویر در دو ثانیه در کشور

روش ابداعی محققان کشور برای سنتز کم هزینه نانوذرات ضدباکتری

امکان شناسایی منشا آلودگی های نفتی با تشخیص اثر انگشت نفت
آنالیز  با  نفت  صنعت  پژوهشگاه  محققان 
بیوماركرهای اجزای نفتی راهكاری برای شناسايی 
منشأ نفت خام ارائه كردند كه نتايج داده های اين 
يافتن  در  را  زيست  محیط  متخصصان  مطالعات، 

منشا آلودگی های نفتی ياری خواهد كرد.
هادی قنبرنژاد، مجری طرح اثر انگشت نفتی را يكی 
از طرح های تحقيقاتی آزمايشگاه طيف سنجی جرمی و 
كروماتوگرافی واحد ارزيابی و تجزيه پژوهشگاه صنعت 
نفت ذكر كرد و گفت: نفت خام استخراج شده همانند 
اثر انگشتی است كه از ميدانی به  دست انسان دارای 
ميدان ديگر نفتی متفاوت است از اين رو با ارزيابی ای 
كه در اين آزمايشگا ه بر روی نفت خام انجام می شود قادر 
هستيم اطلاعاتی در خصوص اينكه چه نفت خامی از 
كدام چاهی و در چه كشوری توليد می شود را كسب 

كنيم.
وی با تاكيد بر اينكه نتايج اين تحقيقات بيشتر ماهيت 
آلودگی های  كه  صورتی  در  داد:  توضيح  دارد،  حقوقی 
نفتی در منطقه ای نشت كند با استفاده از اين آناليزها و 
شناسايی منشا آلودگی، گزارش های مربوط به آن آلودگی 

را ارائه می دهيم.
قنبرن ژاد تصريح كرد: در اين تحقيقات اقدام به آناليز 
آن  آلودگی های  و  خام  نفت  منشا  شناسايی  بيوماركر 
می كنيم. آناليز بيوماركرها زير مجموعه ای از مطالعات 

ژئوشيميايی است.
اين محقق با بيان اينكه نفت از اجزای مختلفی تشكيل 
شده است، اضافه كرد: بخشی از اين مواد شامل آروماتيك، 

آسفالتينگ و رزين است كه با استفاده از دستگاه جی سی 
مس )GC/MS( اجزای آن شناسايی و نسبت های اين 
مواد اندازه گيری می شود كه به اين روش آناليز بيوماركر 

می گويند.
قنبرنژاد با بيان اينكه اطلس نمونه های نفتی در پرديس 
بالادستی پژوهشگاه صنعت نفت تهيه شده است، ادامه 
داد:  يكی از پروژه هايی كه به پرديس بالادستی پژوهشگاه 
صنعت نفت واگذار شده است مانيتورينگ پنج مخزن 
كشور است كه بخشی از اين مطالعات مربوط به شناسايی 

اثر انگشت نفت اين پنج مخزن می شود.
وی همچنين با اشاره به تجهيز اين  آزمايشگاه به دستگاه 
طيف سنجی جرمی خاطر نشان كرد: در اين آزمايشگاه 
برای  آناليزهايی  گيری،  اندازه  و  كمی  كار  بر  علاوه 

ارزيابی های كيفی و شناسايی مواد نيز صورت می گيرد 
آناليز روغن های مختلف و  از آن جمله می توان به  كه 

نمونه های نفتی اشاره كرد.
و  انرژی  پرديس  رييس  تركی،  محمدرضا  مهندس 
محيط زيست پژوهشگاه صنعت نفت نيز از امضای قرار 
دادی با شركت نفت خزر در اين زمينه خبر داد و گفت: 
در حال حاضر گلوله های نفتی زيادی در سواحل دريای 
خزر وجود دارد كه مطالعه ای برای شناسايی اين گلوله های 

نفتی انجام شد.
وی خاطر نشان كرد: با شناسايی بيوماركرها توانستيم 
دريای  حاشيه  كشورهای  همه  خام  نفت  از  اطلاعاتی 
را در تشخيص منشا  ما  اين داده ها  خزر كسب كنيم. 

آلودگی های نفتی در دريای خزر ياری خواهد كرد. 

ساخت صفحه کلیدی که 
ظاهر خود را تغییر می دهد

به تازگی صفحه كلیدی ويژه رايانه با قابلیت اتصال به تبلت ساخته شده كه با 
امكان تغییر ظاهر كلیدها و علائم درج شده، می توان از آن در اجرای برنامه ها و 

اپلیكیشن های متنوع راحتی مورد استفاده قرار داد.
 معمولا استفاده از صفحه كليد در حين انجام برنامه های مختلف رايانه ای گيج كننده 
است. در اين شرايط كاربر فراموش می كند كه اين بار هر كليد، ميانبری )shortcut( برای 

كدام آيتم در هر برنامه رايانه ای است.
اكنون اين مشكل با ابتكارعمل محققان شركتی دانش بنيان در استراليا حل شده است. 
آنها صفحه كليد جديدی به نام Sonder طراحی و ساخته اند كه اساس عملكرد آن استفاده 

از فناوری جوهر الكترونيكی است.
اين فناوری امكان آن را ايجاد می كند كه ظاهر تمامی كليدهای اعداد، حروف و عملكردها 

با توجه به اپليكيشنی كه مورد استفاده قرار می گيرد تغيير كند.
در نتيجه كاربر در استفاده از برنامه های متنوع رايانه ای، با يك صفحه كليد ثابت و 

يكنواخت مواجه نيست.
البته Sonder نخستين صفحه كليد مبتنی بر جوهر الكترونيكی در جهان نيست. پيشتر 
صفحه كليدهای مشابهی با قيمت قابل توجه ۱5۰۰ دلار ساخته شده است اما اين صفحه 

كليد جديد قيمتی درحدود 35۰ دلار دارد.
اين فناوری جديد با تمام رايانه های شخصی، مك و انواع مختلف تبلت و تلفن همراه 
هوشمند قابل استفاده است. ارتباط اين صفحه كليد با تمامی اين دستگاهها از طريق بلوتوث 

برقرار می شود.

تولید پنجه مصنوعی مارمولک
 با قابلیت کنترل چسبندگی

به ساخت  موفق  پرديس  فناوری  پارک  محققان 
میكروسكوپ های AFM شدند كه قادرند در مدت 
دو ثانیه دو هزار تصوير از فرآيندهای مورد نظر تهیه 
كرده و راه را برای تولید ويدئو AFM از فرآيندهای 

آزمايشگاهی هموار كنند.
 دكتر سيد عباس شاهمرادی، مجری طرح در اين زمينه 
 HIGH-SPEED( اظهار كرد: ميكروسكوپ نيروی اتمی
با  پروسه ها  پيشرفت  بررسی  در  شده  عرضه   )AFM
از  استفاده  با  دارد.  كاربرد  سريع  فوق العاده  تصويربرداری 
اين دستگاه می توان مثلا از كريستالی كه در حال شكل 
گيری است و يا اثرات دارو را بر روی ويروس در طول زمان 

تصويربرداری كرد.
وی با بيان اينكه اين دستگاه مجهز به مودهای ذخيره 
از  تا  گذاشت  روشن  را  دستگاه  می توان  و  بوده  خودكار 
فرآيندهای مورد نظر تصويربرداری كند، اافزود: اين دستگاه 
قادر است در عرض دو ثانيه دو هزار تصوير ثبت كند و به 
اين ترتيب می توان چگونگی پيشرفت يك پروسه در مقياس 
نانو را مشاهده كرد. شاهمرادی با تاكيد بر اينكه دنيا به سمت 
ميكروسكوپ های AFM سرعت بالا در حركت است، يادآور 
شد: تاكنون محققان موفق به توليد ويدئو AFM نشده اند، 
ولی همه به سمت سرعت دادن به AFM می روند. قابليت 
دستگاه ما به فيلمبرداری از فرآيندها نرسيده، ولی اين روند 

می تواند راهی به سمت توليد ويدئو AFM باشد.
وی همچنين از ساخت نانوسكوپ برای پژوهشسراهای 
دانش آموزی خبر داد كه از سوی وزارت آموزش و پرورش 

كاربردی شده است.
شاهمرادی با تاكيد بر اينكه سعی شده تا اين دستگاه ارزان 
عرضه شود، خاطرنشان كرد: هدف از اين اقدام آموزش اصول 

فناوری نانو در سطح دانش آموزی بوده است.
اين محقق با اشاره به قابليت های اين نانوسكوپ دانش 
آموزی، خاطر نشان كرد: اين دستگاه قادر به تصويربرداری 
نانويی است، از اين رو اين دستگاه ابزار مناسبی برای ورود 

نوجوانان نخبه به دنيای نانو است. 

پژوهشگران واحد علوم و تحقیقات دانشگاه آزاد اسلامی، موفق به سنتز نوعی 
نانوذرات شده اند كه به دلیل خواص ضدباكتريايی خود قابل استفاده در حوزه ی 
پزشكی و داروسازی است و همچنین می تواند در تصفیه آب های آلوده به پسماند 

داروها به عنوان فتوكاتالیست حساس به نور مرئی عمل كند.
علی فخری، كارشناس ارشد شيمی تجزيه از باشگاه پژوهشگران جوان و نخبگان واحد علوم 
و تحقيقات دانشگاه آزاد اسلامی و مجری طرح اظهار كرد: انروفلاكساسين گونه ای آنتی بيوتيك 
ساخته ی بشر است كه در برابر طيف وسيعی از باكتری های بيماری زا عملكرد درمانی مناسبی 
دارد و جهت درمان عفونت های مختلف حيوانات مورد استفاده قرار می گيرد. مصرف بی رويه ی 
اين آنتی بيوتيك در توليد گوشت طيور و دام، موجب مقاوم شدن ميكروب های بدن طيور و دام 
شده است.  لذا پسماند اين دارو در بدن طيور و دام می تواند اثرات نامطلوبی بر سلامت انسان ها به 
عنوان مصرف كنندگان اين محصولات بر جای بگذارد. از سوی ديگر، وجود پسماند اين نوع آنتی 

بيوتيك در آب، منجر به سرطان های بدخيم و اختلالات گوارشی نظير عفونت معده، استفراغ، 
اسهال خونی و ...... می شود. وی افزود: در اين كار تحقيقاتی تلاش شده تا نانوذرات سولفيد قلع 
به روشی ارزان و كارآمد سنتز شده و در واكنش جذب سطحی و واكنش تخريبی آنتی بيوتيك 
انروفلاكساسين تحت تابش منبع نور به كار گرفته شود. همچنين ويژگی ضد باكتريايی اين 
نانوذرات بر روی باكتری های اشريشياكلی و استافيلوكوكوس اورئوس مورد بررسی قرار گرفته 
است. به گفته  مجری طرح، می توان از اين نانوذرات در صنايع تصفيه ی پساب های صنعتی به 
خصوص صنايع داروسازی استفاده كرد. همچنين با توجه به اثر ضد باكتريايی كه اين نانوذرات از 
خود نشان داده اند، می توانند در زمينه ی پزشكی و داروسازی به عنوان مهاركننده، برای جلوگيری 
و متوقف كردن رشد باكتری ها به كار روند. فخری تصريح كرد: البته نانوذرات سولفيد قلع در 
توليد محصولاتی نظير رنگ ها، منسوجات و كرم های ضدآفتاب نيز كاربرد دارند.  وی در توضيح 
روش سنتز استفاده شده در اين طرح عنوان كرد: برای توليد آزمايشگاهی اين نانوذرات از روش 
هيدروترمال استفاده شد. طبق بررسی ها اين روش پايدار، كارآمد و همچنين از لحاظ هزينه 
كاملاً اقتصادی است.  اين نانوذرات به كمك روش های مختلفی از جمله XRD، SEM و 
TEM مورد ارزيابی قرار گرفتند. در ادامه عملكرد فتوكاتاليستی اين نانوذرات در تخريب آنتی 
بيوتيك مدنظر، تحت تابش نور مرئی بررسی شد. مجری طرح خاطرنشان كرد: طبق نتايج، 
متوسط قطر نانوذرات سنتز شده در حدود 23 نانومتر بوده است. همچنين با توجه به ارزيابی 
فعاليت جذب كنندگی و فتوكاتاليزوری اين نانوذرات، می توان دريافت كه نانوذرات سولفيد قلع 
قابليت خيلی بالايی در تخريب پسماندهای دارويی و در نتيجه كنترل ميزان آلودگی حاصل از 

صنايع داروسازی دارند.
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خوراکی های سحر

همزمان با آغاز ماه مبارک رمضان، نوع غذا و زمان خوردن آن با توجه به 
ساعات روزه داری دچار تغییر می شود و كارشناسان تغذيه، در همین ارتباط 

توصیه هايی به روزه داران دارند. 
مريم زارعی كارشناس دفتر بهبود تغذيه وزارت بهداشت درباره نكات مهم تغذيه ای در 
ماه مبارك رمضان گفت: صرف غذای سبك و مختصر مثل شيرگرم، فرنی و شير برنج به 
هنگام افطار و استفاده از سبزی ها و ميوه ها در هنگام افطار و عدم زياده روی در مصرف 

مواد غذايی شيرين در وعده سحری از جمله نكات مهم تغذيه ای در اين ماه است.
وی درباره عادات غلط غذايی در اين ايام افزود: يكی از عادات غذايی غلط روزه داران 
اين است كه به دليل تشنگی زياد افطار را با آب سرد و يا نوشيدنی های سرد شروع می 
كنند كه توصيه می شود افطار را با  نوشيدنی های گرم و يا ولرم مانند آب ولرم، چای 

كمرنگ و شيرگرم آغاز كنند.
زارعی گفت: پس از آن روزه داران می توانند از خرما يا كشمش استفاده كنند زيرا اين 
دو سبب كنترل اشتها می شود و از پرخوری به هنگام افطار ممانعت می كند، علاوه بر 
آن مصرف خرما در ماه مبارك رمضان در تنظيم قند خون بسيار مفيد است و توصيه می 
شود كه در وعده افطار حتی المقدور 5-3 عدد خرما مصرف شود و از مصرف بيش از حد 

خرما نيز مانند ساير شيرينی ها پرهيز شود.
كارشناس دفتر بهبود تغذيه وزارت بهداشت افزود: در وعده های سحر و افطار از 
پرخوری اجتناب كنيد و تا حد امكان به جای مصرف انواع شيرينی ها مثل زولبيا و باميه 
كه فقط حاوی انرژی و فاقد مواد مغذی هستند از مواد غذايی طبيعی شيرين مثل خرما، 
كشمش و انواع ميوه استفاده شود؛ افراط در مصرف انواع شيرينی به هنگام افطار چاقی و 

اضافه وزن را به دنبال خواهد داشت.
وی گفت: مصرف آب زياد به هنگام صرف افطار سبب اختلال در هضم مواد غذايی می 
شود، بعد از صرف سحری نيز بسياری از هموطنان عزيز از بيم تشنگی در طول روز به 

مقدار فراوان آب می نوشند كه عادت صحيح غذايی نيست.
زارعی افزود: از نوشيدن بيش از اندازه چای در وعده سحری اجتناب نماييد چون چای 
باعث افزايش دفع ادرار و از دست رفتن نمك های معدنی كه بدن شما در طول روز به آن 
احتياج دارد می شود. وی ادامه داد: روزه داران بايد از مصرف تنقلات زياد در فاصله افطار 
تا سحر پرهيز كنند زيرا اين قبيل مواد دير هضم هستند و سبب می شوند كه به هنگام 

سحر به دليل پری معده ميل به غذا كاهش پيدا كند.
زارعی گفت: مصرف مواد غذايی سنگين، دير هضم، پر چرب و سرخ شده به هنگام 
افطار مناسب نيست، به طور كلی توصيه می شود به جای غذاهای چرب و سرخ كرده از 
غذاهای آب پز و بخارپز استفاده شود. كارشناس دفتر بهبود تغذيه وزارت بهداشت تاكيد 
كرد: بهتر است بدون سحری روزه نگيريم، به خصوص در نوجوانان روزه بدون سحری 
توصيه نمی شود زيرا اين موضوع سبب افت شديد قند خون و تحليل عضلانی می شود 
كه بسيار زيان آور است و در حقيقت شام كامل در آخر شب به هيچ عنوان نمی تواند 
جايگزين سحری شود. زارعی درباره پرهيز غذايی در ماه مبارك رمضان نيز گفت: بهتر 
است از غذاهای سرخ كردنی و چرب، غذاهای حاوی قند زياد، خوردن غذای زياد هنگام 
سحر اجتناب شود. وی تاكيد كرد: بهتر است كربوهيدرات های مركب در سحر كه 
مدت طولانی تری هضم می شوند و باعث می شوند كه شما كمتر گرسنه شويد مصرف 
شود؛ حليم منبع عالی پروتئين و خرما نيز منبع عالی قند،  فيبر، كربوهيدرات، پتاسيم و 
منيزيوم است. كارشناس دفتر بهبود تغذيه وزارت بهداشت در ادامه توصيه های مصرف 
غذايی در ماه مبارك رمضان گفت: مغزها غنی از پروتئين و فيبر است و حداقل چربی را 
دارد و موز نيز يك منبع خوب پتاسيم، منيزيوم و كربوهيدرات است، ضمن اينكه مصرف 
زياد آب يا آب ميوه در صورت امكان در فاصله بين افطار و قبل از خواب باعث تأمين آب 

مورد نياز بدن می شود.



اجتماعی 6

بشارت باد به زمینیان که درهای آسمان در 
رمضان گشوده شد

گزارش / زهره زمانیان 
ماه رمضان ماه بندگی است و درهای آسمان در اين ماه باز شده و بندگان با 
صیقل دادن روح خود به خداوند نزديک شده و دست به دعا بر می دارند تا 

استجابت شوند.
رمضان كه می رسد زمين و زمان به گونه ای ديگر نمايان می شوند؛ شب چراغان و 
نورباران می شود، تاريكی شب روشن تر از روز شده و آفتاب نيمروز مهربان تر از مهربان 
می تابد؛ درهای آسمان را گويا گشوده اند؛ نور می ريزد از فراز آسمان بر سر زمينيان، 
مهر می بارد از روزنه های روشن بالای سر. آسمان را با زمين،گرهی از نور زده اند، ماه 
رمضان، ماه عظيم بندگی و خالص شدن رسيد و تو ای بنده مومن برای حضور در 
مهمانی خداوند دعوت شده ای.  حجت الاسلام محسن رضازاده مدرس حوزه علميه قم 
با اشاره به فضايل ماه مبارك رمضان بيان كرد: ماه مبارك رمضان تنها ماهی است كه 
در ميان ماه های قمری،  خدای تبارك و تعالی نام آن را در كتاب شريف خود ذكر كرده 
و آن را ظرف زمانی نزول انزالی قرآن كه جزء بهترين هدايای الهی به جامعه بشريت 

محسوب می شود معرفی كرده است.
»شهر رمضان الذی انزل فيه القرآن هدی للناس و بينات من الهدی و الفرقان...«؛ ماه 
رمضان ماهی است كه قرآن در آن نازل شده است تا رهنمودی باشد برای مردم و 

نشانه های روشنی از هدايت...
وی در ارتباط با برخی از روايات نسبت به نخستين ماه سال بودن رمضان به نقل از سيد 
بن طاووس )ره( گفت: اين عالم جليل القدر در كتاب شريف اقبال  الاعمال فرموده است 
اين جانب درباره اين كه آيا نخستين ماه سال، ماه محرم است يا ماه رمضان، روايات را 
مختلف يافتم، ولی با توجه به عمل علمای اصحاب و بسياری از تصانيف علمای پيشين 
به تحقيق دريافتم كه نخستين ماه سال، ماه رمضان است و شايد بتوان چنين گفت كه 
در ناحيه عبادات اسلامی، نخستين ماه سال، ماه رمضان و در غير آن موارد، يعنی در 

ناحيه حوادث تاريخی و ديگر امور مهم، نخستين ماه سال، ماه محرم است.
به هر حال، چه نخستين ماه سال را ماه رمضان بدانيم و چه ماه محرم، در جايگاه ويژه 
ماه مبارك رمضان و اهميتی كه بزرگان دين به اين ماه داده و می دهند، هيچ گونه 

ترديدی وجود ندارد.
اين مدرس حوزه علميه قم در ارتباط با فضيلت اين ماه به بخشی از خطبه شعبانيه كه 
به سند معتبری از پيامبر عظيم الشان اسلام نقل شده است اشاره و بيان كرد: در اين 
خطبه آمده است ای مردم! جان های شما در گروی كارهای شماست. پس جان خود 
را با طلب آمرزش از بند رها كنيد. پشت های شما از بار گناهان گران است پس با طول 
دادن سجده ها آن ها را سبك كنيد و بدانيد كه خداوند به عزت و جلال خود قسم ياد 
كرده است كه نمازگزاران و سجده كنندگان در اين ماه را عذاب نكند و در روز قيامت 

آن ها را از آتش جهنم نترساند.
رضا زاده ادامه داد: در بخش ديگری از اين خطبه آمده است ای مردم! هر كه در اين ماه 
مومن روزه داری را افطار دهد ثواب آن برابر آزاد كردن برده و آمرزش گناهان گذشته 
خواهد بود.ای مردم! همانا در اين ماه درهای بهشت باز است؛ پس از خدا بخواهيد كه 
آن ها را بر روی شما نبندد و درهای جهنم در اين ماه بسته است پس از خدا بخواهيد 
كه آن ها را بر روی شما باز نكند و بر اساس خطبه شعبانيه كه توسط نبی مكرم اسلام 
نقل شده است شياطين در اين ماه در زنجيرند و بايد از خدا خواست كه آن ها را بر 

ما مسلط نگرداند.
وی در ارتباط با فضيلت اين ماه از زبان ائمه اطهار)ع( بيان كرد: نخستين امام شيعيان 
حضرت علی )ع(، ماه رمضان را، ماه خدا عنوان می كند و می فرمايد رمضان ماه خدا و 

شعبان ماه رسول خدا و رجب ماه من است.
اين مدرس حوزه ادامه داد: امام علی )ع( به استغفار و دعا در ماه رمضان توصيه كرده و  
می فرمايند در ماه رمضان استغفار داشته باشيد و فراوان دعا كنيد زيرا كه دعاهای شما 

دافع بلا از شماست. و استغفار شما از بين برنده گناهان است.
وی با بيان ديگر مواردی كه از فضايل ماه مبارك رمضان نقل شده است، تصريح كرد: 
بنا بر روايات ائمه اطهار )ع( در ماه رمضان، نفس  روزه داران تسبيح، خوابشان عبادت و 
عمل مومنان پذيرفته و دعايشان مستجاب خواهد شد. بنابر اين بايد با نيت های صادق 
و دل های پاكيزه از خدا بخواهيم كه در اين ماه تلاوت توفيق قرائت قرآن را به ما بدهد.

در فضايل ماه مبارك رمضان آمده است بی شك، شقی و بدبخت كسی است كه در 
اين ماه بزرگ از آمرزش الهی محروم بماند. با گرسنگی و تشنگی خويش در اين 
ماه، گرسنگی و تشنگی روز رستاخيز را به ياد آريد. به تهی دستان و مسكينانتان 
كمك كنيد. بزرگسالانتان را احترام و خردسالانتان را مورد مهربانی قرار دهيد و به 
خويشاوندانتان احسان كنيد. زبانتان را حفظ كنيد و چشم و گوشتان را بر آنچه نگاه 
كردن و گوش دادن به آن جايز نيست ببنديد. بر يتيمان مردم ترحم و مهربانی كنيد 

تا ايتامتان مورد ترحم و مهربانی ديگران قرار گيرند.
از گناهانتان به سوی خدا توبه آريد و دست هايتان را در اوقات نماز به درگاهش به دعا 
بلند كنيد، زيرا اوقات نماز برترين ساعات است. خدای عزوجل در اوقات ياد شده به 
بندگان خويش با مهربانی می نگرد. اگر آنها با او مناجات كنند جوابشان دهد و اگر او را 

صدا زنند لبيكشان گويد و اگر او را بخوانند دعايشان را اجابت كند.
ای مردم؛ شما در بند اعمال بد خويش هستيد، پس با استغفارتان خود را برهانيد. 
پشت هايتان از بار گناهانتان سنگين است. پس با طولانی كردن سجده ها آنها را 
سبك كنيد. بدانيد كه خدای تبارك و تعالی به عزت خويش قسم ياد كرده است كه 
نمازگزاران و سجده كنندگان را شكنجه ندهد و آنان را در روز رستاخيز با آتش نترساند.

رضازاده با بيان اينكه موارد ذكر شده تنها بخشی از فضيلت اين ماه عظيم است كه 
از زبان گوهر بار مولا علی )ع( عنوان شد، اضافه كرد: بنا بر روايتی از امام صادق )ع( 
هر كس كه در روز بسيار گرم برای خدا روزه بگيرد و تشنه شود خداوند هزار فرشته 
را می  گمارد تا دست  به چهره او بكشند و او را بشارت دهند تا هنگامی كه افطار كند.

وی ادامه داد: از ششمين پيشوای شيعيان، چنين نقل شده است كه هر كس يك روز 
ماه رمضان را بدون عذر بخورد، روح ايمان از او جدا می  شود. روايتی نيز از امام هفتم 
آمده است كه به روزه داران مژده می دهد دعايشان مستجاب می شود و می فرمايند 

دعای شخص روزه دار هنگام افطار مستجاب می  شود.
اين استاد حوزه با اشاره به روايتی از امام رضا )ع( در فضيلت ماه رمضان عنوان كرد: 
كسی كه در ماه رمضان آيه ای از قرآن را بخواند، مانند كسی است كه در ديگر ماه ها 
تمام قرآن را خوانده باشد و اين يكی از مواردی است كه معمولا مردم از آن در ارتباط با 
فضيلت اين ماه شريف اطلاع دارند. وی با بيان اينكه در ماه رمضان افرادی هستند كه 
توان روزه گرفتن به دليل بيماری از آنها سلب شده است،  تصريح كرد: اما بايد بدانند كه 
آنها هم می توانند از بركات ديگر اين ماه بهره مند شوند. آنها مانند روزه داران در اين ماه 
مراقبت بيشتری از كلام و رفتار خود داشته باشند و يا می توانند در اين ماه عظيم به 
روزه داران در انجام برخی امور كمك كنند و بار كاری آنها را كم كنند و يا اگر برايشان 
مقدور است روزه داران را افطاری دهند حتی شده كه يك دانه خرما به روزه داران بدهند 

تا روزه خود را افطار كنند كه اين امر ثواب بسيار دارد.

هشدار های 
انتظا می

هنگامی كه برای بازديد فنی يا 
پنچرگیری از خودرو خارج می شويد 

درهای خودرو را قفل كنید.

توصیه های 
راهور

در هنگام صبح و عصر كه 
آفتاب افقي مي تابد، رانندگي 
نیاز به دقت بیشتري دارد و 
همچنین رانندگي در شب، 
احتیاج به دقت فوق العاده 

داشته و رعايت قواعد مربوط به 
خود را مي طلبد.

اداره آموزش فرهنگ ترافیک راهور قم

به منظور تامين اقلام مصرفی صورت گرفت،

 کمک  بیش از 22 میلیون ریالی یک خیر به 
ایتام تحت پوشش کمیته امداد

 
يكی از خیرين قمی كه حامی 2۰ يتیم می باشد،اقدام به تهیه 2۰ سبد كالا به 

ارزش22 میلیون و 96۰ هزار ريال جهت ايتام نمود.
به گزارش روابط عمومی و اطلاع رسانی كميته امداد امام خمينی )ره( استان قم، 
يكی از خيرين كه از سال 9۱ تاكنون حامی 2۰ يتيم شده است، هر ساله در ايام ماه 
مبارك رمضان اقدام به تهيه سبد كالا برای خانواده های ايتام می نمايد.  براساس اين 
گزارش: اين خير تاكنون حدود ۱۰5 ميليون ريال به ايتامی كه حامی آنها می باشد 
مساعدت نموده است. اين گزارش می افزايد : اين خير علاوه بر واريز مبلغ نقدی 6 
ميليون ريال سرانه ماهيانه اكرام ايتام به منظور تامين اقلام مصرفی ايتام تحت حمايت 
خود درماه مبارك رمضان اقدام به تهيه و اهداء2۰ سبد كالا نموده است. اين گزارش 
حاكی است، كالاهای اهداء شده شامل مرغ،برنج،روغن،خرما،رب گوجه فرنگی، شكر، تن 

ماهی،پنير،ماكارونی می باشد كه ارزش ريالی آنها 22 ميليون و 96۰ هزار ريال است.

اخلاق و فرهنگ ایرانی قربانی بی مبالاتی رانندگان

گزارش / فريبا خسروی

ايرانی ها در هر چیزی كه ملزم تعارف نیست، تعارف می كنند به 
استثناء رانندگی كه اصلا تعارف بردار نیستند و مهم نیست اين 

تعارف نكردن چه هزينه ای می تواند داشته باشد.
رانندگی كردن و كوتاهی در رعايت قوانين رانندگی و نحوه عبور عابران 
بخش عظيمی از كليپ های خنده دار سايت ها را به خود اختصاص 
داده است؛ با ديدی متفكرانه اين كليپ خنده دار كه نيست هيچ، 
خيسی چشمان را می طلبد و چه بسا آبروی جماعت ايرانی را به حراج 

می گذارد.
ايرانی ها در هر چيزی كه ملزم تعارف نيست، تعارف می كنند به 
استثناء رانندگی، به قول خودشان در اينجا بحث زرنگ بازی پيش 
می آيد، البته گناهی هم ندارند شايد ريشه در كودكی او داشته باشد، 
در ذهن وی تثبيت شده است كه زندگی يك مسابقه انفرادی است، 
باخت در اينجا بی معنی بوده و فقط بايد برد؛ اما چيزی كه مهم به نظر 

می رسد تفسير صحيح بردن است.
يكی از عيب هايی كه ايرانيان دارند اخلاق بد آنان در رانندگی است، 
ايرانی جماعت عادت دارد كه همواره رانندگی هموطنش را به تمسخر 
بگيرد و دست و فرمان خود را به واسطه زير پا گذاشتن حقوق هم 
نوعش زيبا جلوه دهد؛ اين خلق و خوی ايرانی را در شهرهای بزرگ 
همچون پايتخت و اصفهان، شيراز و در استان های زيارتی مشهد و قم 

به وضوح می بينيم. اين خصلت ايرانی تا آنجا پيش رفته است كه در 
جای جای كتب راهنمای جهانگردان هشدارهای ستاره دار در ضمن 

رانندگی عجولانه و بی احتياط ايرانيان به چشم می خورد.
در استان قم اگرچه همه روزه شاهد حضور زائران و مسافران در اين 
شهر هستيم اما با نزديك شدن به شب های چهارشنبه و ايام شهادت و 
ولادت، خيابان های اطراف حرم و معابر پرتردد از موج سنگين مهاجران 
و مسافران در امان نيست تا حدی كه ايستادن خودروها در پشت خط 
عابر پياده و به دنبال آن نبستن كمربند ايمنی ويژگی شاخص اين شهر 

در اين روزها می شود.
تعريف رانندگی عاقلانه

در اين جامعه مدرن شهری همين تخلفات در رانندگی مثل رعايت 
نكردن حق تقدم عابران پياده، عدم حركت متناسب بين خطوط، گذر 
بی توجه از چراغ قرمز و ... جزو ناهنجاری ها و زير پاگذاشتن ارزش ها به 
شمار می رود و نحوه رانندگی با وسيله نقليه به وضوح بيانگر شخصيت 

حقيقی فرد و درك اجتماعی اوست.
به اين نكته بسنده می كنيم كه شخصيت واقعی فرد زمانی نمايان 
می شود كه عكس العمل وی را در هنگام ماندن پشت حجم سنگين 
ترافيك، تحمل فردی وی و اهميتش در ايجاد محيط آرام برای 
سرنشينان و ديگر رانندگان مشاهده می كنيم. اما رانندگی ای كه 
هدفی جز ارضای نياز های فردی و هيجان زودگذر، حس رقابت جويی 
با سرعت و سبقت ناگهانی و پرخاشگری نداشته باشد عاقبتی جز 

قربانی شدن و تلفات صدهزار نفری در جاده ها در پی ندارد و در واقع اين 
رانندگان بی ملاحظه عامل اصلی قربانی شدن اخلاق و فرهنگ ايرانی 
هستند. اكثر اين افراد اين گونه رانندگی كردن را صرفا برای خودنمايی 
انجام می دهند، غافل از اينكه احترام به قانون و مقررات و رعايت حق 

تقدم نوعی هنر و خودنمايی است كه شخصيت آنان را زيبا می كند.
بهینه سازی فرهنگ ترافیكی

در قم با وجود استقبال روز افزون زائران و مهاجران بايد توقع افزايش 
ترافيك را در سطح استان پذيرا بود. سيد كرم الله حسينی رئيس 
پليس راهنمايی رانندگی استان قم كاهش ترافيك در معابر شلوغ و 
پرتردد استان را مستلزم مديريت صحيح، به جا و عاقلانه مسئولان 
دانست. وی ادامه داد: ارتقاء سطح فرهنگ رانندگی در بين شهروندان 
تا حدود زيادی موجبات كاهش تخلف را نسبت به سال های گذشته 

در پی داشته است.
حسينی اظهار كرد: در  نوروزی كه گذشت تلاش قابل ملاحظه پليس 
راهنمايی رانندگی و توجه رانندگان به توصيه های پليس مسبب اصلی 
كاهش 5۰ درصدی فوتی های ناشی از تصادفات و تلفات داخل استان 

بوده است.
وی خاطرنشان كرد: در پی اثرات مفيد قابل ملاحظه رعايت قوانين در 
اين استان آنچه كه موجبات خرسندی ما را فراهم آورد ترويج فرهنگ 
رانندگی در ميان شهروندان قمی بوده است، از اين نظر اميدواريم 
با تقدير از اين رانندگان قانون مدار شرايط مناسبی را برای كاهش 

تصادفات در طول سال نيز مهيا كنيم.
بخشش و گذشت اصل اخلاقی مهم در رانندگی

در رانندگی نيز بخشش و گذشت از راننده خاطی حال چه عمدی چه 
سهوی اين خطا را مرتكب شده و حق ما را پايمال كرده، يك عمل 
اخلاقی و ضروری به نظر می رسد. بسيار ديده شده است كه رانندگان 
در هنگام ضايع شدن حقشان به زبان خود متوسل می شوند و شروع 
به ناسزاگويی می كنند و نمی دانند كه به اين گونه خودشان مرتكب 
يك عمل غير اخلاقی شده اند اما اگر خود نيز وظيفه تأديب راننده 
مقصر را بر دوش پليس بگذارند تا حدودی در بهبود فرهنگ ترافيكی 

نقش داشته اند.
از آنجا كه خداوند رحمان كشته شدن حتی يك نفر را برابر كشته 
شدن جامعه می داند ما بايد با پرورش اين اصل اخلاقی و آثار انكار 
ناپذير آن در فرهنگ رانندگی، از وظيفه خود در قبال رفتار ترافيكی 

كوتاهی نكنيم.
ابوالفضل جمالی مديركل حمل و نقل و پايانه های استان قم با اشاره به 
اينكه بخش عمده تلفات داخل و محدوده شهر استان مربوط به جوانان 
است، گفت: خوشبختانه با همكاری مستمر پليس راه و ديگر عوامل و 
اقدامات شهروندان قمی در زمينه بهينه سازی فرهنگ، شاهد كاهش 

اين آمار هستيم.
وی ادامه داد: از جمله اقداماتی كه در زمينه ارتقاء فرهنگ رانندگی در 
استان انجام شده است اختصاص بخشی از تقويم به آن است كه از آن 
به دهه ايمنی ياد می شود اين دهه كه از ۱۴ تا 25 بهمن ماه بوده و در 

اين دهه برنامه های مختلفی به اجرا در می آيد.
از آثار غير قابل انكار جای دادن اين دهه در تقويم می توان به مديريت 
هوشمند و همچنين تغيير نگرش نسبت به فرهنگ ترافيك اشاره كرد.

سروان رضا پارسا رئيس آموزش و فرهنگ ترافيك پليس قم گفت: 
مديريت هوشمند در استان قم نسبت به ترويج فرهنگ ترافيك نقش 

مهمی را ايفا كرده است.
پارسا تصريح كرد: نصب دوربين های كنترل گر در گوشه گوشه شهر 
و ثبت تخلفات خودروها توسط اين مركز توانست بسياری از كم 

كاری های گذشته را جبران كند .
اين دوربين های ثبت و ضبط در معابر شلوغ و  وی گفت: نصب 
چهارراه ها، كنترل و بهبود ترافيك را در مركز شهر به همراه داشته 
است. اين مركز تاكنون با 55 دوربين نظارتی در مركز شهر و به ويژه 
نقاط شلوغ توانسته است تا حدودی بر وضعيت ترافيكی اين استان 

نظارت داشته باشد.
برای حل مشكلات در خصوص گسترش فرهنگ شهروندی و اصلاح 
وضعيت رانندگی نه تنها مسئولين بلكه خود ما بايد دست به كار شويم. 
بايد علت اين نقص فرهنگ ترافيكی را در عوامل مختلفی جستجو 
كنيم.از جمله اين عوامل نبود آموزش های لازم به شهروندان، ريشه دار 
شدن حس احترام به حقوق ديگر رانندگان، استانداردنبودن جاده ها و 
معابر و فقر امكانات و عدم آموزش های لازم به موتورسيكلت سواران 

است.
اگر آموزش های تخصصی و مشاوره به متخلفان در سطح استان 
گسترش يابد تا حدود زيادی اين حس فرد گرايی و بی اهميتی به 

حقوق ديگران كم رنگ می شود.
از آنجا كه رانندگی در زندگی آينده به بخش جدايی ناپذير زندگی 
اجتماعی تبديل می شود، شناسايی رانندگان پرخطر از وظايف اصلی 
پليس راهنمايی رانندگی است.  اميد آن است كه شاهد كارهای 
فرهنگی موثرتری در اين حوزه باشيم و نتايج اين اقدامات به وضوح در 

اجتماع قابل لمس باشد.

عزیزان تان را این طوری دلداری ندهید 

آیا نداشتن خواهر و برادر
 می تواند موجب عقده در تک فرزندان شود؟ 

گفتن جملاتی مثل »من خیلی متاسفم« يا »مدام به 
فكرت بودم« می توانند عمق همدردی ش�ما را نشان 
دهند اما گاهی شما را به مسیر اشتباه می برند. اگر يک 
نگاه به فیس بوک بیندازيد، می بینید مردم چه كامنت 
هايی زير يک پس�ت ناراحت كننده می نويس�ند كه 

بیشتر شعاری و غیرمفید به نظر می آيند. 
تا به حال پيش آمده كه بخواهيد كسی را دلداری بدهيد؟ 
فرض كنيد يكی از اف��راد فاميل عزيزی را به دليل مرگ يا 
جدايی )طلاق، مرگ، س��قط يا هر موقعيت ناراحت كننده 
ديگری( از دس��ت داده و با حال نزار س��راغ شما آمده؛ برای 
آرام كردنش چه می گوييد يا چه كاری انجام می دهيد؟ با او 
همدلی می كنيد يا تلاش می كنيد موضوع بحث را عوض و به 

خيال خودتان، حواسش را پرت كنيد؟ 
 گفتن جملاتی مثل »من خيلی متاسفم« يا »مدام به فكرت 
بودم« می توانند عمق همدردی شما را نشان دهند اما گاهی 
ش��ما را به مسير اشتباه می برند. اگر يك نگاه به فيس بوك 
بيندازيد، می بينيد مردم چه كامنت هايی زير يك پس��ت 
ناراحت كننده می نويسند كه بيشتر شعاری و غيرمفيد به نظر 
می آيند. اگر دوست داريد در چنين مواقعی حرف های بيهوده 
نزنيد، به خواندن اين مطلب ادامه دهيد و جملات كليش��ه 

ای را كه بيشتر آسيب زننده هستند تا آرامبخش، بشناسيد.
  احساست را درک می كنم 

اگر صادق باشيد، شما نمی توانيد و درك نمی كنيد و نخواهيد 
كرد. حتی اگر فكر می كنيد تجربه ای به شدت مشابه داشته 
ايد و سعی داريد با اين جمله با فرد غمگين همدردی كنيد، 
هيچ راهی نيس��ت كه بتوانيد دقيقا خود را جای او بگذاريد، 
چرا كه همه ما شخصيت های روانی و ذاتی متفاوتی داريم 
كه در شرايط و موقعيت های مختلف درگير احساس های 

گوناگون می شويم. 
 مطمئن��ا می توانيد با او هم��دردی كنيد و ببينيد چطور 
می شود با دوستتان ارتباط برقرار كنيد، اما تظاهر نكنيد كه 
می توانيد افكار و احساسش را بخوانيد چون به اين ترتيب شما 
با قيافه فردی كه »همه چيز را می داند«، طرف مقابلتان را كه 
به دليل از دست دادن كسی ناراحت است، مجبور می كنيد 

در مورد شما صحبت كند!
 خواست خدا بوده! 

مسلما هيچ اتفاقی بدون خواست خداوند متعال نمی افتد 
اما گفتن چنين جمله ای به كس��ی كه داغدار كسی است، 
بسيار دردناك است و احتمالا جوابی مثل اين می شنويد كه: 
»چرا خ��دا بايد بخواهد كه من جهنم را روی زمين تجربه 
كنم؟« و در پاسخ به اين سوال شما جوابی نخواهيد داشت. 
اگر بخواهيد اين بحث را ادامه دهيد، قطعا موضوع بس��يار 
پيچيده ای پيش خواهدآمد كه از حوصله يك فرد داغديده 

خارج است. 
  البته اگر دوست يا طرف مقابلتان فردی با ايمان قوی باشد، 
يادآوری اين موضوع می تواند به او  آرامش دهد اما اگر فردی 
باش��د كه با عقايدش در چالش است يا بداند كه باور قلبی 
خودتان هم با اين جمله سازگار نيست، اوضاع بدتر می شود، 
به خصوص برای فرد داغداری كه زندگی برايش معنی خاصی 

ندارد.
 هرچیزی لازم داشتی، با من تماس بگیر 

گفتن اين جمله بسيار شايع است و شكی نيست كه معنی 
خوبی دارد؛ يكی از كلاس��يك ترين شيوه های همدردی با 
دوس��تان، اما اين جمله ابهام دارد و همه بار مسئوليت را بر 
شانه های فرد غمگين می گذارد. چقدر احتمال دارد كه يك 
فرد داغديده سراغ تلفن برود، گوشی را بردارد و به شما بگويد 

كه فلان چيز را لازم دارد؟ اگر دوستتان تعارفی هم باشد و به 
سختی از كسی كمك بخواهد، كه ديگر هيچ! پس بهتر است 
به جای اين جمله های تعارف گونه، روراست باشيد و بخشی 
از كارش را خودتان انجام دهيد.   مثلا به او بگوييد می خواهد 
لباس هايش را برايش اتو كنيد و تنها كاری كه بايد انجام دهد 
اين اس��ت كه زمانی را برای شما مشخص كند. وقتی كسی 
به دليل داغداربودن، از لحاظ احساس��ی فلج می شود، انجام 
كارهای روزانه هم برايش سخت می شود. خوب است وقتی 
برای خودتان خريد می كنيد، مقداری سبزی و ميوه هم برای 
دوستتان بخريد و برايش ببريد؛ اين كار خيلی بهتر از تعارف 

های هميگشی است.
 اين نیز بگذرد!

 اين جمله فقط وقتی خوب است كه در مورد ديگران به كار 
برود البته نه وقتی كه عزيزی از دست رفته باشد! اگر به فرد 
داغداری بگوييد به زودی حالش بهتر خواهدشد و همه چيز 
مثل سابق می شود و بهتر است به مسائل مثبت فكر كند و... 
مثل اين است كه همه دردشان را ناديده گرفته باشيد. بايد 
به افراد داغدار فرصت داد و صبر كرد خودشان به اين نتيجه 

برسند كه دست از عزاداری بكشند.
 سعی كنيد اين مسائل را به خاطر بسپاريد تا توانايی برای 
دلداری دادن و همدردی كردن با دوستان و اطرافيانتان بيشتر 
شود، اما يادتان باشد بدترين كاری كه می توان كرد ساكت 
ماندن و هيچ نگفتن اس��ت. نتايج تحقيقات نشان می دهد 
بس��ياری از افراد داغدار، از انبوه دوس��تان صميمی در زمان 
ناراحتی شان- كه احتمالا معذب يا نگران بوده اند كه نتوانند 
حرف بجايی بزنند- گله مند بوده اند. پس در همه حال كنار 
عزيزانتان بمانيد و سعی كنيد به بهترين نحو دلداری شان 

بدهيد.

بیشتر تک فرزندها به خاطر توجه بیش از حد والدين شان خود را در مركز توجه 
می بینند و شايد انتظار داشته باشند جامعه اطراف شان نیز همانند والدين با آنها 

رفتار كند. 
چه عواملی موجب ش�ده تا امروزه بیش�تر زوجین حتی آنهايی كه زود ازدواج 

كرده اند تمايلی به بچه دارشدن ندارند يا در صورت امكان به يک فرزند قانع اند؟
زندگی های گذشته وابسته به زمين های كشاورزی بود و وجود فرزندان زياد پاسخگوی اين 
قضيه. ولی زندگی شهری به مرور خانواده ها را از حالت گسترده درآورد و زندگی ها هسته ای 
شد. يعنی مثلث پدر، مادر و فرزند به وجود آمد. به همين منوال مشكلات و دغدغه های زندگی 
شهری آنقدر افراد انسانی را درگير كرد كه از وظايف پدر و مادری خود غافل شده و كمتر 

به اين مساله پرداختند و هم اكنون شاهد خانواده های تك فرزند يا بی فرزند زيادی هستيم.
نداشتن فرزند در آينده چه مشكلات روحی و رفتاری را برای زوجین به همراه 

دارد؟
همان گونه كه گفتيم يكی از وظايف والدين توليد نسل است و باروری، يعنی از خود موجودی 
به وجود آوردن وشايد اين لذت بخش ترين قسمت زندگی زناشويی باشد. نبود فرزند منجر به 
ايجاد آشيانه خالی خواهد شد و والدين را در دوران پيری با ياس و نااميدی مواجه خواهد كرد.
بیشترخانواده های تک فرزند توجه افراطی به فرزند دارند و از او انتظارات بیش از 
ظرفیتش داشته و می خواهند خطا نكند. اين گونه رفتار بر روح و روان فرزند چه 

تاثیراتی می گذارد؟
والدين دوست دارند نداشته ها و نيافته های خود را از طريق فرزندان تامين كنند. بنابراين اغلب 

به طور ناخواسته فشارهای زيادی را بر فرزند وارد كرده و انتظارات كمال گرايانه از وی دارند.
حال اگر اين فرزند تك باشد و خواهر و برادری نداشته باشد تحميل اين خواسته ها روی او 
بيشتر می شود، وقتی هم كه فرزند ببيند توانمندی هايش جوابگوی درخواست های والدين 

نيست، فشارهای مضاعفی را متحمل می شود و تحت تعارضات مختلف قرار خواهد گرفت.
غرور و خودخواهی ناخواسته ای كه به دلیل حمايت های والدين در تک فرزندان 

ايجاد می شود می تواند او را در جامعه به فردی نابهنجار تبديل كند؟
بيشتر تك فرزندها به خاطر توجه بيش از حد والدين شان خود را در مركز توجه می بينند 
و شايد انتظار داشته باشند جامعه اطراف شان نيز همانند والدين با آنها رفتار كند. بنابراين 
احتمال دارد به دليل حمايت نشدن از سوی افراد جامعه، ناسازگار شوند نه نابهنجار. به طور 

مثال ممكن است هيچ گاه نتوانند روحيه كارگروهی را به دست آورند.
تک فرزندان به دلیل آن كه خواهر و برادری ندارند بیشتر اوقات را با بزرگسالان 
می گذرانند. وارد شدن زودهنگام به دوران بزرگسالی چه پیامدهای منفی به همراه 

دارد؟
فرزند در دوره اوليه كودكی بيشتر نيازمند حضور والدين خود است.

ولی در دومين دوره كودكی اش نقش همس��الان بارزتر می ش��ود و مهارت های زيادی را 
از همس��الانش می آموزد. وجود خواهر يا برادر بزرگ تر نيز می تواند مهارت های لازم برای 
اجتماعی شدن او را فراهم كند. حال اگر فرزند تك باشد و به دليل تربيت سختگيرانه والدين 
اجازه ارتباط با همسالان خود را نداشته باشد. مجبور است در كنار بزرگسالان پرورش يابد. 
در نتيجه او تجربه ای از كودكی و نوجوانی خود ندارد و با بازی ها، كارها و نقش های اين گروه 

سنی آشنا نيست و يك دفعه پرشی به دوران مسئوليت پذيری بزرگسالان خواهد داشت.
آيا نداشتن خواهر و برادر می تواند موجب عقده، كمبود يا حسادت های بیمارگونه 

در تک فرزندان شود؟
زمانی كه بچه های خانواده های اطراف تك فرزند، خواهر و برادری داشته باشند نداشتن آن 
برای او سوال برانگيز است. ولی در اجتماعی كه تمامی دوستان، همبازی ها و همكلاسی ها 
تك فرزند باشند، ديگر سوالی برای فرزند باقی نخواهد ماند. اما خوب است بدانيد داشتن 
خواهر يا برادر برای تك فرزند باعث می شود برخی خصلت ها همچون بخشنده بودن، سهيم 
بودن و... را ياد بگيرد و مهارت های لازم برای همنوا شدن با جامعه را راحت تر بياموزد. ولی 

لزوما نداشتن خواهر و برادر موجب عقده ای شدن تك فرزندان نخواهد گشت.
بيشتر تك فرزندها سنگ صبور خانواده هستند و نگرانی، تشويش ها و غم زندگی والدين 

را به دوش می كشند. آيا اين عامل می تواند موجب استرس و اضطراب دائم در فرزند شود؟
امروزه توقعات فرزندان بسيار بالاتر رفته و آنها همواره زير چتر حمايتی والدين خود قرار 
دارند و تك فرزند بودن باعث می ش��ود اين چتر سيطره زيادتری نيز داشته باشد. بنابراين 
بيشتر تشويش ها و نگرانی ها همچون چه و چطور شدن ها مربوط به والدين می شود و فقط 

درخصوص فرزند نيست.
آيا تک فرزندی می تواند در زندگی آينده كودک پس از ازدواج در تعامل با همسر 

و خانواده وی تاثیرگذار باشد؟
با اين سرعتی كه جامعه به دليل مشكلات اقتصادی به سمت تك فرزندی پيش می رود، 
همسر آينده اين تك فرزند نيز همچون او تك فرزند خواهد بود. اما در صورت وجود خواهر يا 

برادرهمسر نيز احتمال ايجاد مشكل برای تك فرزند زياد نيست.
تک فرزندها در مقايسه با چند فرزندها می توانند با سختی، مشكلات و فشارهای 

زندگی آينده كنار آيند و روی پای خود بايستند و مستقل شوند؟
در صورت تربيت درست و كسب مهارت های لازم برای اجتماعی شدن، او نيز راه های چالش 
با مشكلات را فرا خواهد گرفت. مسلح شدن به مهارت های اجتماعی روی پای خود ايستادن 

ربطی به داشتن خواهر يا برادر نخواهد داشت.
نسل آينده تک فرزندان با چه مشكلاتی مواجهند؟

آنها تجربه ش��يرين داش��تن خواهر و ب��رادر را لمس نكرده و تجرب��ه ای از بودن در كنار 
خانواده های گسترده را نخواهند داشت و وجود خاله، دايی، عمه و عمو برای آنها تبديل به 

يك رويا می شود.
در جامعه ما والدين تک فرزندان اغلب تربیت سختگیرانه دارند يا سهلگیرانه؟

شايد به دليل درگيری و تامين نيازهای زندگی خارج از محيط خانه خواه ناخواه والدين 
به دليل حضور كمتر اين خلأ را با سهل گيری پر كنند.

وابس�تگی شديد والدين به تک فرزندان چه پیامدهايی درزندگی حال وآينده 
فرزند ايجاد می كند؟

به دليل آن كه والدين تمام هم و غم خود را روی تك فرزند می گذارند و وابستگی زيادی به 
وی پيدا می كنند، مستقل شدن وی می تواند آنها را با آلام زيادی مواجه كند. ولی نگاه واقع 
بينانه داشتن به مساله استقلال فرزندان، بعد از يك دوره سنی می تواند آنها را آماده پذيرش 

اين موضوع كند.

آگهی ابلاغ اجرائیه طبق ماده 18 آئین نامه اجرا
 بدينوسيله به آقای قدمعلی محمدی فرزند يوسفعلی ش.ش 9۴۱ از فريدن 
بدهكار چك ۱۰62-۰2۰۷2۸۰۰ بعهده بانك ملت شعبه جمكران قم ابلاغ 
ميگردد كه بستانكار موسسه قرض الحسنه بسيجيان باستناد چك مذكور جهت 
وصول مبلغ ۱3/۰۰۰/۰۰۰ ريال تا تاريخ ۸۸/۸/۱3 مبادرت بصدور اجرائيه نموده 
و پرونده بكلاسه 2۸۷۷5 در شعبه اجرای ثبت قم در جريان است چون شما 
در نشانی ذكر شده در متن گواهی نامه عدم پرداخت چك )جمكران خ پاسگاه 
انتهای ۱2 متری وليعصر ( شناخته نشده ايد و بستانكار نيز نتوانسته شما را 
معرفی نمايد لذا حسب تقاضای بستانكار و طبق ماده ۱۸ آئين نامه اجرا مفاد 
اسناد رسمی اجرائيه فوق الذكر در روزنامه منتشر ميگردد لازم است ظرف مدت 
۱۰ روز از انتشار اين آگهی ) كه بمنزله ابلاغ اجرائيه است( نسبت به پرداخت 
بدهی خود اقدام در غير اينصورت عمليات اجرائی ادامه خواهد يافت اين آگهی 

فقط در يك نوبت منتشر و آگهی ديگری جز مزايده منتشر نخواهد شد.
نشانی اجرای ثبت قم- خیابان شهید لواسانی )ساحلی( طبقه 
همكف اداره ثبت اسناد قم 
رضا گائینی- مسئول اجرای ثبت قم 

آگهی ابلاغ اجرائیه طبق ماده 18 آئین نامه اجرا
 بدينوسيله به آقای سيد احمد سجادی فرزند محمد ش.ش ۱5 از اراك بدهكار 
چك شماره6۱۷۰6۸ به عهده بانك ملت ابلاغ ميگردد كه بستانكار موسسه قرض 
الحسنه مهر بسيجيان باستناد قرارداد مذكور جهت وصول مبلغ ۱۰/2۰۰/۰۰۰ 
ريال مبادرت بصدور اجرائيه نموده و پرونده تحت كلاسه 2۸۷52 در شعبه اجرای 
ثبت قم در جريان است چون شما در نشانی ذكر شده در متن گواهی عدم 
پرداخت چك شناخته نشده ايد و بستانكار نيز در آدرس آموزش و پروش ناحيه 
۴ مدرسه شهيد رجايی نتوانسته شما را معرفی نمايد لذا حسب تقاضای بستانكار 
و طبق ماده ۱۸ آئين نامه اجرا مفاد اسناد رسمی اجرائيه فوق الذكر در روزنامه 
منتشر می گردد لذا لازم است ظرف مدت ۱۰ روز از انتشار اين آگهی ) كه به 
منزله ابلاغ اجرائيه است( نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام در غير اينصورت 
عمليات اجرائی ادامه خواهد يافت اين آگهی فقط در ۱ نوبت منتشر و آگهی 

ديگری جز مزايده منتشر نخواهد شد.
نشانی اجرای ثبت قم: قم خیابان شهید لواسانی) ساحلی( طبقه 
همكف اداره ثبت اسناد قم 
رضا گائینی -  مسئول اجرای ثبت قم 
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اخبار
آيت ا... هاشمی رفسنجانی:

مخالفان تخريبی درصدد القای ناكارآمدی 
مسوولان اجرايی هستند 

ريیس مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: مخالفان تخريبی با استفاده از 
منابع مالی و رسانه های تبلیغی فراوان خود، درصدد القای ناكارآمدی مسوولان 

اجرايی كشور هستند. 
آيت ا... اكبر هاشمی رفسنجانی در ديدار هيأت مديره و جمعی از اعضای خانه صنعت، 
معدن و تجارت جوانان ايران، توجه به نهادهای غيردولتی و تشكّل های مردم نهاد به ويژه 

سازمان هايی كه با تلاش و كوشش جوانان تشكيل شده اند را ضروری دانست .
وی افزود: موانع اداری و بهانه جويی های شبه قانونی مخالفان تقويت بخش خصوصی 
با اصلاح و تدوين سياست های صدر و ذيل اصل ۴۴ قانون اساسی برطرف شد، اما در اجرا 
گرفتار دولتی شد كه هيچ اعتقادی به آن نداشت.رييس مجمع تشخيص مصلحت نظام با 
تاكيد بر واگذاری امور به مردم و موفقيت آن در مقايسه با بخش های دولتی، توجه به بخش 

خصوصی را يك روند جهانی دانست.
هاشمی رفسنجانی اظهارداشت: در جامعه ای كه ظرفيت برای اشتغال زايی وجود 
دارد، افزايش بيكاران با هيچ بهانه ای توجيه پذير نيست.وی در پاسخ به ابراز نگرانی های 
اعضای خانه صنعت، معدن و تجارت جوانان در باره اوضاع كشور، به بايدها و نبايدهای 
مكرر بعضی از نهادهای كشور برای ايجاد محدوديت در كارهای دولت اشاره كرد.رييس 
مجمع تشخيص مصلحت نظام خاطرنشان كرد: در حالی كه منابع درآمدی كشور به 
شدت كاهش پيدا كرده، برخی دخالت ها در تصميم گيری های اجرايی، مخصوصاً در 
سياست خارجی، صورت می گيرد. هاشمی رفسنجانی با تأكيد بر اين نكته كه ضررهای 
اظهارنظرهای غيركارشناسی مقامات غير مسوول و تصميم های جناحی برخی نهادها، در 
وهله اول به ضرر مصالح و منافع ملی كشور و مردم تمام می شود، گفت: در شرايط كنونی 
منطقه و جهان بايد همه با وحدت كلمه و انسجام پشتيبان نظام و حامی دولت برای حل 

مشكلات باشيم.
وی با مقايسه شرايط امروز با سال های پس از جنگ تحميلی و آغاز به كار دولت 
سازندگی، اظهارداشت: خرابی ها و ويرانی های آن سال ها، به خاطر هشت سال جنگ 
بود كه روحيه حماسی مردم را برای جبران بر می انگيخت و روابط مسوولين، بويژه در 
سطوح عالی صميمانه و عميق بود؛ اما خرابی های ناشی از سوء مديريت های دولت قبل 
نا اميدی را به جامعه تزريق می كرد و وحدت و همدلی بين مسؤولان مختلف و مردم را 
مخدوش كرده بودوی در پاسخ به تقاضای شركت كنندگان در اين ديدار برای بازگشت 
روحيه سازندگی به كشور، گفت: اصلاح سياست داخلی و تقويت خودباوری، همدلی و 
همكاری و همچنين اصلاح سياست خارجی و گسترش تعاملات بين المللی براساس عزت 
و حكمت، از مهم ترين پيش نيازهای آن شرايط هستند.رييس مجمع تشخيص مصلحت 
نظام افزود: بسياری از خواسته های گروه های مولدّ در راستای تقويت پايه های اقتصادی 
كشور است.در آغاز اين ديدار سيد علی صدری رييس خانه صنعت، معدن و تجارت به بيان 
ديدگاه های خويش در زمينه مسايل اقتصادی كشور و چگونگی تقويت پايه های صنعت، 

معدن و تجارت پرداخت.

آيت ا... هاشمی شاهرودی در ديدار نخست وزير عراق:

همه مذاهب اسلامی مقابل جريان تكفیری 
موضع گیری قاطعانه داشته باشند

عضو هیئت رئیسه مجلس خبرگان رهبری، جريان تكفیری را فتنه ای فراگیر 
و خطرناک برشمرد كه می بايست همه كشورها و همه مذاهب اسلامی در مقابل 

آن موضع گیری آگاهانه و قاطعانه ای داشته باشند. 
آيت ا... سيد محمود هاشمی شاهرودی در ديدار حيدر العبادی نخست وزير عراق كه در 
قم برگزار شد، ضرورت مقابله فرهنگی و فكری توسط علما و انديشمندان و نخبگان جهان 
اسلام را يادآور شد و اظهار داشت: اين نقشه شوم، برای خدشه دار كردن وجهه اسلام در 

جهان صورت گرفته و نياز به ريشه يابی دقيق و مقابله جدی دارد.
وی آگاهی و هوشياری در برابر نبرد رسانه ای و تبليغاتی دشمنان اسلام را خواستار 

شد و در اين رابطه ارتباط بيشتر ميان رهبران مذاهب اسلامی و اقوام را ضروری دانست.
آيت ا... هاشمی شاهرودی ضمن بزرگداشت فداكاری های ملت عراق بر ضرورت توجه 
به مشكلات مردم و حمايت از مجاهدان و مبارزان و برنامه ريزی برای استفاده بلند مدت از 
اين نيروها تأكيد كرد و موفقيت و پيروزی ملت و دولت عراق را از ذات احديت مسألت نمود.

كشورهای غربی نیز از خطر جريان های تكفیری در امان نخواهند ماند
در ابتدای اين ديدار آقای حيدر العبادی با اشاره به مشكلات مختلفی كه دولت و 
ملت عراق با آن درگير هستند گزارشی از اقداماتی كه در زمينه تجهيز نيروهای نظامی 

و داوطلبان مردمی برای مقابله با هجمه تكفيری های داعش انجام شده است ارائه كرد.
وی با اشاره به دخالت كشورهای منطقه ای و بين المللی در اين خصوص، نسبت به 
گسترش خطر انديشه های تكفيری و تروريستی به كشورهای ديگر هشدار داد و اظهار 
داشت حتی كشورهای غربی نيز از خطر اين جريان ها در امان نخواهند ماند.  وی اضافه 
كرد: در كنفرانسی كه برای مقابله با تروريسم شكل گرفته بود، ما خواستار بيداری جهانی 

برای مبارزه با خطر تفكرات انحرافی شديم كه مورد استقبال جهانيان قرار گرفت.

آرين منش نماينده پیشین مجلس:

اختلاف افكنی بین دولت و ملت حركت 
در مسیر شهدا و رهبری نیست 

يک نماينده پیشین مجلس شورای اسلامی گفت:  اين كه در مراسمی به نام 
شهدا در مسیر عدم وحدت ، عدم همدلی ، تخريب تیم مذاكره كننده و زير 
سوال بردن تصمیمات كلان نظام حركت كنیم، در مسیر شهدا حركت نكرده ايم. 
جواد آرين منش ،با بيان اينكه شهدا متعلق به همه مردم هستند، اظهار كرد: شهدا 
جانشان را در راه آرمان های ملت قرار دادند پس قرار نيست در مراسمی كه برای شهدا 
برگزار می شود بهره برداری گروهی و جناحی صورت گيرد. وی با تاكيد بر اينكه هيچ كس 
قادر نيست چيزی را به رهبری نظام تحميل كند افزود: اگر قرار بود رهبری نظام تحت تاثير 
تحميل ها قرار گيرند از حوادث پس از انتخابات سال ۸۸ نمی توانستيم به سلامت عبور 
كنيم.پس رهبری به هيچ وجه تحت تاثير قرار نمی گيرد و قرار نيست كسی هم در اين 
زمينه دلسوزی كرده و سخنانی بگويد كه با واقعيت انطباق ندارد. اين فعال سياسی با بيان 
اينكه دوران دفاع مقدس دوران وحدت و همدلی ملت ايران عليه دشمن مشترك بود ، 
خاطرنشان كرد: دفاع مقدس نماد همدلی آحاد ملت در برابر استكبار جهانی تلقی می شود. 
آرين منش با بيان اينكه آرمان های بلند شهدای عزيز همواره همدلی و همبستگی ملی و 
توجه به آرمان های بلند نظام و انقلاب و تبعيت پذيری از ولايت فقيه بوده است گفت: اگر 
بخواهيم در مسير شهدا حركت كنيم يعنی بايد در راه پيروی از رهبری گام برداريم. اين 
نماينده سابق مجلس شورای اسلامی با اشاره به نامگذاری سال جاری با عنوان همدلی و 
همزبانی ملت و دولت از سوی مقام معظم رهبری تصريح كرد: خواسته رهبری اين نيست 
كه بذر نفاق و اختلاف و تفرقه در سالی كه به لحاظ سياسی دو انتخابات مهم را در آن 
داريم و بسيار حساس است ، پاشيده شود و به اختلافات دامن زده شود. وی تاكيد كرد: 
وقتی شعار همدلی و همزبانی دولت و ملت را داديم كسانی كه اختلافات دولت و ملت را 
دامن می زنند در مسير شهدا و رهبری حركت نكرده اند؛ چرا كه رهبری در مورد مذاكرات 

خط مشی ها را مشخص كرده و صلاحيت تيم مذاكره كننده را همواره تائيد كرده اند. 

رئوفیان فعال سیاسی اصولگرا:

طرح نادرست مسائل، ذائقه همه را در روز 
بدرقه شهدا تلخ كرد 

يک فعال سیاسی اصولگرا گفت: در شرايطی كه شاهد بوديم كه اتفاقی بیاد 
ماندنی در تاريخ كشور رقم خورد، متاسفانه برخی با طرح بعضی مسائل كه در 

راستای توصیه مقام معظم رهبری برای وحدت قرار نمی گیرد، عمل كردند. 
ابوالقاسم رئوفيان در گفت وگو با خبرنگار ايلنا، در خصوص توهين يكی از مداحان حاضر 
در مراسم تشييع پيكر شهدای غواض به روسای جمهور و مجلس گفت: وقتی در مقابل 
دكه روزنامه فروشی، تيتر جرايد را مرور می كردم، همه روزنامه ها رنگ و بوی شهدای مظلوم 
غواص را به خود گرفته بودند و از اينكه روزنامه ای شهدا را به چپ و راست، يا اصولگرا و 
اصلاح طلب وصل كند، يا كاری كه آن مداح روز بدرقه شهدا انجام داد، خبری نبود.وی ادامه 
داد: در رسانه ها از عشق، پاكبازی، فداكاری، كربلايی شدن و ايثار آنها سخن گفته شده 
بود كه مردم با حضور خود، از نقش برجسته آنها قدردانی كرده بودند.دبيركل حزب ايران 
زمين با اشاره به اقدامات برخی از گروه ها برای مصادره به مطلوب و جناحی كردن مراسم 
بدرقه شهدا اظهار داشت: در چنين شرايطی كه ديروز شاهد بوديم كه اين پديده ماندگار و 
بياد ماندنی در تاريخ كشور رقم خورد، متاسفانه برخی با طرح نادرست بعضی از مسائل كه 
اصلا قابل توجيه نيست و در راستای توصيه مقام معظم رهبری برای همدلی و وحدت نيز 
قرار نمی گيرد، ذائقه مردم را تلخ كردند.رئوفيان افزود: تعجب می كنم چرا در اين مراسم و 
همايش های عظيم و حضور پر افتخار مردم عزيز، از كسانی كه حرمت نگه می دارند و همه 
مردم را صاحب اين روز می دانند، دعوت نمی شود كه حاضر شوند؟ آنچه اتفاق می افتد اين 
است كه كسانی صاحب تربيون می شوند كه فكر می كنند فقط خود صاحب اين افتخارها 
هستند و ديگران را به باد شماتت و سرزنش قرار می گيرند.اين فعال سياسی اصولگرا با 
يادآوری اينكه بايد در شرايط كنونی به سمت همدلی و وحدت پيش رفت، تصريح كرد: 
در شرايط حساس كنونی و به خصوص زمانی كه ما در روزهای حساس و مهم مذاكرات 
هستيم و بايد همه حمايت كنند، اينگونه موضع گيری ها نبايد در اينگونه مراسم  بيان شود، 
چراكه اين دست مراسم ، حركتی ملی و دينی و در راستای تحكيم مبانی نظام و پاسداشت 
شهداست و نبايد به مسئولان نظام اهانتی صورت گيرد.رئوفيان با اشاره به بيانات مقام معظم 
رهبری مبنی بر عدم تعضيف و تخريب مسئولان خاطرنشان كرد: اميدوار هستم با توجه 
به فرارسيدن ماه رمضان كه ماه بهار دلهاست، اين روند تخريب و توهين پايان يابد و روند 

همدلی و همزبانی ميان ايران مردم و حاكميت ايجاد شود.

عضو شورای مركزی فراكسیون اصولگرايان رهروان ولايت :

توهین به مسئولان نظام در مراسم تشییع غواصان 
توهین به شهدا بود

در گفت وگوی تلفنی با امیر قطر؛ 

روحانی: اقدامات گروه های تروريستی
 به نفع هیچكدام از كشورهای منطقه نیست 

عضو شورای مركزی فراكسیون اصولگرايان رهروان 
ولايت با انتقاد از توهین ها و اتفاقات نادرست و سیاسی 
در جريان تشییع شهدای غواص گفت: اين گونه رفتارها 
و توهین به مسئولان نظام و روسای قوا آن هم در مراسم 

وداع با شهدا، توهین به ساحت شهیدان است. 
بهروز نعمتی در گفت و گو با خانه ملت با بيان اينكه برخی ها پا 
را از حريم خود درازتر كردند، گقت: اين افراد مدعی تقوا هستند اما 
افرادی كه مقيد باشد به ديگران توهين و بی حرمتی و فحاشی نمی 
كند.نماينده مردم اسدآباد در مجلس نهم شورای اسلامی تاكيد 
كرد: بر اساس قانون هيچ كس حق ندارد به هيچ فردی از جامعه 

توهين چه برسد به رئيس مجلس و جمهور و مسئولان نظام.
وی ادامه داد: برخی شأن و جايگاه  شهدای بزرگوار را نمی دانند 
كه اگر می دانستند در حضور پر بركت شهدا كه بزرگترين نعمت 

نظام و نشان دهنده امنيت ملی است چنين رفتاری نمی كردند. 
اين مراسم، سياسی نبود كه وقتی ميليون ها نفر از مردم تهران با 
شهدايشان وداع می كردند به مسئولان توهين كنند و سياسی 

كاری را مبحث اصلی خود  پشت تريبون قرار دهند.
برخی مراسم تشییع شهدا 

را به میتینگ سیاسی تبديل كردند
نعمتی افزود:  در چنين مراسم ملی، نبايد بلندگو به دست فردی 
داده شود كه تعقل سياسی به يك جريان خاص دارد اما متاسفانه 
برخی اين مراسم را به ميتينگ سياسی تبديل كردند و شعارهای 
نادرست دادند و نسبت به تخريب مسئولان نظام از جمله  رئيس 
جمهور و رئيس مجلس پرداختند. نعمتی با بيان اينكه در ماه علی 
)ع( هستيم توصيه كرد به حرمت شهدا و ماه مبارك رمضان نبايد 
فضای روحانی و منور مردم را كه به واسطه حضور شهدا بود  با 
شعارهای سياسی توهين آميز خراب می كردند.وی اظهار داشت: 
برخی فراموش كردند كه مسئولان ما سالها برای نظام در عرصه 
های مختلف زحمت كشيدند و اكنون كه به روزهای خوب رسيده 
ايم آنها تنها شعار گو شدند و می خواهند فضای روانی را تخريب 
كنند.اين نماينده مجلس از قوه قضاييه خواست تا با عوامل توهين 
كننده به روسای قوای مجريه و مقننه برخورد كنند تا مجدد شاهد 
چنين رفتارهايی نباشيم.عضو فراكسيون رهروان ولايت تاكيد كرد:  
تصور می كنم بعضی ها خودشان را خيلی مجتهدتر ازديگران می 
دانند در صورتی كه در اين حد نيستند و بايد رعايت ادب و نزاكت 

و تقوا را داشته باشند.

رئیس جمهور با اشاره به گسترش تروريسم و فعالیت 
گروه های تروريستی در منطقه گفت: همه كشورهای منطقه 
از مساله تروريسم رنج می برند زيرا اقدامات گروه های 
تروريستی به نفع هیچكدام از كشورهای منطقه نیست و مانع 
بزرگی برای توسعه منطقه و تقويت روابط میان كشورهاست. 
حسن روحانی روز پنجشنبه در تماس تلفنی امير قطر با وی، 
ضمن تاكيد بر ضرورت همكاری كشورهای منطقه برای استقرار صلح و 
آرامش، ماه مبارك رمضان را ماه تقويت اخوت و دوستی ميان مسلمانان 
دانست و ابراز اميدواری كرد: درگيری ها و نزاع ها در سرزمين های 
اسلامی در ماه مبارك رمضان متوقف و هر چه سريعتر ثبات و آرامش 
جايگزين آن شود.روحانی ضمن ابراز تاسف از حوادث و درگيری های 
منطقه گفت: بايد همه دست به دست هم دهيم تا درگيری و خونريزی 
ميان برادران مسلمان متوقف شود.رييس جمهوری بر امداد و كمك 
رسانی به آسيب ديدگان جنگ در همه كشورها بويژه يمن تاكيد كرد 
و خواستار تلاش كشورها برای امداد رسانی به آسيب ديدگان و حل 
مشكلات منطقه شد.روحانی در ادامه با تاكيد بر علاقه مندی كشورمان 
برای گسترش مناسبات با همه كشورهای دنيا بويژه همسايگان گفت: 
زمينه ها و ظرفيت های بسيار خوبی در عرصه سياسی و اقتصادی ميان 
ايران و قطر وجود دارد كه بايد از آن به بهترين نحو استفاده شود.امير 
قطر نيز در اين تماس تلفنی با تبريك فرا رسيدن ماه مبارك رمضان به 
دكتر روحانی و درخواست ابلاغ سلام وی به مقام معظم رهبری، گفت: 
روابط ما با جمهوری اسلامی ايران، ديرينه، تاريخی و مستحكم است و ما 
خواهان تقويت بيش از پيش اين روابط هستيم.شيخ تميم بن حمد آل 

ثانی اظهارداشت: ممكن است گاهی در برخی مسايل، اختلاف ديدگاه 
وجود داشته باشد اما دو كشور دوست، برادر و همسايه بايد از اين موانع 
عبور كنند.امير قطر با استقبال از گسترش بيش از پيش روابط اقتصادی 
و تجاری ميان تهران و دوحه گفت: قطر برای تقويت و رونق همكاری ها 
و مبادلات تجاری ميان دو كشور امكانات ويژه ای را احداث كرده است.

شيخ تميم با تاكيد بر نقش و جايگاه مهم ايران در حل و فصل مسايل 
منطقه ای افزود: ايران می تواند نقش بسيار مهمی در استقرار صلح و 
آرامش در منطقه ايفا كند و همه ما وظيفه داريم در ايام ماه مبارك 
رمضان برای تقويت صلح و امنيت منطقه كوشش كنيم.وی با تاكيد بر 
اينكه برای حل مناقشات منطقه بويژه در يمن، عراق و سوريه بايد زبان 
گفت وگو به جای درگيری ها حاكم شود، گفت: وزارت خارجه دو كشور 
با تقويت ارتباطات خود بايد همه راه حل ها را برای حفظ منافع ملت 

های دو كشور و منطقه بكار گيرند.

مهدی جوكار

حيدر العبادی« نخست وزير عراق در حالی برای دومين بار طی 
9 ماه گذشته به ايران سفر كرد كه روابط تهران-بغداد طی يك سال 
اخير نزديك تر و در هم تنيده تر از پيش شده است؛ موضوع مبارزه با 

گروه های تروريستی در كانون اين روابط قرار دارد. 
حيدر العبادی روز چهارشنبه بيست و هفتم خردادماه برای 
ديداری يك روزه وارد تهران شد و با برخی مقام های سياسی و 
امنيتی ايران ديدار كرد. از آغاز نخست وزيری العبادی، اين دومين 
سفر وی به تهران است. در مهرماه گذشته نيز او در سفری 2 روزه 
از ايران ديدن كرد و با مقام های ارشد كشورمان ديدار و رايزنی كرد.

نخست وزير عراق در سفر دومش به ايران با آيت ا... »سيدعلی خامنه 
ای« رهبر معظم انقلاب، »حسن روحانی« رييس جمهوری ايران، 
»اسحاق جهانگيری« معاون اول رييس جمهوری، »آيت ا... هاشمی 
رفسنجانی« رييس مجمع تشخيص مصلحت نظام، »علی لاريجانی« 
رييس مجلس شورای اسلامی، و »علی شمعخانی« دبير شورای 
عالی امنيت ملی ايران ديدار و گفت و گو كرد.محور اصلی ديدارهای 
العبادی بحث و گفت و گو درباره همكاری های دوجانبه، تحولات 
منطقه ای و بين المللی و همچنين مبارزه با تروريسم بود.بيش از 
اين نيز در ارديبهشت ماه گذشته »فواد معصوم« رييس جمهوری 
عراق، در سفری سه روزه به ايران، با مقام های سياسی ايران درباره 
عراق و مسايل منطقه ای به بحث و گفت و گو پرداخت.شكی نيست 
كه اين سفرها و ديد و بازديدهای سياسی نشان از اهميت و عمق 
روابط راهبردی ايران و عراق دارد و 2 طرف تلاش دارند به عنوان 
متحدان راهبردی، در فضای پرآشوب كنونی در خاورميانه به يك هم 
فكری در زمينه مديريت اين آشوب ها و تامين امنيت بهم پيوسته 
خود بپردازند.ايران و عراق به عنوان 2 كشور همسايه، روابط پر فراز 
و نشيبی را در طول تاريخ معاصر خود داشته اند و در دوران گذشته 
همواره در فضايی از رقابت و تنش به سر برده اند؛ تا جايی كه اين 
رقابت ها و تنش ها در پی حمله »صدام حسين« به ايران، به يك 
جنگ تمام عيار هشت ساله انجاميد. به همين دليل در دوران گذشته 
يكی از دغدغه های اصلی سياستمداران 2 كشور تقويت موقعيت 
دفاعی و تهاجمی خود و تضعيف طرف مقابل بود. اين در حالی بود 
كه به دليل دخالت های كشورهای فرامنطقه ای و به ويژه آمريكا 
در خليج فارس، ايران و عراق همواره تهديدات امنيتی مشتركی از 
ناحيه نظام بين الملل داشته اند. اوج اين تهديدات نيز سياست »مهار 
دوگانه« بود كه در دوران رياست جمهوری »بيل كلينتون« رييس 

جمهوری پيشين آمريكا، برای تضعيف همزمان قدرت ايران و عراق 
اعمال شد.

از سوی ديگر، نياز به تعريف يك سيستم مديريت بحران در 
خليج فارس از جمله نيازهای مشترك ايران و عراق بوده است 
كه می توانست به تقويت روابط 2 كشور بينجامد. با وجود چنين 
تهديدات و منافع مشتركی، حاكميت حزب بعث بر دولت عراق و 
رويكرد تهاجمی و سلطه جويانه صدام حسين نه تنها مانع از هرگونه 
همكاری راهبردی 2 كشور شد، بلكه بلندپروازی های سياسی صدام 
حسين يك جنگ هشت ساله را به ايران تحميل كرد و با حمله به 
كويت پای آمريكا را به صورت ثابت و دايمی به خليج فارس باز كرد.

اما حملات يازده سپتامبر 2۰۱۱ اين معادله را تغيير داد و با حمله 
آمريكا به عراق و سرنگونی حكومت صدام حسين، برای نخستين بار 
يك دولت دموكراتيك )مردم سالار( در عراق بر سر كار آمد. نزديكی 
گروه های مخالف عراقی به ايران كه از آن زمان به بعد در قدرت قرار 
گرفتند، باعث تحول بنيادين در روابط تهران و بغداد و خروج از حالت 

رقابت و تخاصم به وضعيت دوستانه شد. 

اشغال گری آمريكا در عراق و تلاش برخی كشورهای عربی از 
جمله عربستان سعودی برای ناكام گذاشتن دولت شيعی عراق منجر 
به نزديكی بيش از پيش ايران و عراق شد. در اين زمان دولت مركزی 
عراق برای اين كه بتواند با موج خشونت های تروريستی مقابله كند 
نياز به يك هم پيمان منطقه ای قابل اعتماد داشت و ايران توانست 
اين نقش را برای دولت مركزی عراق ايفا كند. اين ها در حالی بود 
كه برخی كشورهای عربی، شكل گيری يك حكومت مردم سالارانه و 
دولتی شيعی را بر خلاف منافع خود ارزيابی می كردند و از شناسايی 
آن خودداری كردند. به همين دليل بود كه كشورهای عضو شورای 
همكاری خليج فارس به رهبری عربستان از اعزام سفير به عراق 
خودداری كردند و سياست پشتيبانی از گروه های تروريستی را در 

پيش گرفتند.
چنين شرايطی، نزديكی بيش از پيش روابط ايران و عراق و 
ارتقای آن به روابطی راهبردی را موجب شد. ظهور داعش و سكوت 
كشورهای عرب در مقابل پيشروی نيروهای داعشی و تصرف برخی 
شهرهای سنی نشين عراق توسط اين گروه تروريستی، عراق را در 

وضعيت بسيار دشواری قرار داد؛ به گونه ای كه تماميت سرزمينی آن 
با خطر مواجه شد. 

همانگونه كه شواهد نشان داد، ظهور داعش بر خلاف آن چه 
آمريكا و برخی كشورهای عربی مطرح می كنند، بيش از آن كه 
به تحولات داخلی جامعه سياسی عراق مربوط باشد، يك طرح از 
پيش برنامه ريزی شده از سوی برخی كشورهای همسايه عراق 
بود كه خواهان براندازی دولت مردمی عراق و تضعيف محور 
های  به كمك  عراق  كه  شرايطی  در چنين  مقاومت هستند. 
فوری تسليحاتی نياز داشت، همسايگان عراق و آمريكا به بهانه 
های مختلف از زير بار كمك به ارتش عراق شانه خالی كردند 
و با فشار بر دولت »نوری مالكی« نخست وزير پيشين عراق، 
سياست های وی را عامل ظهور افراط گری داعش قلمداد كردند 
و هرگونه كمكی به ارتش را به بركناری وی از قدرت مشروط 
كردند. اين در حالی بود كه به دليل پيشروی های سريع داعش، 
ارتش نيازی فوری به تسليحات نظامی داشت.در اين وضعيت، 
ايران به عنوان همسايه عراق و به عنوان كشوری كه به دليل 
هم پيوندی های امنيتی، امنيت كشورهای همسايه را امنيت 
خود می داند، به كمك ارتش عراق و پيشمرگه های كرد آمد 
و كمك های نظامی و مستشاری خود را بدون هيچ گونه پيش 
شرطی روانه اين كشور كرد.اين امر بيش از پيش موجب تقويت 
روابط راهبردی ايران و عراق شد، به گونه ای كه دولت مركزی 
عراق و رييس اقليم خودمختار بارها و بارها بر اين امر اذعان كرده 
اند كه ايران نخستين كشوری بود كه در مقابل داعش از امنيت 
عراق پشتيبانی كرد. بنابراين، ايران از ديد دولت مركزی عراق و 
گروه های سياسی اين كشور به عنوان يك متحد راهبردی قابل 
اتكا شناخته می شود كه در مواقع بحرانی می توان بر اين كشور 
تكيه كرد. عراق نيز از ديد ايران به عنوان متحدی راهبردی به 
شمار می آيد كه تهديدات مشتركی هم از ناحيه آمريكا و هم 
از ناحيه گروه های تروريستی و كشورهای پشتيبان آن ها دارند 
و در كنار يكديگر می توانند به مقابله با اين تهديدات بپردازند. 
به همين دليل می توان گفت با افزايش تهديدات تروريستی و 
با تشديد تلاش های ثبات زدای كشورهايی مانند عربستان در 
منطقه، روابط ايران و عراق همچنان رو به گسترش خواهد بود 
و ما شاهد سطوح بالای ديدارهای سياسی و امنيتی 2 كشور از 
يكديگر خواهيم بود. در اين چارچوب، افزايش رفت و آمدهای 
مقام های سياسی عراقی به ايران و مقام های ايرانی به عراق 

امری قابل انتظار خواهد بود. 

مردم  گويا  كه  زياد شده  آنقدر  كالاها  تنوع 
ديگر دلشان نمی خواهد بیش از مدت محدودی، 
كالايی را در خانه خود ببینند؛ اگرچه كاهش قدرت 
خريدهم در كنار تنوع طلبی سبب شده تا اجناس 

دست دوم در بازار دست به دست شود.
هر روز يک طرح تازه، هر روز يک مدل نو. اين 
حال و روز بازارهايی است كه تنوع را مايه خود 
كرده اند. هرچقدر هم كه می گذرد، مردم را بیشتر 
و بیشتر جذب خود می كنند. هر كسی با هر قدرت 
خريدی كه داشته باشد، بالاخره دلش می خواهد 
هر از چند گاهی، رنگ و رويی تازه به منزلش بدهد 
و كالاهايی كه دارد را به اصطلاح رد كند برود و 
به جايشان، كالاهايی ديگر هر چند دست دوم، 
خريداری كند. اين عاملی شده تا بازار دست دوم 

فروشان، كساد نباشد.

پای فناوری های نوين 
به سمساری ها هم باز شد

اين روزها ديگر خبری از خريد و فروش سمسارها 
به شيوه قديم نيست، سمساری ها هم جای خود را به 
فناوری های نوين و مبادله كالا در فضای مجازی داده اند. 

در بستر وب، می خرند و می فروشند. 
در نهايت، پول را كارت به كارت می كنند يا حضوری 
تحويل می گيرند. در غياب سنت، ميلياردها تومان پول 

هر روز جابجا می شود.
مردم  آنكه  برای  سايت هايی هم هستند كه فضايی شده اند 
كالاهايی كه از دستشان خسته شده اند يا ديگر نيازشان ندارند را 
بفروشند؛ به همين دليل، شايد اين روزها يكی از پرمخاطب ترين 
مردان  و  خانه دار  زنان  مساعد  نظر  خصوص  به  كه  سايت هايی 
بازنشسته را به خود جلب كرده، همين سايت های خريد و فروش 
كالاهای دست دوم است كه به راحتی گردشی ميلياردی را در بازار 
رقم زده است. روزها شايد چند صد نفر كالاهای خود را در اين 
سايت ها عرضه می كنند و كار و كاسبی سمسارها را كساد كرده اند؛ 
ديگر كمتر وانتی را در كوچه و پس كوچه های شهر می توان يافت 
كه با بلندگو آمادگی خود برای خريد كالاهای دست دوم و مستعمل 
مردم را فرياد بزند. بلكه همه چيز جای خود را به خريد و فروش های 

اينترنتی در فضای مجازی داده است.

مردم از خريد اجناس دست دوم 
در فضای مجازی می گويند

مردم هم البته از راه اندازی چنين سايت هايی بسيار خوشحال 
هستند و رضايت كافی دارند. يكی از آنها می گويد: چند وقتی كه 
سايتی را در فضای مجازی يافته كه به راحتی می تواند كالای 
بالايی  درصد  با  شايد  و  قيمت  نازل ترين  با  را  نياز خود  مورد 
را در زندگی خود  تنوع  و  تهيه كرده  بازار،  به  تخفيف نسبت 

معنای ديگری ببخشد.
او می افزايد: تقريبا هر شش ماه يكبار دستی به سر و روی خانه اش 
می كشد و از ميان انبوه اجناسی كه در اين سايت ها عرضه می شود، 
تميزترين و با صرفه ترين كالاها را انتخاب كرده و دكوراسيون 

منزلش را تغيير می دهد. می گويد كه برخی افراد، به دليل مهاجرت 
يا مسافرت، حاضر می شوند كه كالای منزل خود را به قيمت مناسب 
به فروش برسانند؛ ضمن اينكه برخی اوقات كالاهايی در ميان اجناس 
دست دوم عرضه شده پيدا می شود كه حتی تا 5۰ درصد هم با 

قيمت كالاهای موجود در بازار تفاوت قيمت دارد.
خانم خانه داری كه خود را بسيار وابسته به اين سايت ها معرفی 
می كند و می گويد كه در طول روز حداقل يك بار اين سايتها 
را چك می كند تا از آخرين مدل های روز كالاها با خبر شده يا 
اجناسی را بيابد كه قيمتشان بسيار مناسب است، در اين رابطه 
می گويد: گاهی اوقات كالاهايی در اين سايتها از سوی برخی افراد 
عرضه می شود كه نوستالژيك هستند و به نوعی يادآور خاطرات 

بچه گی ام است. 
روزهايی كه به خانه مادربزرگ می رفتيم و در ظروف چينی 
گل قرمزی غذا می خورديم؛ اكنون به راحتی می توان در اينترنت 
از دارندگان اين ظروف بخواهم كه برای خريد برخی اجناسشان، 
قيمت بدهند. آنها هم به راحتی و ظرف مدت چند دقيقه، پاسخ 
می دهند و اگر كالايی داشته باشند كه بخواهند بفروشند، آن را 

معرفی می كنند.
وی می افزايد: در گذشته برای خريد اجناس قديمی بايد به چند 
نقطه قم سری می زديم، مثل ميدان رازی، ميدان امام حسين، يا 
برخی محله های قديمی نزديك بازار بزرگ. اما اكنون به راحتی، 
آنقدر تنوع كالايی در اختيارتان قرار می گيرد كه ديگر نيازی نيست 
حداقل يك روز عمرتان را سپری كنيد و به اين مغازه ها مراجعه كنيد 

و شايد هم كالايی كه می خواهيد را دريافت نكنيد.

سمساری ها از حال و هوای اين روزهای بازار می گويند
از  ردپايی  كمتر  قم،  خيابان های  در  ديگر  روزها  اين  اگرچه 
سمساری ها و امانت فروشی ها می توان يافت، اما نشستن پای درد 
و دل افرادی كه هنوز هم به شغل سمساری ادامه می دهند، چندان 
خالی از لطف نيست، آنها بر خلاف مردمی كه علاقمند به خريد 
كالاهای دست دوم هستند و از سايت های اينترنتی خريد و فروش 
كالاهای دست دوم، راضی به شمار می آيند؛ چندان دل خوشی از 
سايت های اينترنتی كه زمينه ای برای خريد و فروش كالاهای دست 

دوم فراهم می كند، ندارند.
يكی از اين سمسارها معتقد است كه بازار آنها خيلی وقت 
است كساد شده و مردم ديگر نمی آيند و برای خريد كالا، سری به 
سمساری بزنند؛ بلكه آنها ترجيح می دهند كه به صورت اينترنتی از 

طريق سايت ها كالای مورد نياز خود را بيابند و معامله كنند.
او می افزايد: برخی از مردم البته هنوز هم به سمساری ها اعتقاد 
دارند و می گويند كه وقتی كالايی را از نزديك ببينند و بخرند، بهتر 
از آن است كه برای خريد يك كالا از اينترنت، حتما به منزل فرد 
فروشنده مراجعه كرده و كالا را از نزديك ببينند و بخرند يا شايد هم 
نخرند، بنابراين اعتماد بيشتری به كالای خريداری شده از سمساری 

های محله خود دارند.
به گفته اين سمسار، برخی برای ويلای شمال خود برای خريد 
كالا به سمساری مراجعه می كنند و كالای مورد نياز خود را می خرند، 
می توانند چانه بزنند و وقتی هم پايشان به مغازه می رسد، همه چيز 
در دسترسشان است و ديگر نيازی نيست كه برای خريد هر كالا از 

اينترنت، از اين خانه به آن خانه بروند.

يكی ديگر از سمسارها به گردش ميلياردی خريد 
و فروش كالاهای دست دوم اشاره می كند و می گويد: 
كالاهايی كه از مناطق مرفه نشين شهر قم خريداری 
كرده و به مردم مركز شهر قم می فروشد، سود خوبی 
برايش دارند، چراكه مردم مناطق مرفه نشين قم، تمايل 
بيشتری نسبت به تغيير چيدمان منزل خود دارند و 
البته به دليل كم جمعيت بودن خانواده ها، كالاها نو و 
بدون آسيب هستند؛ بنابراين می توان به قيمت نازل از 
آنها خريد و به قيمت مناسب و با سود بالا به مردم در 
مركز شهر قم يا حتی مناطق حاشيه ای كه اين روزها 
تمايل زيادی به تغيير دكوراسيون دارند و اما قشر متوسط 

جامعه و كارمندان هستند، فروخت.

قیمت برخی كالاهای دست دوم 
در فضای مجازی

گشت و گذاری در فضای مجازی و ميان سايت هايی 
كه خريد و فروش كالاهای دست دوم را انجام می دهند، 
همه نوع كالا با قيمت و كيفيت متفاوت را پيش روی 
متقاضی قرار می دهد، از انگشتر شرف شمس شاهی 
و چراغ خودرو گرفته تا كتانی و دوربين مدار بسته و 
تلفن بی سيم. حتی برخی هم از اين فضا استفاده كرده 
و تدريس خصوصی خود را تبليغ می كنند. حتی منزل 
هم رهن و اجاره داده می شود و مغازه به فروش می رسد.

يك بوفه چوبی با طبقات شيشه ای از سوی فروشنده 
5۰۰ هزار تومان قيمتگذاری شده است، از سوی ديگر 
يك عدد جاروبرقی استفاده نشده و نو كه به گفته فروشنده از 
روسيه خريداری شده و به ايران آورده شده به قيمت 23۰ هزار 
تومان فروخته می شود. يك عدد ماشين لباسشويی كه از سوی يك 
فروشنده در آجودانيه برای فروش معرفی شده است با يك برند 

معروف، به قيمت دو ميليون تومان فروخته می شود.
جفت شش متری فرش دستباف تبريز، نقشه هريس هم 2 
ميليون و 9۰۰ هزار تومان فروخته می شود. همچنين والان پرده هم 
از سوی فروشنده ۱5۰ هزار تومان قيمتگذاری شده است. مبلمان 
استيل هفت نفره نو هم دو ميليون تومان قيمتگذاری شده است. 
همچنين دو تخته فرش دستباف شش متری هم كه بافنده معروفی 
دارد، به قيمت ۸۰ ميليون تومان از سوی فروشنده قيمتگذاری شده 

است.
يك عدد ماشين ظرفشويی شش نفره كم كاركرد هم از سوی 
فروشنده 55۰ هزار تومان قيمتگذاری شده است. كابينت آشپزخانه 
نيز به همراه هود و سينك، دو ميليون و ۸۰۰ هزار تومان قيمتگذاری 
شده است. يك دستگاه يخچال نو در جعبه هم به قيمت ۷۰۰ هزار 
تومان به فروش می رسد. همچنين سرويس خواب با ميز آرايش و 
پاتختی هم به قيمت يك ميليون و ۸۰۰ هزار تومان از سوی فروشنده 

قيمتگذاری شده است.
بوفه طرح هخامنشی يك ميليون تومانی، پتو 55 هزار تومانی، 
سرخ كن بدون روغن 2۸۰ هزار تومانی، روتختی كار شده يك ميليون 
و 35۰ هزار تومانی و فرش ۱2 متری ۷۰۰ شانه ۸ رنگ ۸5۰ هزار 
تومانی از جمله كالاهايی هستند كه برای فروش به عنوان كالاهای 

دست دوم قيمتگذاری شده اند.

پیام سفر العبادی به تهران چیست؟

حال و هوای اين روزهای سمساری ها در قم:

 خرید اجناس دست دوم به روایت مردم
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ماه رمضان پيش شما مثل ماه هاى ديگر نباشد؛ 
چرا كه نزد خداوند، احترام و بر ساير ماه ها 

برترى دارد.

شنبه - سی ام خرداد ماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3748 روزنامه

توافق هسته ای احتمالا تا پیش از 30 ژوئن نهایی می شود 
گفته می شود:  معاون وزير خارجه روسيه اعلام كرد كه وزرای خارجه ايران و گروه ۱+5 در فاصله 
زمانی 25 تا 3۰ ماه ژوئن طی نشستی مشترك با يكديگر ديدار می كنند. به گزارش ايلنا به نقل از 
اسپوتنيك، »سرگئی ريابكوف« با اعلام اين كه »وزرای خارجه ايران و گروه ۱+5 در فاصله زمانی 25 تا 3۰ 
ماه ژوئن طی نشستی مشترك با يكديگر ديدار می كنند«، گفت: »توافق هسته ای احتمالا تا پيش از 3۰ 
ژوئن نهايی می شود.«وی افزود: »مشكلات چندانی در روند مذاكرات وجود ندارد و به همين دليل دستيابی 
به توافق نهايی پيش از 3۰ ژوئن دور از ذهن نيست.«مقام های روس پيش از اين نيز اعلام كرده بودند 

كه توافق احتمالا در ضرب الاجل تعيين شده نهايی خواهد شد و نيازی به تمديد مذاكرات وجود ندارد.

مشکل اینترنت به شرکت زیرساخت مربوط است
گفته می شود: سيدمصطفی سيدهاشمی رئيس هيات مديره مخابرات، مشكلات كاربران با كيفيت 
اينترنت اين شركت را به عدم تامين پهنای باند كافی از سوی شركت ارتباطات زيرساخت مربوط دانست 
و گفت: شرايط به گونه ای است كه اگر به عنوان مثال ما تقاضای ۱۰۰ خط STM۱ داشته باشيم تنها 

تعداد 5۰ خط به ما تعلق می گيرد.

پزشکانی داریم که ماهی یک میلیارد درآمد دارند
گفته می شود: وزير اسبق بهداشت، درمان و آموزش پزشكی گفت : قرار نبود، يك عده ای در جامعه 
پزشكی درآمد ماهانه يك ميليارد تومانی داشته باشند در حالی كه يك پرستار يا يك معلم بايد با ماهی 
۱,5 ميليون تومان زندگی می كند، حالا پرستاران تيمی را دارند كه صدايشان را برسانند، خيلی ها هستند 
كه صدايشان به جايی نمی رسد، مشكل اينجاست كه رسانه ها را هم بايكوت می كنند و آنها را هم به 
روشهای مختلف ساكت می كنند.مسعود پزشكيان  افزود : واقعيت اين است كه من به عنوان يك پزشك 
كه در شهر كار می كنم وقتی يك زانو عوض می كنم يا استنت قلب می گذارم حتی اگر پول هم نگيريم 
برای من اعتبار و منزلت می آورد و تبليغ می شوم، مهم اين است كه آن فردی كه در مناطق محروم 
زندگی می كند و هيچ وقت صدايش به بالادستی ها نمی رسد، به پزشك دسترسی داشته باشد. پزشكيان 
افزود: راه حل اين است كه قانون را اجرا كنيم و در مسير عدالت گام برداريم، طبق قانون مديريت خدمات 
كشوری قرار بود فاصله كمترين و بيشترين درآمدها بيشتر از ۷ برابر نباشد، حالا با گذشت ۱۰ سال از 

تصويت آن قانون، شاهد اختلاف ۷۰ برابری درآمدها هستيم.

تکواندوکار ایرانی برای آذربایجان طلا گرفت
گفته می شود: ميلاد بيگی تكواندوكار ايرانی تيم ملی جمهوری آذربايجان در بازی های اروپايی باكو 
به مدال طلا رسيد. شامگاه پنجشنبه رقابت های وزن ۸۰- كيلوگرم مردان  اين بازی ها پيگيری شد كه 
ميلاد بيگی تكواندوكار ايرانی تيم ملی آذربايجان به مقام قهرمانی دست يافت. چند روز قبل هم در كشتی، 

صباح شريعتی فرنگی كار ايرانی تيم آذربايجان نقره گرفته بود. 

متهمان حمله به علی مطهری محاکمه می شوند 
گفته می شود: متهمان پرونده حمله به علی مطهری نماينده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی، 
۱3 مرداد امسال در شعبه ۱۰۱ دادگاه جزايی شيراز محاكمه می شوند.مصطفی ترك همدانی وكيل مدافع 
علی مطهری در اين پرونده گفت: دادگاه رسيدگی به اين پرونده، ساعت ۱۰ صبح سه شنبه ۱3 مرداد 
امسال برگزار می شود.به گفته وی در اين پرونده برای ۱۱ متهم كيفرخواست صادر شده است كه سه نفر از 
متهمان، رييس دانشگاه، معاون دانشگاه و دانشجوی دعوت كننده است.بر اساس اين گزارش، علی مطهری 
اسفند سال 93 كه برای سخنرانی در دانشگاه شيراز به اين شهر سفر كرده بود مورد تهاجم عده ای قرار 
گرفت. به دنبال اين حادثه، وی از حمله كنندگان به خود شكايت كرد كه موضوع در شعبه ششم بازپرسی 

دادسرای انقلاب شيراز مورد رسيدگی قرار گرفت.

ورود سالانه 30 میلیارد دلار جنس قاچاق به کشور 
گفته می شود: فرهاد فزونی عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگانی تهران با تاكيد بر اينكه قانون بايد 
كارگشا باشد نه سنگ انداز، گفت: براساس آمارهای رسمی سالانه 3۰ ميليارد دلار جنس قاچاق وارد كشور 
می شود درحالی كه ميزان كالاهايی كه به صورت قانونی وارد كشور می شود، كمتر از ميزان قاچاق است 
و به نظر می رسد كه دولت می خواهد تلافی نپرداختن عوارض توسط كالاهای قاچاق را با فشار آوردن به 

واردكنندگان رسمی ، جبران كند.

فردوسی پو باز هم طعمه سارقان شد 
گفته می شود: عادل فردوسی پور مجری بدشانس برنامه 9۰ بار ديگر طعمه سارقان شد. خودروی 
سفيدرنگ عادل فردوسی پور هدف دستبرد سارقان قرار گرفت. مدارك برنامه 9۰ و مدارك شخصی 
اين گزارشگر فوتبال به سرقت رفت تا خاطره تلخ دستبرد به خانه اش بار ديگر تداعی شود. ظهر روز 
چهارشنبه هفته گذشته عادل فردوسی پور به همراه دوستانش برای صرف ناهار به رستورانی در خيابان 
ظفر رفته بودند كه خودرو اش مورد سرقت قرار گرفت. تحقيقات پليسی نشان می داد يك كيف حاوی 
كتاب ها و مدارك دوره دكترا و يك كيف ديگر شامل مدارك شخصی و كاری و دسته چك و همان دفتر 
معروف برنامه نود و نوشته های مربوطه به سرقت رفته است. البته كيف سومی هم كه مربوط به يكی از 
همكلاسی های دوره دكترای فردوسی پور بوده به سرقت رفته است.مجری برنامه نود در اين باره به سايت 

نود گفت كه دفترچه برنامه 9۰ از آن دفترهايی است كه هميشه لازمش دارد و اميدوار است پيدا شود.

ایران جزو کشورهای پرمصرف سموم شیمیایی
گفته می شود: شينا انصاری مديركل دفتر پايش فراگير سازمان حفاظت محيط زيست با بيان اينكه 
ايران جزو كشورهای پرمصرف سموم شيميايی است، افزود: از اين رو بايد با مديريت و كنترل مصرف سموم 

پرخطر شيميايی در كشاورزی، آناليزها و سنجش های متناوب و مستمر از منابع آب و خاك انجام شود.

نویسنده ایرانی تبار برنده جایزه  صلح ناشران آلمان 
گفته می شود: نويسنده ايرانی تبار مقيم آلمان برنده جايزه صلح ناشران آلمان شد. به گزارش شبكه 
تلويزيونی دويچه وله، جايزه صلح ناشران آلمان كه در گذشته به شخصيت هايی مانند »هرمان هسه« و 
»ماريا وارگاس يوسا« اهداء شده بود، امسال به نويد كرمانی نويسنده آلمانی اختصاص يافت.  هيأت داوران 
اعلام كرد نويد كرمانی، نويسنده و پژوهشگر چهل و هفت ساله در زمينه اسلام از هواداران اصلی زندگی 
مسالمت آميز بين پيروان فرهنگ ها و مذاهب گوناگون است. كرمانی در جشنواره كتاب فرانكفورت كه 

ماه های آينده امسال برگزار می شود، جايزه خود را دريافت خواهد كرد.

بی آبی داد مردم تاج خاتون را درآورد:

روستايی كه هر دو شبانه روز 3 ساعت آب دارد
روستای تاج خاتون كه در 35 كیلومتری قم واقع شده است با كم آبی بسیار شديد دست وپنجه 

نرم می كند تا جايی كه اهالی اين روستا در شبانه روز تنها يک ساعت آب شرب دارند. 
تعدادی از اهالی اين روستا با ارسال نامه ای به دفتر روزنامه آورده اند: روستای تاج خاتون در 35 
كيلومتری قم قرار دارد. تاج خاتون روستايی شهيدپرور و در تمامی مقاطع مدافع انقلاب و نظام مقدس 
جمهوری اسلامی بوده اند كه با تقديم ۱5 شهيد والامقام كه دو نفر از آن ها دانشجوی پزشكی بودند و 
تعدادی جانباز وفاداری خود را به انقلاب ثابت كرده اند،  اينك درحالی كه در كنار شاهراه لوله آب شرب 
قم زندگی می كنند از بی آبی شديد رنج می برند. اين روستا در ۴۸ ساعت )يعنی دور روز( فقط حدود سه 
ساعت آب شرب لوله كشی دارند كه با توجه به فشار بسيار كم و وجود منبع آب در پشت بام توان ذخيره 
هم ندارند.اكنون اهالی روستا كه اكثراً از وابستگان نزديك شهدا هستند برای معيشت خود ناچار به ترك 
روستا و سكونت در منازل اقوام خود در شهر مقدس قم شده اند كه اين باعث مشكلات جديد برای آن ها 
شده است. اهالی روستا در بخشی از اين نامه از مسئولان مربوطه تقاضا كرده اند كه هر چه سريع تر نسبت 
به رفع اين مشكل اقدام نموده و كمبود آب اين روستا را با تمهيداتی كه می انديشند، تا حدودی رفع نمايند. 
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شهرک های  شركت  مديرعامل 
صنعتی قم از انجام مطالعات بازاريابی 
بین المللی و بررسی راهكارهای عرضه 
فرش قم به بازار چین توسط خوشه 

كسب و كار فرش دستباف خبر داد.
اميرهوشنگ طيبی نژاد در هم انديشی 
بررسی راهكارهای عرضه فرش دستباف قم 
در چين با ارائه گزارشی از آخرين اقدامات 
صورت گرفته در خوشه فرش دستباف قم 
اظهار كرد: در حال حاضر صنعت فرش 
قم نزديك به ۴۰ هزارنفر را زيرپوشش قرار 
داده است كه يك فرصت منحصر به فرد را 

در اختيار سرمايه گذاران و توليد كنندگان 
هم  اين  در  وی  است.  داده  قرار  قمی 
انديشی كه كارشناسان وزارت امور خارجه، 
صادركنندگان و توليد كنندگان فرش قم 
و كارشناسان دستگاه های مختلف حضور 
داشتند افزود: مسئولان در قبال فرش دو 
مسئله را در پيش روی خود دارند يكی 
تاكيدات هميشگی رهبر معظم انقلاب مبنی 
بر توليد در ايران يا توجه به توان داخلی و 
ديگری رويكرد جديدی كه بازارهای جهانی 

به فرش دستباف قم پيدا كرده اند.
موضوع  دو  اين  داد:  ادامه  طيبی نژاد 

بر  را  خوشه كسب و كار فرش دستباف 
اين داشت تا مطالعات بازاريابی بين المللی 
و به خصوص راهكارهای عرضه فرش قم به 
بازار چين را در دستور كار خود قرار دهد 
و در اين زمينه مطالعات كارشناسی خوبی 
صورت گرفت كه خروجی كار به مسئولان 

امر در وزارت امور خارجه ارائه شد.
وی تصريح كرد: از مزايای اين مطالعات 
می توان به شناسايی ظرفيت ها و تهديدات، 
دستباف،  فرش  دائمی  نمايندگی  ايجاد 
شناسنامه دار كردن توليدات قم، راه اندازی 
سايت تخصصی به سه زبان فارسی، انگليسی 

و چينی، قابليت بررسی اصالت فرش های 
موجود بازار چين، بررسی راهكارهای جذب 
سلايق و اعمال نظر مصرف كنندگان و نحوه 
تحقق حقوق مصرف كننده و توليدكننده 
اشاره كرد. مديرعامل شركت شهرك های 
صنعتی قم خاطرنشان كرد: در صورتی كه 
تجار و توليد كنندگان هنر صنعت فرش 
كشور با رويكردی علمی و بين المللی وارد 
اين بازار شوند می توان انتظار داشت تا يك 
خريدار خارجی فرش دستباف قم را نه برای 
مصرف بلكه به عنوان كالايی لوكس و نوعی 

سرمايه گذاری خريداری كند.

پیشنهاد  از  قم  پزشكی  علوم  دانشگاه  ريیس 
مديرعامل سازمان بهداشت و درمان صنعت نفت 
مبنی بر واگذاری اداره مركز درمانی اين وزارت در 

قم به دانشگاه علوم پزشكی قم استقبال كرد.
با  مشتركی  نشست  در  ايرانی خواه  دكترابوالفضل 
مديرعامل سازمان بهداشت و درمان صنعت نفت ضمن 
تشكر از حسن توجه وزارت نفت در تعامل و همكاری 
موازی  متاسفانه  شد:  يادآور  بهداشت  وزارت  با  فزاينده 
اما  می شود  منابع  رفت  هدر  موجب  كشور  در  كاری ها 
از اجرای طرح تحول  با رويكردی كه پس  خوشبختانه 
نظام سلامت شكل گرفته، زمينه را برای تفاهم و هم افزايی 

بيشتر فراهم شده است.

و  نظام  رسالت  كرد:  اضافه  ادامه  در  دانشگاه  رييس 
تمامی دستگاه های اجرايی كشور، خدمت به مردم است 
و تحقق اين مهم، بدون در نظر گرفتن نام مجموعه ها و 

ارگانها بايد انجام شود.
دكتر ايرانی خواه ضمن استقبال از پيشنهاد دكتر سميع 
تصريح كرد: در خصوص پيشنهاد واگذاری مجموعه درمانی 
وزارت نفت در قم به اين دانشگاه در قالب يك تفاهم نامه، 
با توجه به اين كه هنوز اين پروژه به بهره برداری نرسيده 
است لازم است به جهت يكسان سازی نحوه ارائه خدمات 
و افزايش بازدهی، كارشناسان دانشگاه از محل آن بازديد 

نمايند و در صورت نياز، تغييرات مورد نياز صورت گيرد.
درمان  و  بهداشت  سازمان  مديرعامل  سميع  دكتر 

وزارت  دو  ميان  نزديك  همراهی  اشاره  با  نفت  صنعت 
بهداشت و نفت اظهار داشت: در قم تعدادی از نيروهای اين 
وزارتخانه مشغول خدمت رسانی هستند و با توجه به اينكه 
واحد درمانی قم از وضعيت مطلوبی برخوردار نيست اقدام 
به احداث يك مجموعه با امكانات مناسب نموده ايم كه به 

زودی به بهره برداری می رسد. 
وی امكانات پيش بينی شده برای اين مجموعه را فراتر 
از نياز كاركنان وزارت نفت دانست و افزود: ما قصد داريم در 
قالب يك تفاهم نامه، ايجاد و اداره بخش های تخصصی اين 
مركز را به دانشگاه علوم پزشكی قم واگذار كنيم تا علاوه 
بر همكاران خودمان، ساير مردم هم از خدمات اين مركز 

بهره مند شوند.

مديرعامل شركت شهرک های صنعتی استان  اعلام كرد:

فعالیت 4۰ هزار نفر درصنعت فرش قم

دكتر ايرانی خواه خبر داد:

واگذری اداره مركز درمانی وزارت  نفت در قم به دانشگاه علوم پزشكی

استاندار قم بر تبیین نقش قم در انقلاب و دفاع 
مقدس تأكید كرد و گفت: حفظ و نشر آثار انقلاب و 
دفاع مقدس و معرفی نقش شهدا، آزادگان، ايثارگران 
و احاد مردم در اولويت برنامه های استان قم قرار دارد.

ديدار  در  منش  صالحی  محمدصادق  حجت الاسلام 
مديركل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم 
و معاونان اين اداره كل طی سخنانی با تبريك فرارسيدن ماه 
مبارك رمضان گفت: اين ماه، ماه تكميل عبوديت و مكارم 
اخلاق است و بايد از لحظات ناب آن برای تقرب به ذات الهی 

حداكثر استفاده را بنماييم.
وی در خصوص مقام شهيد و شهادت ابراز داشت: آيات 
نورانی قرآن كريم، بيانگر رفعت مقام و جايگاه شهيد و 
شهادت است و حضرت امام)ره( نيز در جملات عارفانه خود 

اين مقام رفيع را به زيبايی ستوده و وصف كرده اند.
استاندار قم با تأكيد بر اين نكته كه آثار ماندگار انقلاب 
و دفاع مقدس به نام شهدا گره خورده و بايد به خوبی 
حفظ شود، افزود: پيگيری و پايه گذاری بنياد حفظ آثار و 
نشر ارزش های دفاع مقدس يكی از اقدامات بسيار ارزشمند 
مقام معظم رهبری است كه در سال 69 به منظور حفظ و 
نشر حماسه ها و دستاوردهای بزرگ آن دوران طلايی صورت 

گرفت.
مقام عالی دولت در استان قم ادامه داد: رهبر معظم 
انقلاب اسلامی علی رغم مشغله های فراوان، تكريم شهدا و 
بازديد از خانواده های بزرگوار آنان را در صدر برنامه های خود 
قرار می دهند و اين موضوع نشان دهنده عنايت خاص ايشان 
به شهداست و مردم و مسئولان هم به اهميت اين موضوع 

بيشتر توجه می كنند.
وی به نقش بی بديل حضرت امام)ره( در مديريت دوران 
دفاع مقدس اشاره كرد و گفت: رشادت رزمندگان كفر ستيز 
سپاه اسلام با امتثال امر فرمانده معظم كل قوا و پشتيبانی 
همه جانبه ملت بزرگوار ايران چنان روحيه ای به آن ها می داد 
كه با برخورداری از كمترين امكانات، شجاعانه در مقابل 
استكبار جهانی و دشمن تا بن دندان مسلح ايستاده و جان 
خود را در راه حفظ اسلام و سرافرازی اين ملت بزرگ تقديم 

می نمودند.

تشییع باشكوه شهدا، تجلی روحیه فداكاری و 
قدرشناسی مردم

حجت الاسلام صالحی منش با اشاره به تشييع باشكوه 
شهدای غواص عمليات كربلای چهار افزود: در اين مراسم 
كه به تعبير رهبر بزرگوار انقلاب، يكی از به ياد ماندنی ترين 
حوادث انقلاب بود، مردم از همه اقشار و سلايق آمدند و با 
تكريم كسانی كه مظلومانه به شهادت رسيدند، نشان دادند 
روحيه قدرشناسی، فداكاری و ايثارگری در جامعه و ملت 

بزرگ ما همچنان زنده و پويا است.
وی با ذكر اين نكته كه شهدا با مشی و منش مخلصانه 
و بسيجی خود در مسير امام و رهبر خويش حركت كردند، 

گفت: ملت حماسی ايران نيز با تكريم شهدا نشان داد همواره 
در خط ولايت و رهبری حركت می كند و همه ما در راه 
اميرالمؤمنين)ع( و آرمان های ولايت تا تقديم جان خود، ثابت 

قدم و استوار ايستاده ايم.
حفظ و نشر آثار انقلاب و دفاع مقدس، اولويت 

برنامه ها در استان
رئيس شورای هماهنگی حفظ آثار و ارزش های دفاع 
مقدس استان قم در ادامه تأكيد كرد: در راستای مسئوليت 
مهم حفظ و نشر آثار و ارزش های دفاع مقدس در استان 
قم از هيچ تلاشی فروگذار نخواهيم كرد و اين موضوع، از 

اولويت های برنامه ها در استانداری است.
حجت الاسلام صالحی منش همچنين با ذكر نام و 
خاطره تعدادی از شهدای روحانيت در دوران انقلاب همچون 
شهيدان والامقام آيت ا... سيد محمدرضا سعيدی و آيت 
ا... غفاری، شهيد اوسطی و خانواده روحانی شهيده طيبه 
واعظی بيان داشت: شهدای روحانی در انقلاب و دفاع مقدس 
مظلومانه و غريبانه به شهادت رسيدند و ضرورت دارد ياد و 
خاطره و شرح زندگی و مبارزات، هدف مقدس و همچنين 
نقش الگويی آن ها به جامعه امروز و نسل های آينده معرفی 

و تبيين شود.
رئيس هيئت امناء مركز فرهنگی انقلاب و دفاع مقدس 
استان قم همچنين با تأكيد بر برنامه ريزی و تبيين نقش 
آفرينی قم در انقلاب و دفاع مقدس، گفت: ساخت و تكميل 
مركز فرهنگی انقلاب و دفاع مقدس استان در بالاترين 
سطح و بهترين شكل به طوری كه معرف كامل جريانات 
تاريخی و حماسی انقلاب و دفاع مقدس، شهدا، جانبازان 
عزيز و آزادگان سرافراز، ايثارگران و نقش آفرينی آحاد مردم 
بخصوص روحانيت و زنان بوده و سبب اقناع بازديدكنندگان 

شود، بايد مورد توجه، همراهی و همكاری كليه نهادهای 
استان واقع گردد و مسئولان تا رسيدن اين پروژه به مرحله 

نهايی، حداكثر همكاری را اعمال نمايند.

امروز حفظ و نشر آثار دوران دفاع مقدس 
مسئولیتی همگانی است

احمد حسينی مديركل حفظ آثار و دبير هيئت امناء مركز 
فرهنگی انقلاب و دفاع مقدس نيز در اين ديدار كه حجت 
الاسلام دكتر محمدمهدی بهداروند مسئول معاونت حفظ 
آثار و نشر ارزش های مشاركت روحانيت اداره كل حفظ آثار 
استان قم و تعدادی از معاونت های ديگر اين اداره كل نيز 
حضور داشتند، طی سخنانی گفت: همان گونه كه نهادها، 
مقدس  دفاع  دوران  در  مردم  آحاد  و  سازمان ها  ارگان ها، 
نقش آفرينی كردند، امروز نيز حفظ و نشر آثار آن دوران، 

مسئوليتی همگانی است.
وی با تقدير از حمايت ها و تدابير استاندار قم، اعضای هيئت 
امناء و اعضای شورای هماهنگی حفظ آثار و ارزش های دفاع 
مقدس استان قم و ساير مسئولان، كارشناسان و مؤسسات 
مرتبط گزارشی از فعاليت های اين اداره كل در حوزه های 
علمی، تحقيقاتی، فنی مهندسی، هنری، ساماندهی مزار 
شهدای گمنام و احداث پروژه مركز فرهنگی انقلاب و دفاع 

مقدس ارائه كرد.
در پايان اين ديدار، تفاهم نامه فی مابين وزارت كشور 
و بنياد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس، آيين نامه 
اجرايی شورای هماهنگی حفظ آثار دفاع مقدس و همچنين 
از كتاب چلچراغ، شرح زندگی چهل شهيد  يك نسخه 
شاخص نيروهای مسلح و اقشار مختلف استان، به استاندار 

قم تقديم گرديد.

استاندار در ديدار مدير كل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس قم؛

نقش قم در انقلاب و دفاع مقدس تبیین شود
اخبار

تصويب نهايی تفاهم نامه سفر 
كاروان تدبیر و امید به قم 

ريیس سازمان مديريت و برنامه ريزی قم با اشاره به تصويب نهايی 
تفاهم نامه سفر كاروان تدبیر و امید به اين استان ، گفت: 35 پروژه با 

اعتبار 387۰ میلیارد ريال به تصويب هیات دولت رسید. 
سيد حسن رضوی در گفت وگويی با بيان اينكه ۱۴9۸ ميليارد ريال از 
اين مبلغ در سال 9۴ تخصيص خواهد يافت، افزود: در سال جاری ۱۱ پروژه 
عمرانی تحويل خواهد شد.وی اضافه كرد: در سال ۱395 نيز 2۴ پروژه عمرانی 
با اعتبار 23۷2 ميليارد ريال تحويل می شود.وی با اشاره به اطلاعات پروژه 
های عمرانی مصوب، خاطرنشان كرد: اين پروژه ها در قالب فصول منابع آبی، 
كشاورزی و منابع طبيعی، عمران شهری و روستايی ، حمل و نقل، فرهنگ و 
هنر، رفاه و تامين اجتماعی، آموزش، تربيت بدنی و بهداشت و درمان می باشد.

در اين راستا برای تامين سرمايه در گردش واحدهای توليدی و تامين نيازهای 
مالی آنها به بانك مركزی دستورات خاصی برای تامين مورد نياز تسهيلات 

واحدهای مذكور در سالی 9۴ و 95 صادر شده است.

مديركل بهزيستی استان قم خبر داد: 

توزيع سبد كالا و غذای گرم 
برای مددجويان در ماه رمضان 

مديركل بهزيستی استان قم گفت: با توجه به فرا رسیدن ماه 
مبارک رمضان، طبق سالهای گذشته، امسال نیز بهزيستی قم با 
همت خیرين، نیكوكاران، بیوت مراجع معظم تقلید و تولیت حرم 
مطهر و مسجد جمكران، توزيع سبد كالا و فريضه افطاری را در بین 

مددجويان در دستور كار قرار داده است. 
رضا سليقه در اين زمينه افزود: سبد كالايی برای تعداد دو هزار و 5۰۰ 
خانوار و توزيع غذای گرم برای 5۰۰خانواده به صورت روزانه به تعداد هشت 
هزار پرس غذا، از سوی مرجع تقليد، آيت ا... سيستانی، خيرين و نيكوكاران 
تدارك ديده شده است.وی از اطعام مددجويان در لحظه افطار از جانب توليت 
حرم مطهر حضرت معصومه)س( در حرم مطهر خبر داد و گفت: علاوه بر 
اين عمل خير خواهانه، سفره افطار نيز در ماه مبارك رمضان برای مددجويان 
بهزيستی در مسجد مقدس جمكران از جانب توليت مسجد برقرار می باشد. 
وی گفت: برنامه افطاری و حضور مسوولان و خيرين در مراكز شبانه روزی 
تحت نظارت بهزيستی نيز در دستور كار قرار گرفته، به طوری كه در ايام ماه 
مبارك، با همت خيرين و نيكوكاران مراسم افطاری در اين مراكز برقرار می 
باشد كه اين امر خداپسندانه باعث شادی دل فرزندان ما در اين مراكز می 

شود.
سليقه از تلاش و همت دفتر مراجع معظم و توليت حرم مطهر و مسجد 
جمكران و خيرين و نيكو كاران در برگزاری اين مراسمها در ماه رمضان قدر 
دانی كرد و گفت: شهروندان و نيكوكارانی كه قصد انجام فريضه اطعام و 
افطار را در ماه مبارك دارند، می توانند با شماره تلفن ۰9۱95۸۸9۱99 و 
يا 3۷۷65۷55 تماس گرفته و راهنمايی های لازم را از همكاران ما دريافت 

كنند.

در اولین  شب از ماه مبارک رمضان صورت گرفت

اطعام 15۰ نفر از مددجويان
 كمیته امداد قم توسط يک خیر

15۰ نفر از مددجويان تحت پوشش كمیته امداد  امام خمینی )ره(
قم در اولین روز از ماه مبارک رمضان توسط يک خیر اطعام شدند.

به گزارش روابط عمومی و اطلاع رسانی كميته امداد امام خمينی )ره( 
استان قم،يكی از اقدامات مهم و ارزشی كميته امداد در ماه مبارك رمضان 

اطعام و افطاری مددجويان تحت پوشش است.
بر اساس اين گزارش: در ايام ماه مبارك رمضان اطعام و افطاری نيازمندان 
در دستور كار كميته امداد قرار گرفته و اين امر در قالب مختلف انجام می 
شود كه يكی از آن ها برپايی سفره های افطاری است كه از سوی خيرين و 

مسئولين انجام می شود.
در همين راستا در اولين روز از ماه مبارك رمضان ۱5۰ نفر از مددجويان 

تحت پوشش كميته امداد اطعام شدند.

به منظور تامین اقلام مصرفی صورت گرفت:

كمک  بیش از 22 میلیون ريالی 
يک خیر به ايتام

يكی از خیرين قمی كه حامی 2۰ يتیم می باشد،اقدام به تهیه 2۰ 
سبد كالا به ارزش 22 میلیون و 96۰ هزار ريال جهت ايتام نمود.

به گزارش روابط عمومی و اطلاع رسانی كميته امداد امام خمينی )ره( 
استان قم، يكی از خيرين كه از سال 9۱ تاكنون حامی 2۰ يتيم شده است، 
هر ساله در ايام ماه مبارك رمضان اقدام به تهيه سبد كالا برای خانواده های 

ايتام می نمايد.
 براساس اين گزارش: اين خير تاكنون حدود ۱۰5 ميليون ريال به ايتامی 

كه حامی آنها می باشد مساعدت نموده است.
اين گزارش می افزايد : اين خير علاوه بر واريز مبلغ نقدی 6 ميليون ريال 
سرانه ماهيانه اكرام ايتام به منظور تامين اقلام مصرفی ايتام تحت حمايت خود 

درماه مبارك رمضان اقدام به تهيه و اهداء2۰ سبد كالا نموده است.
اين گزارش حاكی است، كالاهای اهداء شده شامل مرغ،برنج،روغن،خرما،رب 
گوجه فرنگی، شكر، تن ماهی،پنير،ماكارونی می باشد كه ارزش ريالی آنها 22 

ميليون و 96۰ هزار ريال است.


